
دبیر انجمن واردکنندگان خودرو: فقط یک نفر از اعضای این انجمن متقاضی بود که درخواستش تایید نشد

و با این آیین نامه غیرممکن است واردات خودر
زهرا علی اکبری  مهــدی دادفر می گوید امــکان واردات 
خودرو با آیین نامه کنونی مصوب شــده در هیــات وزیران 
ممکن نیســت.به عبارت دیگــر این دســتورالعمل، امکان 
واردات را سلب کرده اســت و من اطمینان دارم که در نهایت 

موفق نخواهد شد.
 فرمان هشــت ماده ای رییس جمهوری در خصوص صنعت 
خودرو آغاز بحث ها بر ســر واردات خودرو نبود . پیش از این 
نیز وعده رقابت پذیر شــدن بازار و آغاز واردات از سوی وزیر 
مطرح شــده بود اما در فرمان هشت ماده ای رییس جمهوری 
خطاب بــه صنعت خودرو بندی گنجانده شــده بــود که بر 
مساله واردات خودرو دلالت داشت . در این فرمان تاکید شده 
بود »به منظور افزایش رقابت پذیری و رفع شــائبه انحصار، 
متناسب سازی قیمت خودرو و جبران کمبود تولید به میزان 
مورد نیاز بازار، موانع قانونی و اجرایی واردات خودرو در سال 
۱۴۰۱، حداکثر ظرف ســه ماه آینده رفع گــردد و با افزایش 
صــادرات خودرو و قطعات، نســبت صادرات بــه واردات در 

صنعت خودرو افزایش یابد.«
شــهریور ماه بود که آیین نامه اجرایی واردات خودرو مصوب 
و بر اساس آن مقرر شد تا ســقف یک میلیارد دلار خودرو به 

کشور وارد شود.
با این حال رییس انجمن واردکنندگان خودرو معتقد اســت 
که بر مبنای آیین نامه فعلی امکان واردات خودرو به کشــور 
فراهم نیســت. وقتی آیین نامه مصوب برای اجرایی شــدن 
واردات خودرو از پس چهار ســال ممنوعیت منتشر شد، وی 
صراحتا اعلام کرد واردات خودرو بر این مبنا اجرایی نخواهد 

شد .

آیین نامه ای به نام آیین نامه غیراجرایی
این فعال حوزه واردات در گفتگــو با خبرگزاری خبرآنلاین با 

اشاره به اینکه آیین نامه کنونی، بســیار تخیلی و غیر اجرایی 
نگاشته شــده اســت، گفت: در برخی موارد افراد وقتی برای 
کودکان کتاب می نویســند یا انیمیشــن تولیــد می کنند 
ذهنشــان را باز می گذارند و هر اتفاق غیر ممکنی در جهان 
واقعی را ممکن می کند اما تعجب ما این است که چطور برای 
واردات خودرو چنین آیین نامه غیرقابل اجرا و ذهنی نوشته 

شده است .
وی گفــت: باتوجه بــه دســتورالعمل تنظیم شــده هیچ 
شــرکتی واجد شــرایط واردات نیســت؛ به عبــارت دیگر 
این دســتورالعمل، امکان واردات را ســلب کرده است و من 

اطمینان دارم که در نهایت موفق نخواهد شد.
دادفر در توضیح این مطلب ادامــه داد: وزیر صمت قول های 
متعددی را به آقای رییس جمهوری، مردم ، مجلس و ... برای 
اجرایی کردن واردات خودرو داده است اما همین حالا روشن 
شده که این مصوبه اجرایی نیست. اصلا واردات خودرو را کنار 
بگذاریم . شما نام هر کالایی جز خودرو را هم در این آیین نامه 
بنویسید با مشکل روبرو می شــوید چون طبق این آیین نامه 

هیچ کالایی را نمی توانید وارد کشور شود.
وی گفت: دلیل هم این اســت که پیش بینی های عجیبی در 
آنها صورت گرفته و فضایی بســیار غیرشــفاف و مبهم پیش 

روی فعالان حرفه ای این حوزه است.
وی در توضیح این مطلب افزود: در این آیین نامه بســیاری از 
مواردی که می تواند آینده بازار را برای صاحب کســب و کار 
شــفاف کند، مبهم گذاشته شده اســت، از مشخص نبودن 
میزان سود بازرگانی و عوارض واردات بگیرید تا تعیین قیمت 
خودروی وارداتی و ... هر کاری به یک کمیسیونی سپرده اند 
تا پروســه پیش بینی آینده اش دچار ابهام شــود. از ســوی 
دیگر محدودیت هایی در خصــوص قیمت خودروی وارداتی 
گذاشــته  شــده و گفته اند خودرو باید بین ۱۰ تا بیست هزار 

دلار یا یورو قیمت داشته باشــد، اما واردکننده ملزم است با 
تاسیس شــرکتی دانش بنیان انتقال فناوری به کشور انجام 

دهد، مگر ممکن است چنین اتفاقی رخ دهد .
دادفر تاکید کــرد: وزارت صمت به شــرکت های واردکننده 
اعلام کرده که خودروها بعــد از واردات باید در بورس عرضه 
شــوند و بعد از فروش یک ســود عادلانه به واردکننده داده 
می شود. اینجا این پرسش مطرح اســت که چه نوع کالایی با 

این روند وارد و بفروش رسید؟
وی با اشــاره به ایرادات ســه گانه رییس مجلس به آیین نامه 
واردات گفت: ما از قبل هم هشدار دادیم که مشکلات در این 
آیین نامه زیاد اســت، البته طبیعی است که وقتی نخواهید یا 
نتوانید به قانون عمل کنید، وضعیت این گونه می شــود. در 
قانون تاکید شده است که باید نظر تشکل ها و انجمن ها برای 
تغییر قوانین اخذ شــود اما متاســفانه چون ما واقعیت را به 
دوستان می گوییم ما را از پروســه حذف می کنند و به دنبال 

جایگزین برای ما می گردند.
دادفر تاکید کــرد: تصور کنید وزارت ارشــاد بخواهد درباره 
موضوع رســانه تصمیمی بگیرد اما از اتحادیــه میوه و تره بار 
دعوت کند، طبیعی است که شما نظر دهندگان را نشناسید 
و شوکه شوید، اینجا هم از افرادی بســیار غیرحرفه ای که تا 
کنون خودرو وارد نکرده انــد و اصلا هزار خودرو را در کنار هم 

ندیده اند نظر گرفته شده است .
این فعال حوزه واردات خودرو در پاســخ به این سئوال که چه 
تعداد از اعضای صنف واردکنندگان خودرو متقاضی رسمی 
واردات خودرو شــده اند و درخواست خودشــان را به وزارت 
صمت ارائه کرده اند؟ گفت: تنها و تنهــا یکی از اعضای ما در 
این پروسه متقاضی شــد که البته مدارکش مشکل داشت و 
نتوانســت تاییدیه بگیرد.به گفته وی انجمــن پانزده عضو 

رسمی دارد.

سیصد تقاضا از کجا آمد؟
وزیر صمت اخیرا اعلام کرده است بیش از سیصد تقاضا برای 
واردات خودرو به این وزارتخانه رســیده است که دو تقاضا با 
تایید همراه بوده اســت اما دادفر می گوید این درخواست ها 
البته از ســوی افرادی غیرحرفه ای که واردکننده ی حرفه ای 

خودرو نیستند، ارائه شده و کسی این ها را نمی شناسد.
وی در توضیح این مطلب افزود: ما پانزده عضو رســمی داریم 
اما تنها یک تقاضا از ســوی همکاران ما کــه البته در بخش 
نمایندگی نیز حضور ندارد، برای واردات ارائه شــد که مورد 

قبول واقع نگردید.
این فعال حــوزه خودرو گفــت: نگرانــی و پیش بینی من 
این اســت که وزیر صمت برای تحقــق قول هایش فراتر از 
این آیین نامه ی غیر اجرایی وارد عمل شــود و اقداماتی را 

در دســتور کار قرار دهد که برای همه مشــکل ایجاد شود. 
وی گفت: ما که می دانیم این آیین نامه اجرایی نیســت اما 
طبیعی اســت برای واردات اقداماتی فراتر از این آیین نامه 
لحاظ شــود، آن وقت اســت که ســال آینده می بینیم که 
واردکننده باید به دیوان محاســبات و ســازمان بازرسی 
و دادگاه و ... جواب بدهــد چرا در این پروســه غیر قانونی 

خودرو وارد کرده است.
او گفت: ایــن روال کنونی همه را دچار مشــکل می کند و 
مطمئن هســتم که واردکننده ی حرفــه ای وارد فعالیت 
با این شــیوه نخواهد شــد به این ترتیب اگر قرار باشــد 
خودرویی به کشور وارد شــود، یا باید تغییر قانونی اتفاق 
بیفتد یا روال غیرقانونی حاکم شود که دومی همه را گرفتار 

خواهد کرد.

مدیرکل دفتر توسعه نیروگاه های مقیاس کوچک اعلام کرد
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خانه  هنر   میرا

معاون نظارت بانک مرکزی خبر داد
معرفی یک بانک به کمیسیون اصل ۹۰ مجلس 

به دلیل مقاومت در برابر افشای اطلاعات

مدیرکل خودرویی وزارت صمت مطرح کرد

وهای اقتصادی  وجود خـودر
مقدمه ای برای برداشتن 

قیمت های دستوری

نمایندگان مجلس مطرح کردند
جای خالی حمایت از دانش بنیان ها 

در بودجه سنواتی

مدیرکل استاندارد استان تهران:
وندان به صورت پیامکی از اعتبار  شهر

مصنوعات طلا، مطمئن شوند

تهران وارد سومین سال خشک شد
سهم آب آشامیدنی تهران از ذخایر 

سدها ۲۵ درصد کاهش می یابد
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شهرداري شهريار در نظر دارد به استناد درخواست شماره 2731 مورخ 1401/02/06 
معاونت فنی و عمرانی درخصوص مناقصه عمومی  ) زیر سازی ، جدول گذاری خیابان 
ضلع غربی میدان میوه و تره بار ـ وائین (با برآورد اولیه  15/199/771/156 ریال با شماره 
فراخوان 2001093897000102  در سامانه نسبت به انتخاب پیمانکار اقدام نماید. لذا از 
متقاضیان واجد شرایط دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مناقصه به شرح ذیل تا 
ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارک الکترونیکی 

دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.
1(  مبلغ سپرده شرکت در مناقصه 760/000/000  ریال می باشد. سپرده نفرات اول و 
دوم مناقصه تا زمان انجام معامله و قرارداد مسترد نخواهد شد. )سپرده بصورت واریز نقدی 

به حساب سپرده اشخاص شهرداری و یا ضمانت نامه بانکی(
2(   سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به واگذاري در اسناد مناقصه درج گردیده است.

3(   شهرداري در رد یا قبول پیشنهادات مختار است. 
4(   هزینه درج آگهي به عهده برنده مناقصه مي باشد. 

5(   متقاضیان میبایست داراي حداقل رتبه 5 رشته راه و باند از سازمان برنامه و بودجه 
کشور باشند.

6(   مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ 1401/07/16 تا تاریخ 1401/07/25 ساعت 
13/00 از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت.

7(   مهلت ارائه پیشنهادات تا ساعت 13/00 مورخ 1401/08/05 در سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت.

8(  زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 14/30 مورخ 1401/08/07 در محل : شهریارـ 
میدان نماز ـ جنب پایانه 22 بهمن ـ شهرداری شهریار.

تاريخ انتشار نوبت اول : 1401/07/16 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1401/07/23

آگهی تجدید مناقصه عمومی
)زیر سازی ، جدول گذاری خیابان ضلع غربی میدان میوه و تره بار ـ وائین (

 نوبت دوم

محمدصادق کولی وند  - شهردار شهریار

پرسپولیس

باشگاه پرســپولیس برای تامین 
مالــی هزینه های جــاری خود و 
با ســپرده ۳۵۰ میلیارد تومانی 
وام  پذیره نویســی،  از  حاصــل 
۱۲۰ میلیــارد تومانــی دریافت 
کرده اســت که رییس ســازمان 
خصوصی ســازی ایــن فرایند را 
عــادی و ســرمایه گذاری کوتاه 

مدت عنوان کرد.
حســین قربانزاده درمــورد وام 
۱۲۰ میلیارد تومانی پرسپولیس 
از یک بانــک با ضمانت ســپرده 
۳۵۰ میلیار تومانــی که از محل 

پذیره نویســی کسب کرده است، 
اظهار کــرد: ایــن موضــوع در 
کمیته مصــارف تصویب شــده 
اســت. در واقــع از آنجاکه پول 
حاصل از پذیره نویسی باید صرف 
ســرمایه گذاری بلندمدت شود، 
تا زمانی که ســرمایه گذاری بلند 
مدتی تصویب نشــده باشد، پول 
باید صرف ســرمایه گذاری کوتاه 
مدت شود تا از پول پذیره نویسی 

سود کسب شود.
وی ادامــه داد: زمانی کــه پول را 
در بانک سپرده گذاری می کنند، 

بانک چنــد پیشــنهاد مختلف 
از جملــه ارائــه ضمانت نامــه، 
تسهیلات، سود ماهانه و...را ارائه 
می کند و باشــگاه ها مــی توانند 
ســود را صرف امور جاری کنند. 
اگر تســهیلاتی هم اخذ می کنند 
مــی توانند بــا تصویــب کمیته 

مصارف از آن استفاده کنند.
بر اســاس ایــن گــزارش، پس 
از فــروش ۱۰ درصد از ســهام 
باشگاه پرسپولیس در فرابورس، 
حــدود ۳۵۰ میلیــارد تومان از 
این محل به حســاب این باشگاه 

واریز شــد و قرار بــود این پول 
زیــر نظر کمیتــه ای ســه نفره 
متشــکل از نماینــده ســازمان 
خصوصی سازی، وزارت ورزش و 

باشگاه پرسپولیس هزینه شود.
درباره ایــن موضوع یــک مقام 
آگاه در باشــگاه پرســپولیس به 
ایســنا، اعلام کرد که این باشگاه 
با ضمانت سپرده ۳۵۰ میلیاردی 
خود نزد یکی بانک ها، از این بانک  
۱۲۰ میلیــارد تومــان وام اخذ 
کرده تا هزینه های جاری خود را 

پرداخت کند.

ماجرای وام ۱۲۰ میلیاردی پرسپولیس چیست؟

رهبر معظم انقلاب در دیدار مسئولان نظام و میهمانان کنفرانس وحدت اسلامی  مطرح کردند

مقابل قدرت های بـزرگ ایستادیم
معاون نظارت بانک مرکزی با اشاره به روند انتشار اطلاعات تسهیلات شبکه بانکی 
گفت: تا کنون یک بانک بدلیل عدم ارسال اطلاعات تسهیلات و تعهدات کلان برای 

انتشار عمومی به کمیسیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی معرفی شده است.
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و بر راه توسعه  سدسازی وزارت نیر
 اقتصادی کشور

مهدی عرب صادق   براســاس قانون پنج ســاله برنامه ششم توسعه 
وزارت نیرو باید سهم نیروگاه های تجدیدپذیر )بادی و خورشیدی( را تا 
پایان اجرای آن به حداقل پنج درصد برساند، در حال  حاضر و متأسفانه 
این عدد در کشور ما حدود یکدرصد اســت و در ابتدای دولت سیزدهم 
نیز همین نسبت وجود داشته اســت و به عبارتی در طی یکسال اخیر 
اقدام مشخصی  جهت افزایش ســهم نیروگاههای تجدیدپذیر صورت 

نگرفته است!
ســهم این بخش انرژی )تجدیدپذیر( در اتحادیه اروپا نســبت به کل 
انرژی در ســال ۲۰۲۰ به مقدار ۲۰ درصد رسیده است. میانگین سهم 
کشورهای اتحادیه ی اروپا از ۸.۵ درصد در سال ۲۰۰۳ به ۱۸% درصد 
در سال۲۰۱۸ رسیده و در ســال ۲۰۲۰ به ۲۰ درصد ارتقاء یافته است 
و برآورد برای ســال ۲۰۳۰ مقدار ۳۲% اســت.این در حالی اســت که 
متوســط روزهای آفتابی در کشور ۳۰۰ روز در ســال است است )این 
عدد در کشورهای اروپایی ۵۰ روز در سال اســت(، همچنین به دلیل 
برخورداری از کریدورها و بادهای موسمی مناسب، یکی از کشورهای 
مستعد برای بهره برداری از انرژی های تجدیدپذیر بادی و خورشیدی 

محسوب می شویم ولی متأسفانه از این فرصت ها استفاده نمی شود.
در خصوص تفاوت هزینــه های برق تولیدی تجدید پذیر در مقایســه 
با برق حرارتــی، تجدیدپذیرها هزینه به مراتب کمتــری دارد. به ازای 
هر یک مترمکعب گاز مصرفــی در نیروگاه های حرارتــی ۳ کیلو وات 
برق تولید می شود. اگر هزینه فرصت گاز طبیعی در کیلووات ساعت ۶ 
سنت باشد و هزینه تبدیل انرژی ۲.۴سنت درنظر بگیریم )در کشور ما 
حدود ۳.۵است( و برابر استاندارد های معتبر هزینه شبکه انتقال و فوق 
توزیع برابر ۲.۴سنت و با احتساب ۳۰ درصد مجموع دو عدد قبل برای 
تلفات، هزینه کل بیش از ۴ هزار تومان برای هرکیلووات ساعت هزینه 

تولید انرژی الکتریکی در نیروگاه های حرارتی است.
در چرایی عملکرد ضعیــف وزارت نیرو در بخش انــرژی تجدیدپذیر، 
اولین سوالی که خوب اســت وزارت نیرو پاســخ دهد این است که چه 
برنامه ای برای تحقق وعده هایش در احــداث ۱۰ هزار مگاوات احداث 
ظرفیت تجدید تجدیدپذیر تا انتهای دولت سیزدهم دارد و چرا تاکنون 
بجز ظرفیتی ناچیز،به ظرفیت تجدیدپذیر کشــور اضافه نشده است؟ 
مگر فروردین امســال)۱۴۰۱( وزیر محترم نیرو وعــده احداث ۵۰۰ 
مگاوات ظرفیت تجدید پذیر تا تابســتان را نداده بودند، چه شــد؟ آیا 
باید ۴ سال زمان از دست برود و بعد برسیم به درک آثار تعلل در اجرای 

قانون؟ هزینه تحمیل خاموشی به صنایع را محاسبه کرده اند؟
وزارت نیـــرو مطابق مــاده ۶۱ قانون اصلاح الگوی مصرف موظـــف 
بوده است نسبت بـه عقـد قـرارداد بلنـد مـــدت خریـد تضـمینی از 
تولیدکننـــدگان غیردولتـی بـرق از منـــابع تجدیدپذیر اقدام نماید 
و مطابق ماده ۷۵ این قانون اعتبارات مورد نیاز برای اجرای تکـــالیف 
منـــدرج در ایـن قـانون راحســـب مـورد در قالـــب بودجه سنواتی 
دستگاهها، وجوه اداره شـده، منـابع داخلـــی شـرکتهای دولتـی یـا 
ایجـاد تعهـــد از محل تسـهیلات داخلـی وخـــارجی و بازپرداخـت 
آن از محـل صـرفه جـــویی هـای حاصـــله در لوایح بودجه سنواتی 
پیش بینی نمایدکه این رقم در جدول تبصــره ۱۴ ماده واحده بودجه 

سنواتی۱۴۰۱ به میزان سه هزار میلیارد تومان دیده شده است.
در باب وجود ظرفیت های قانونی، این فرصت برای وزارت نیرو در بهره 
مندی از ظرفیت ماده ۱۲ قانــون رفع موانع تولید و اســتفاده از تهاتر 
ســوخت صرفه جویی شده وجود داشته است تا ســود سرمایه گذاری 
را در بخش ظرفیت ســازی تجدیدپذیر جذاب نماید و متأسفانه اقدام 

موثری نشده است!
دومین سوالی که مطرح اســت این که چرا قراردادهای خرید تضمینی 
متوقف شــد و یا نرخ های خرید تضمینی از نیروگاه تجدیدپذیر مطابق 
ماده۲ آیین نامــه اجرایی ماده ۶۱ قانون اصــلاح الگوی مصرف انرژی 
اصلاح واعلام نشده است و چرا علیرغم صراحت در قانون، مطابق ماده 
۳ این آیین نامه که نرخ پایــه قراردادها باید بر اســاس زمان پرداخت 
تعدیل گردد طور دیگری عمل شد و مبنای زمانی صورت وضعیت های 
تولیدکنندگان بوده اســت و باز چرا این نقض حقوق ســرمایه گذاران 
که موجب دلسردی ظرفیت ســازی در انرژی تجدیدپذیر بوده است، 
انجام شده است؟البته علت این ترک فعل ها تا حدودی مشخص است 
که بخشــی نگری ها و بی توجهی به منافع کلان ملی از زمینه های بروز 
این وضعیت بوده اســت چرا که در سالهای گذشــته، گویا سد سازی و 
همینطور ســوزاندن گاز تقریبا رایگان در نیروگاه های حرارتی منافع 
اقتصادی بیشــتری برای وزارت نیرو دارد.حال ســئوال این است ؛ آیا 

مجلس می تواند وزارت نیرو را مکلف به پاسخگویی کند؟

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

طرح ساماندهی کارکنان دولت نیمه دوم سال 
۱۴۰۲ به نتیجه می رسد

 عضو کمیســیون اجتماعی مجلس گفت: طرح ســاماندهی کارکنان 
دولت در هفته های پیش رو در دستور کار مجلس قرار می گیرد و پیش 

بینی شده تا نیمه سال ۱۴۰۲ به ثمر برسد.
 

خلیل بهروزی فر با اشــاره به اعتراضات مجلس نســبت به افزایش ۱۰ 
درصدی حقوق کارکنــان دولت اظهار کرد: افزایش دســتمزدها باید 
متناســب با تورم و افزایش قیمت مایحتاج باشــد و ایــن افزایش ۱۰ 
درصدی تناســبی با شــرایط فعلی ندارد لذا دولت لایحه ای در همین 
باره به مجلس ارائه کرده و وارد صحن علنی شــد و کلیات آن به تصویب 
رسید اما مجدداً برگشــت خورد.عضو کمیســیون اجتماعی مجلس 
ادامه داد: در لایحه دولت، افزایش ۹۰۰ هزار تومانی برای بازنشستگان 
لشکری و کشــوری، ۱۵ درصد افزایش برای افراد تحت پوشش کمیته 
امداد و بهزیســتی و از دهک ۴ تا ۱۰ افزایش ۱۰ درصدی در نظر گرفته 
شــد.وی افزود: در کمیســیون اجتماعی برای بازنشستگان لشکری و 
کشــوری ۱ ۵. درصد افزایش حقوق، برای مســتمری بگیران کمیته 
امداد و بهزیســتی ۵۰ درصد و یک بند به لایحه دولت اضافه شــده که 

جانبازان و ایثارگران و والدین شهدا تا ۵۰ درصد افزایش داشته باشند.
بهروزی فر با اشاره به طرح ساماندهی کارکنان دولت که قرار است روز 
یکشنبه هفته آینده بررسی شــود، گفت: در صحن مجلس دو فوریت 
طرح را درخواســت کرده ایــم و در هفته های پیش رو در دســتور کار 
مجلس قرار می گیرد و پیش بینی می شــود تا نیمه سال ۱۴۰۲ به ثمر 
برسد.نماینده مردم فومن و شفت در مجلس با بیان اینکه ثبت جهانی 
ماســوله منوط به ارائه گزارش نماینده یونســکو اســت، تصریح کرد: 
این ثبت جهانی برای گیلان و کشــور آورده های مثبتی در حوزه های 

مختلف به ویژه اقتصادی و کسب و کار دارد.

یادداشت

تریبون

رئیس جمهور گفت: امنیــت منطقه باید حتماً درون زا 
باشــد و دخالت قدرت هــای بیرونی نه تنهــا راه حل 

مشکل نیست، بلکه بر مشکلات دیگر می افزاید.
 حجت الاسلام سید ابراهیم رئیســی پس از حضور در 
ششمین نشست ســران کشــورهای عضو کنفرانس 
»سیکا« در قزاقستان، با اســتقبال معاون اول رئیس 
جمهور، معاون بین الملل دفتر مقــام معظم رهبری و 

جمعی از اعضای کابینه وارد تهران شد.
وی در تشریح دستاوردهای این ســفر، به اهمیت این 
اجلاس پرداخت و گفت: اجلاس سیکا با ۲۸ عضو دائم 
از شرق تا غرب آســیا گسترده شده اســت و به عنوان 
ســازوکاری مهم در همگرایی، همکاری و امنیت آسیا 

نقش ایفا می کند.
رئیس جمهور اولویت توســعه روابط با همســایگان 
و تقویــت همکاری بــا ســازمان های منطقــه ای و 
فرامنطقــه ای را پیام حضور هیــأت ایرانی در اجلاس 
قزاقســتان دانســت و افزود: در این اجــلاس، تاکید 

داشتیم که امنیت منطقه باید حتماً درون زا 
باشــد و دخالت قدرت های بیرونــی نه تنها 
راه حل مشکل نیست، بلکه بر مشکلات دیگر 

می افزاید.
رئیسی با اشــاره به فصل جدید روابط میان 
جمهوری اســلامی ایران و قزاقســتان در 
دولت سیزدهم، تصریح کرد: آنچه در دیدار 

با مسئولان قزاقســتان بر آن تاکید شد، توسعه روابط 
اقتصادی و تجاری بود و در این راستا و در گام اول قرار 
شد رقم تجارت دو کشــور به ۳ میلیارد دلار برسد که 
این هدف اقتضا می کند مســئولان و فعالان اقتصادی 
کشــور برای تحقق این مهم تلاش خــود را مضاعف 

کنند.
رئیس جمهور در ادامه موضوع از ســرگیری ســوآپ 
نفتی را از دیگــر توافقات صورت گرفتــه میان ایران و 
قزاقســتان در این ســفر اعلام کرد و گفــت: اگر چه 
از حدود ۱۰ ســال قبل این روند آغاز شــده بود، اما در 

ادامه به دلیل مشکلاتی متوقف شده بود که 
در این سفر برای از ســرگیری سوآپ نفتی 

توافق شد.
رئیســی تبــادلات پولــی و ارزی را از دیگر 
محورهای مطرح شــده عنوان کرد و افزود: 
لغو روادید ۱۴ روزه از طرف ایران و قزاقستان 
هــم زمینه خوبــی بــرای توســعه روابط 
اقتصادی و تســهیل شــرایط برای بخــش خصوصی 

فراهم کرده است.
رئیس جمهــور همچنین به بحث و گفتگــو پیرامون 
همکاری ها در حوزه انرژی، حمل و نقــل و ترانزیت با 
کشــورهای شــرکت کننده در این اجلاس اشاره کرد 
و گفــت: در این رابطه بــا مقامات قطری هــم دیدار و 
گفتگویی صورت گرفت که با توجه به روابط همسایگی 
و تاکید مسئولان دو کشور برای توسعه روابط تجاری و 
اقتصادی، استفاده از ظرفیت این کشور برای صادرات 
به خود قطر و نیز کشــورهای ثالث توافق شد. از سوی 

دیگر مســئولان قطری از همکاری هــای جمهوری 
اسلامی ایران برای برگزاری جام جهانی در این کشور 

قدردانی کردند.
رئیســی با بیان اینکــه ارتباط جمهوری اســلامی با 
کشورهای منطقه و آسیا شــتاب قابل توجهی گرفته، 
خطاب به فعالان اقتصــادی و تولیدکنندگان، گفت: با 
توجه به زمینه بســیار خوبی که فراهم شده است هم 
مسئولان مرتبط و هم فعالان اقتصادی و تولیدی، برای 
اســتفاده هر چه بهتر از این فرصت برنامه ریزی کنند.
رئیس جمهور با گله از کندی در برخی سیســتم های 
اداری و بوروکراســی، بر ســرعت و دقت هر چه بیشتر 
انجام کارها برای گره گشــایی از مشــکلات و جبران 

عقب ماندگی ها تاکید کرد.
رئیسی با بیان اینکه ســهم جمهوری اسلامی ایران در 
ترانزیت منطقه متناسب با ظرفیت های عظیم موجود 
در کشور نیست بر جبران عقب ماندگی ها در این زمینه 

تاکید کرد.

دولت

سید اســد رجبی  وزیر کشــور گفت: 
هســته های مختلفی در ناآرامی های اخیر 
فعال بودنــد. مثلًا هســته های ســازمان 
یافته رژیم صهیونیســتی فعالیت داشتند 
و به برخی برای هــر کوکتل مولوتوف ۵۰۰ 
هزار تومان داده می شــد. احمد وحیدی در 
نخســتین همایش ملی جهادگران تبیین 
دانشــگاه که به همت سازمان بسیج اساتید 
کشور در واحد علوم تحقیقات دانشگاه آزاد 
اسلامی برگزار شــد، با اشاره به بیانات رهبر 
معظم انقلاب مبنی بر اینکه اســتاد جایگاه 
تأثیرگذاری در ذهن شاگردان خودش دارد؛ 
گفت: اساتید دانشگاه با ذهن ها کار دارند و 
اگر ذهن ها آماده باشــند آشنایی با حقیقت 
و حقیقت طلبی و اینکه که با حقایق آشــنا 

شوند خیلی راحت خواهد بود.
وزیر کشــور افزود: اما اگــر در جنگ بزرگ 
شــناختی دشــمن ذهن ها را به اســارت 
درآورده باشــد و یا ذهن دچار اغتشاشات 

بزرگ شده باشد کار سخت خواهد شد.
وحیــدی در ادامه خطــاب به اســتادان 
دانشــگاه افزود: شــما امــروز در مجموعه 

نظام امپراتوری رسانه ای دشمن و استکبار 
مشــاهده می کنید که دیگر بحــث، بحثِ 
مبانی نیســت و کســی از شــما در رابطه 
با مبانی اســلام ســوال نمی کنــد و بحث 
ســاختاری اســت.وی در ادامه با اشاره به 
نقــش رســانه های معاند در آشــوب های 
اخیر تاکید کرد: جالب اســت کســانی که 
به ایران ایــراد می گرفتند که چــرا از غزه و 
لبنان حمایت می کند، امروز کارهای خود 
را با شبکه فارســی زبان وابسته به عربستان 
ســعودی تطبیق می دهند. عربستانی که 
در یک روز ۸۲ نفر را گــردن زد و یا اینکه به 
خاطر قطعه قطعه کردن یک خبرنگار آنقدر 
افتضاحات بالا گرفت که حتی آمریکایی ها 
هم نتوانســتند آن را لاپوشــانی کنند. به 
هر حال بایــد دید چه می شــود که عده ای 
به دســتور یک شبکه وابســته به عربستان 
ســعودی عمل می کنند. این همان مساله 
مهم اســت. ما بایــد ببینیم دشــمن چه 

می کند و ما باید چه کاری را انجام دهیم.
وزیر کشور با اشاره به تلاش رسانه ای غرب 
و آمریکا برای آسیب زدن به انقلاب و مردم 

یادآور شد: در آمریکا ظرف یک هفته ۱۵۰۴ 
مقاله، در انگلســتان در عــرض ۹ روز ۷۲۰ 
مقاله، در اتحادیه اروپا از ۱۶ تا ۲۴ سپتامبر 
۱۳۴ مقاله، یعنی آلمان ۸۳۰ مقاله، فرانسه 
۶۵۵ مقاله، اسپانیا ۲۰۷ مقاله، ایتالیا ۴۹۷ 
ددرباره مهســا امینی نوشته شد. همچنین 
پریروز اعلام شد که ۲۴۰ میلیون توییت در 
این باره زده شــده که اینها برای چند هزار 

کاربر با استفاده از ربات ها است.
وحیدی افزود: ببینید دشــمن اینگونه کار 
می کنــد، آنقــدر ضدحقیقــت را حقیقت 

نشــان می دهد که برخی باور می کنند. در 
مقابل همه تلاش هایی که از سوی دشمنان 
صورت گرفت در شــلوغ ترین روز تجمعات 
اخیــر ۴۵ هزار نفــر در تجمعات شــرکت 
کردند که بین این ها تعــداد زیادی جوانان 
هیجان زده و احساسی بودند. البته تعدادی 
هم ســازمان یافته و آموزش دیده بودند و 
خیلی خشن برخورد می کردند. در ملاقات 
با برخــی مجروحان حــوادث اخیر متوجه 
شدیم که این افراد سازمان یافته و آموزش 
دیده بــه برخی مجروحان گفتــه بودند که 
می خواهیم چشــمت را در بیاوریم و برای 

همین کار تلاش هم کرده بودند.
وزیر کشور ادامه داد: با مشــاهده اقدامات 
این افراد گاهی تعجــب می کردیم چگونه 
یک انسان می تواند به این اندازه قسی القلب 
باشــد. برخی از این ها در خارج از کشــور 
آموزش دیدنــد و از خارج هم بــرای آن ها 
پول می فرستادند. درباره یک نفر که مقابل 
وزارت کشور بازداشت شــده بود گفته شد 
که مرتب به حساب او پول واریز می شد و هر 
۱۰ تا ۱۵ دقیقه حدود ۲۵ تا ۳۰ میلیون به 

حساب این فرد واریز شده بود.
در  مختلفــی  هســته های  افــزود:  وی 
ناآرامی هــای اخیــر فعــال بودنــد. مثلًا 
رژیــم  یافتــه  ســازمان  هســته های 
صهیونیستی فعالیت داشــتند و به برخی 
برای هر کوکتل مولوتوف ۵۰۰ هزار تومان 
داده می شــد.وزیر کشــور در ادامه با اشاره 
به تجمعات برخی دانشــگاه ها تاکید کرد: 
در دانشگاه های در اوج شــلوغی، ۱۸ هزار 
نفر از جریان هــای مختلــف در تجمعات 
حضور داشــتند، ایــن در حالی اســت که 
کل دانشــجویان ما ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار 
نفر اســت، اما به گونه ای جلوه می دادند که 
انگار همه دانشجویان ما در تجمعات حضور 
داشتند. این مسائل نیاز دارد که به درستی 
تبیین شــود.وحیدی افزود: یکی از اهدافی 
که دشــمنان دنبال می کنند این است که 
مشــروعیت مرجعیــت گفتمــان و گفتار 
انقلاب را از آن بگیرند تا هرچه صدا و سیما 
و رســانه های گفتند بگویند غلط است وهر 
چه رسانه های بیگانه و معاند گفتند بگویند 

درست است.

ون زا باشد رئیس جمهور در بدو ورود به تهران:امنیت منطقه باید در

محمــد مهاجرانی  رهبر معظــم انقلاب 
اســلامی فرمودند: نظام جمهوری اسلامی 
در مقابل قدرت ها تســلیم نشــد و ایستاد 
و اکنون به درخت تناوری تبدیل شــده که 
حتی تصــور »کَندن« آن نیــز امکان پذیر 

نیست.
 به نقــل از پایــگاه اطــلاع رســانی دفتر 
مقام معظــم رهبری، همزمــان با هفدهم 
ربیع الاول سالروز میلاد پیامبر اسلام )ص( 
و امام صادق )ع(، رهبر انقلاب اســلامی در 
دیدار جمعی از مســئولان نظام و میهمانان 
خارجــی شــرکت کننــده در کنفرانس 
وحدت، مهمترین نیاز امت اســلامی برای 
نقش آفرینی و دســتیابی بــه جایگاه رفیع 
در هندســه جدید قدرت را اتحاد و انسجام 
دانســتند و با اشــاره به جایگاه بسیار مهم 
فرزانگان و خــواص و جوانان روشــن بینِ 
دنیای اســلام برای تحقق این مهم، گفتند: 
»وحدت اســلامی« و حضور تأثیرگذار در 
دنیای جدید امکان پذیر و شــدنی است به 
شرط تلاش عملی و ایســتادگی در مقابل 
ســختی ها و فشــارها که نمونه ی بارز آن 
نظام جمهوری اســلامی است که در مقابل 
قدرت ها تسلیم نشد و ایســتاد و اکنون به 
درخت تناوری تبدیل شــده است که حتی 

تصور »کَندن« آن نیز امکان پذیر نیست.
رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار با تبریک 
میلاد مکرم رسول اعظم )ص( و امام صادق 
)ع( با تأکیــد بر شــخصیت منحصر به فرد 
پیامبر اســلام )ص( که نقطه اوج آن بعثت 
آن حضرت اســت، گفتند: عید گرفتن روز 
میلاد پیامبر اســلام )ص( بایــد برای امت 
اســلامی فرصتی برای درس گرفتن و الگو 
قرار دادن آن حضــرت، به عنوان »اســوه 

حسنه« باشد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشــاره به آیات 
قرآنی که رنج و سختی امت اسلامی را برای 
پیامبر رنج آور و برای دشــمنانِ مسلمانان 
مایــه خرســندی می خواند، بــه تبیین و 
تحلیل چرایــی رنج های امت اســلامی در 
دنیای امروز پرداختند و افزودند: مشکلات 
و سختی های دنیای اســلام علل متعددی 
دارد اما یکی از مهمترین این علت ها، تفرقه 

و جدایی مسلمانان از یکدیگر است.

وظیفه خواص ایجاد اتحاد بین 
مسلمانان است

ایشــان، نتیجه ی قهری تفرقــه و جدایی 

را »ذلــت« و »دوری از عزت« دانســتند 
و تأکید کردنــد: وظیفه خــواص و افراد 
تأثیرگذار دنیای اســلام، تمرکز بر ایجاد 
راه ها و زمینه های عملــی برای اتحاد بین 
مســلمانان اســت زیرا دشــمن در نقطه 
مقابل، بــا ایجاد یک ســلول ســرطانی 
در منطقــه و در زمین فلســطین، به نام 
رژیم جعلــی صهیونیســتی و اســتقرار 
صهیونیســت های خبیث، فاســد، قاتل و 
بی رحم در آن، به دنبال ایجاد بیشــترین 
اختلاف در میان مســلمانان و کشورهای 

اسلامی است.
رهبــر انقلاب اســلامی، عادی ســازی 
روابــط برخی کشــورهای اســلامی با 
رژیم صهیونیســتی را یکی از بزرگترین 
خیانت هــا خواندنــد و گفتنــد: ممکن 
اســت برخی بگویند تحقــق وحدت در 
شــرایط فعلی بــا وجود برخی رؤســای 
کشورهای اسلامی امکان پذیر نیست اما 
روشــنفکران، علما، فرزانگان و نخبگان 
دنیای اســلامی می توانند فضا را متفاوت 
از خواســت دشــمن کنند کــه در این 
صورت امــکان تحقق وحدت، آســان تر 

خواهد شد.
حضــرت آیــت الله خامنه ای با طــرح این 
ســوال که »منظور از وحدت چیســت؟« 
خاطرنشان کردند: آنچه از وحدت در دنیای 
اسلام مد نظر است، وحدت در حفظ منافع 

امت اســلامی اســت و نه وحدت نژادی و 
جغرافیایی.

ایشــان افزودند: فهم صحیــح منافع امت 
اسلامی و اینکه مسلمانان باید با چه کسانی 
و چگونه دوســتی یا دشــمنی کننــد و به 
اشتراک عمل در برابر نقشــه های استکبار 
برســند، برای تحقق وحدت، بســیار مهم 

است.

سلطه استکبار جهانی هر روز
 بیش از گذشته مشروعیت خود 

را از دست می دهد
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه نکته 
مهم و اساسی در اشتراک عمل، رسیدن به 
فهم مشترک درباره تغییر هندسه سیاسی 
در دنیا اســت، گفتند: نقشــه سیاسی دنیا 
در حال تغییــر و نظام تــک قطبی در حال 
حرکت به ســمت مطرود شــدن اســت و 
ســلطه اســتکبار جهانی نیز هر روز بیش 
از گذشــته مشــروعیت خود را از دســت 
می دهد، بنابراین دنیــای جدیدی در حال 
شکل گیری است و سوال بســیار مهم این 
است که جایگاه دنیای اسلام و امت اسلامی 

در این دنیای جدید کجاست؟
حضرت آیت الله خامنــه ای تأکید کردند: 
در چنین شرایطی امت اســلامی می تواند 
جایگاه رفیعی داشــته باشــد و در دنیای 
جدید، الگو و پیشــرو باشــد، به شرط آنکه 

بتواند به اتحاد کلمه برسد و خود را از تفرقه 
و وسوســه های آمریکا و صهیونیســت ها و 

کمپانی های بزرگ رهایی بخشد.
ایشان با طرح یک سوال دیگر مبنی بر اینکه 
»آیا اتحاد کلمه مسلمانان و داشتن جایگاه 
رفیع در دنیای در حال تغییــر امکان پذیر 
اســت؟«، گفتند: بله، اتحاد بین ملت های 
اســلامی ممکن اســت اما نیازمند تلاش 
و عمــل و ایســتادگی در مقابل فشــارها و 

سختی ها است.

غلط می کند کسی فکر کندن درخت 
تناور جمهوری اسلامی را هم کند

رهبر انقلاب اســلامی با تأکید بر اینکه در 
این زمینه بیشــترین امید به خواص دنیای 
اسلام و جوانان روشــن بین و نقش آفرینی 
آن ها در هدایت افکار عمومی است، افزودند: 
یک نمونــه از امکان تحقــق تأثیرگذاری، 
جمهوری اســلامی ایران اســت که نهالی 
کوچک با هدایت های امام خمینی )ره( در 
مقابل دو ابرقــدرت آن زمان ایســتاد و آن 
نهال اکنون به درختی تناور تبدیل شــده 
است که غلط بکند کســی حتی فکر کَندن 

آن را نیز بکند.
ایشــان خاطرنشــان کردند: ما ایستادیم و 
پیش رفتیم، البته ایســتادگی نیز مانند هر 
کار دیگر ســختی هایی دارد اما آن کسانی 
هم که تســلیم می شــوند دچار ســختی 

می شوند با این تفاوت که ایستادگی موجب 
پیشرفت و تسلیم باعث عقب رفت است.

حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه 
لازمه تحقق وحدت اســلامی، جلوگیری از 
تبدیل اختلافات مذهبی به تنازع و درگیری 
است، خاطرنشــان کردند: سیاستمداران 
آمریکایــی و انگلیســی که با اصل اســلام 
ضدیت دارنــد در محافل خــود وارد بحث 
شیعه و سنّی شــده اند که بسیار خطرناک 

است.
ایشــان با یادآوری تعبیر گذشــته خود از 
»شیعه انگلیسی« و »ســنّی آمریکایی« و 
تلاش برخی برای تحریف آن، گفتند: شیعه 
انگلیسی و ســنّی آمریکایی یعنی کسی که 
در هر جایگاه و مقام و کشوری، مانند داعش 
با ایجاد دعــوا و تفرقه و تکفیــر در خدمت 

دشمن است.
رهبر انقلاب اسلامی با ابراز تأسف از جنایات 
داعش در عراق، ســوریه و بخصوص کشتار 
دانش آموزان در افغانستان، افزودند: در هر 
دو طرف شیعه و ســنّی، تندروهایی وجود 
دارند که ارتباطی به تشــیع و تسنن ندارند 
و این تندروی ها نباید زمینه ساز اتهام زنی به 
اصل مذاهب شود و باید با کسانی که به اسم 
طرفداری از یک مذهب، احساســات طرف 
دیگر را بر می انگیزنــد، برخورد جدی انجام 

گیرد.

کشتارهای روزافزون در دنیای اسلام 
نتیجه »تشتت امت اسلامی« است

ایشان ســختی ها و فشــارها و کشتارهای 
روزافزون در فلســطین و دیگر نقاط دنیای 
اســلام را نتیجه »تشــتت امت اسلامی« 
دانستند و با اشــاره به وجوه اشتراک فراوان 
مســلمانان گفتنــد: جمهوری اســلامی 
ایران تاکنون هرآنچه در توان داشــته برای 
تحقق عملی وحدت اســلامی به کار گرفته 
اســت که نمونه بارز آن حمایت همه جانبه 
از برادران اهل تســنن در فلسطین است که 
این حمایت بعد از این هم با همه توان ادامه 

خواهد داشت.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه جبهه 
مقاومت که در دنیای اســلام شکل گرفته، 
مورد حمایت جمهوری اســلامی اســت، 
خاطرنشــان کردند: ما به لطــف و عنایت 
خداونــد ایمان داریــم و به تحقــق عملی 
آرزوی بزرگ وحــدت اســلامی، امیدوار 

هستیم.



نمایندگان مجلس مطرح کردند

جای خالی حمایت از دانش بنیان ها در بودجه سنواتی

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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 اگر موجودی حساب از مبلغ چک کمتر باشد 
چه می شود؟

در صورتی کــه موجودی حســاب صادرکننده چک نــزد بانک کمتر 
از مبلغ چک باشــد، به تقاضای دارنده چک، بانک مکلف اســت مبلغ 

موجودی در حساب را به دارنده چک بپردازد.
  قانون »اصلاح قانــون صدور چک« که در آبان ماه ســال ۱۳۹۷ به 
تصویب مجلس شورای اســلامی رســید و در آذرماه همان سال به 
دســتگاه های اجرایی ابلاغ شد؛ ســرانجام،   اجرای آن نیز از ابتدای 
سال گذشته آغاز شــد و از این زمان به بعد تمامی چک ها برای نقل 
و انتقال ملزم به ثبت در سامانه صیاد شــدند تا قابلیت نقد شوندگی 

داشته باشند.
قانون جدید ضوابــط مختلف و جدیدی را برای صــدور چک به همراه 
آورده اســت که گفته می شــود به چک ها اعتبار می بخشد و چک های 

برگشتی را نیز کم می کند.
از جمله مهم تریــن الزامات و ضوابــط قانون جدید چــک می توان به 
ممنوعیت صدور چک در وجه حامل، حذف پشت نویسی چک، ثبت و 
انتقال چک در سامانه صیاد توسط صادرکنندگان و دریافت کنندگان 

و ... اشاره کرد.
در این بین، یکی از ســوالات درباره قانون جدید چک این است که اگر 
موجودی حســاب صادرکننده چک نزد بانک کمتر از مبلغ چک باشد 
چگونه عمل می شود؛ یکی از بندهای قانون به این سوال اینگونه پاسخ 
می دهد: در این صورت به تقاضای دارنده چک، بانک مکلف است مبلغ 
موجودی در حســاب را به دارنده چــک بپردازد و دارنــده با قید مبلغ 

دریافت شده پشت چک، آن را به بانک تسلیم کند.
همچنین، بانک مکلف است بنا به درخواســت دارنده چک برای باقی  
مانده چک گواهینامه عــدم پرداخت صادر کند. به عنــوان مثال،  اگر 
شــخصی چکی به مبلغ ۱۰ میلیون تومان کشــیده باشد و موجودی 
حساب جاری او ۷ میلیون تومان باشــد، بانک به تقاضای دارنده چک 
مکلف است مبلغ ۷ میلیون تومان را برداشت کرده و به ذینفع پرداخت 

کند.
البته، بانک باید برای باقی ۳ میلیون تومان نیز گواهینامه عدم پرداخت 

صادر کند.

در این زمینــه، ذینفعان چک باید بدانند که بر اســاس مــاده ۵ قانون 
اصلاح قانون صدور چک، در صورتی که موجودی حساب صادرکننده 
چک نزد بانک کمتر از مبلغ چک باشــد، به تقاضای دارنده چک، بانک 
مکلف اســت مبلغ موجودی در حســاب را به دارنده چــک بپردازد. 

بنابراین، دارندگان چک باید این موضوع را از شعبه درخواست کنند. 

در ادامه اجرای شعار شفافیت در دولت سیزدهم
بانک مرکزی اطلاعات تسهیلات کلان شبکه 

وزرسانی کرد بانکی را به ر
 بانک مرکزی فهرست اطلاعات تســهیلات و تعهدات کلان و اشخاص 
مرتبط بانک هایی که در پایان ســه ماه اول ســال جاری مورد بررسی 
نهایی قرار گرفته اند به همراه اطلاعات تســهیلات کلان غیرجاری به 

تفکیک هر بانک به روزرسانی و منتشر کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، فهرســت اطلاعات تسهیلات و 
تعهدات کلان و اشخاص مرتبط بانک هایی که در پایان سه ماه اول سال 
جاری مورد بررســی نهایی قرار گرفته اند به همراه اطلاعات تسهیلات 

کلان غیرجاری به تفکیک هر بانک به روزرسانی و منتشر شد.
پیش از این ریز تســهیلات و تعهدات کلان ۱۸ بانک و اشخاص مرتبط 
۱۹ بانک در بازه زمانی ســه ماه اول ســال جاری اعلام شــده بود که با 
احتســاب اطلاعات جدید، فهرست تســهیلات و تعهدات کلان ۲۲ و 

اشخاص مرتبط ۲۵ بانک منتشر شد.
گفتنی اســت، تعیین مصادیق انتشار اطلاعات تســهیلات و تعهدات 
کلان، تسهیلات کلان غیرجاری و اشــخاص مرتبط با توجه به مصوبه 
جلسه مورخ ۱۴۰۱.۰۳.۳۱ شورای پول و اعتبار در این خصوص مبنی 
بر اینکه؛ مجموع خالص تسهیلات و تعهدات مربوط به هر ذینفع واحد 
و یا اشخاص مرتبط که میزان آن حداقل معادل یک هزار میلیارد ریال 
اســت و به عنوان مصادیق مشــمول حکم مقرر در جز نخســت از بند 
»د« ذیل تبصره )۱۶( قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشور محسوب 

می شود.
شــایان ذکر اســت اطلاعات تســهیلات و تعهدات کلان مرتبط سایر 
بانک ها و موسســات اعتباری پس از دریافت و بررســی نهایی ارسال 

خواهد شد.

توافق ایران، روسیه و جمهوری آذربایجان
 شاخه غربی کریدور شمال-جنوب

 فعال می شود
ایران، روسیه و جمهوری آذربایجان به منظور فعال سازی شاخه غربی 
کریدور شمال-جنوب در نخســتین اجلاس ۲ + ۶ وزرای حمل و نقل 
جمهوری اســلامی ایران و کشــورهای حوزه آســیای مرکزی توافق 

کردند.
 به نقل از شــرکت راه آهن، ایران، روســیه و جمهــوری آذربایجان به 
منظور فعال ســازی شاخه غربی کریدور شــمال-جنوب در نخستین 
اجلاس ۲ + ۶ وزرای حمل و نقل جمهوری اســلامی ایران و کشورهای 

حوزه آسیای مرکزی توافق کردند.
این اجلاس درباره توســعه همکاری های ترانزیتی به پیشــنهاد وزیر 
راه و شهرسازی در امتداد نشست اخیر سران ســازمان همکاری های 

شانگهای به تازگی در تهران برگزار شد.
در ایــن اجــلاس دو روزه، نمایندگانــی از کشــورهای ایــران، 
ترکمنستان، قزاقســتان، ازبکستان، تاجیکســتان و قرقیزستان به 
همراه نمایندگانی از کشــورهای آذربایجان و فدراسیون روسیه، در 
ســطح وزیر، معاون وزیر و مدیران عامل راه آهن حضور داشتند و در 
خصوص توســعه همکاری های ترانزیتی و بیانیه ترانزیتی فی مابین 
در امتداد نشســت اخیر سران ســازمان همکاری های شانگهای، به 

گفت وگو پرداختند.
در این اجلاس، در دو نشست ســه جانبه بین کشورهای ایران، روسیه 
و آذربایجان، موضوعاتی نظیر ســاخت و بهره بــرداری از بخش ریلی 
رشت- آســتارا به منظور توسعه حمل و نقل و توســعه زیربنای ریلی و 
ترافیک باری در شــاخه غربی کریدور بین المللی شمال- جنوب بحث 

و بررسی شد.
گفتنی است؛ متن بیانیه نخســتین اجلاس همکاری ترانزیتی ایران با 
کشورهای آسیای مرکزی با هدف توســعه ترانزیت به امضای اعضای 

این اجلاس رسید.

بازار

به گفتــه رئیس اتحادیه طــلا و جواهر تهــران، روند 
کاهشی که اونس جهانی طلا از اواسط هفته و همزمان 
با بازگشــایی مجدد بازارهای جهانی بــه خود گرفته 
بود، تا بعدازظهر روزپنجشــنبه بیشتر دوام نداشت و 
پس از آن، قیمت هر اونس طلا در مسیر افزایشی قرار 
گرفت؛ همین افزایش قیمت طلا در بازارهای جهانی 
و البته نوسانات نرخ ارز در بازارهای داخلی، بازار سکه 
و طلای داخلی را هم تکان داد و با کمی افزایش همراه 

کرد.
نادر بذرافشان، در رابطه با وضعیت یک هفته اخیر بازا 
ســکه و طلای داخلی اظهار کرد: از اواسط هفته شاهد 
روند کاهش ۲۶ دلاری اونس جهانــی طلا بودیم که با 
بازگشایی بازارهای جهانی از اواسط هفته آغاز شد و تا 

روز پنجشنبه ادامه دار بود. 

این رند نزولی قیمت  طلا در بازارهای جهانی 
سبب شد که در بازارهای داخلی نیز کاهش 
حــدودا ۸۲ هــزار تومانی قیمت بــرای هر 
مثقال طلا ۱۷ عیار و ۱۸ هــزار تومانی برای 
هر گرم طلای ۱۸ عیار اتفــاق بیفتد. ضمن 
اینکه قیمــت انواع قطعات ســکه نیز تغییر 

چندانی نداشت.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران ادامه داد: اما از بعداز 
ظهر روز پنجشــنبه، افزایش ۳۴ دلاری اونس جهانی 
طلا در بازارهای جهانی ایجاد شــد. این افزایش قیمت 
طلای جهانی به همراه کمی نوسان نرخ ارز در بازارهای 
داخلی، سبب شــد که در آخرین روز کاری هفته سکه 
و طلا در بازارهای داخل )پنجشــنبه( نیز روند افزایش 

قیمت سکه و طلا شکل گیرد.  

وی در رابطــه بــا تغییــرات قیمت ها در 
روز گذشته نســبت به اواســط هفته )که 
قیمت  طلا کاهشی شــده و سکه ها از ثبات 
برخــوردار بــود(، گفت: ســکه های تمام 
طرح جدید بــا ۱۷۰ هزار تومــان افزایش 
در آخرین معاملات هفته بــه ۱۴ میلیون 
و ۹۸۰ هــزار تومــان و هــر قطعه ســکه 
تمام طرح قدیم با ۱۰۰ هزار تومــان افزایش به ۱۴ 
میلیون و ۵۰ هزار تومان رســیدند. نیم ســکه و ربع 
ســکه نیز هر یک ۵۰ هزار تومــان افزایش قیمت را 
نسبت به اواســط هفته تجربه کردند و در پایان هفته 
به ترتیب نیم سکه هشــت میلیون و ۲۲۰ و ربع سکه 
پنج میلیون و ۲۰۰ هزار تومان تعیین قیمت شــدند. 
در این هفته ســکه های یــک گرمی تغییــر قیمتی 

نداشــت و در آخرین معامــلات پایانی هفته ســه 
میلیون و ۵۰ هزار تومان دادوستد شد.

بذرافشــان افزود: هر مثقال طلا ۱۷ عیار با حدود ۶۵ 
هزار تومان افزایش قیمــت پس از کاهش  قیمت ها، در 
آخرین معاملات پایانی هفته پنج میلیون و ۹۱۰ هزار 
تومان و هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز با افزایش حدودا ۱۴ 
هزار تومانی یک میلیون و ۳۶۴ هزار تومان به ازای هر 

گرم معامله شدند.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهــران در رابطه با آخرین 
وضعیت حباب سکه نیز گفت: در حال حاضر هر قطعه 
ســکه حدودا یک میلیون و ۶۵۰ هــزار تومان دارای 
حباب اســت که نســبت به هفته های اخیر تغییرات 
چندانــی )در حدود ۵۰ هزار تومان افزایش( نداشــته 

است.

طلا

محمدحســین ســیف اللهی مقدم  با 
وجود تاکید قانون بــر حمایت همه جانبه از 
شرکت های دانش بنیان برای تولید و عرضه 
نــوآوری و فناوری اما اکنون شــرکت های 
دانش بنیان با چالشــی درخصــوص بیمه 

قراردادها روبه رو شده اند.
 با وجود تاکید قانون بر حمایت همه جانبه از 
شرکت های دانش بنیان برای تولید و عرضه 
نــوآوری و فناوری اما اکنون شــرکت های 
دانش بنیان با چالشــی درخصــوص بیمه 
قراردادهــا روبه رو شــده اند که بــه گفته 
فعالان این حوزه، عملًا تیشــه محکمی به 
ریشــه زیســت بوم فناوری و شرکت های 
دانش بنیان می زند و دســتیابی به اقتصاد 

دانش بنیان را دشوار می کند.
یکی از مشکلات شــرکت های دانش بنیان 
مساله حق بیمه قراردادها با سازمان تأمین 
اجتماعی اســت. بر اســاس آمــاری که از 
شرکت های عضو انجمن گرفتیم، بزرگترین 
مشــکل پیش روی در این مبحث، موضوع 
حق بیمه قراردادهای شــرکت های دانش 
بنیان اســت که توســط تأمین اجتماعی 
دریافت می شود. مشــکلاتی نظیر بانک ها 
و دغدغه مالیات را تا حــدودی رفع کردیم 
اما درصد قابل توجهی از شرکت ها با مساله 
حق بیمــه قراردادها و به طور کلی مســاله 

بیمه با تأمین اجتماعی مشکل دارند.
ســازمان تأمین اجتماعی بخشنامه محور 
و دستورالعمل محور اســت و متأسفانه این 
ســازمان به هیچ قانون، رویه، بخش نامه و 
دستورالعمل مصوب دولت تمکین نمی کند 
و تنها بخش نامه های داخلی خود ســازمان 
را معیار قــرار می دهد. از ایــن جهت با این 
اوصاف شرکت های دانش بنیان با مشکلات 
زیادی با این ســازمان دســت بــه گریبان 

هستند.
در این خصوص، نماینده مجلس دهم گفت: 
در بودجه ســال آینده بایــد حمایت های 
بیمه ای از شــرکت های دانش بنیان حتماً 
درنظر گرفته شــود.عزت الله یوســفیان، 
کارشــناس اقتصــادی و نماینده ســابق 
مجلــس در گفت وگو با »مهر« با اشــاره به 
ضرورت حمایت های بیمه ای از شرکت های 

دانش بنیان اظهار داشــت: حمایت بیمه ای 
از شــرکت  های دانش بنیان بایــد به قانون 
مصوب مجلس تبدیل شــود، چون در حال 
حاضر قانون نیست اما باید با وجود ضرورت 
حمایت تمام قد از شرکت های دانش بنیان 
این مهم مدنظر مجلس قــرار گیرد و به آن 
توجه بی شــمار شــود. به عنوان مثال، در 
مناطق محروم اگر کسی ســرمایه گذاری 
کند تا مدتی از پرداخت مالیات معاف است 
و یا ســرمایه گذاری در برخی از مناطق آزاد 

تجاری، برخی معافیت ها را به دنبال دارد.
وی گفــت: از آنجایی که تأمیــن اجتماعی 
یک صندوق محسوب شده و نیازمند کسب 
درآمد اســت از این جهت مخالفت هایی در 
خصــوص معافیت حق بیمــه قراردادهای 
برای دانش بنیان ها وجــود دارد. در حالی 
که ســازمان تأمین اجتماعی به جای اینکه 
حق بیمه خود را از کسب و کارها یا کارفرما 
دریافت کند از دولت گرفتــه تا بار مالی هم 

برای دوطرف نداشته باشد.
این کارشناس اقتصادی به ضرورت پالایش 
شــرکت های دانش بنیان هم اشــاره کرد و 
در این رابطه اظهارکــرد: باید پیش از انجام 

هرگونه حمایتی شــرکت های دانش بنیان 
پالایش شــوند تا هرشــرکتی که به اســم 
دانش بنیان تأســیس شــده و تابلوی آن را 
نصب کرده ســبب هدر رفت منابع نشــود. 
یعنی باید از شرکت های واقعی که به تولید 

دانش بنیان کمک می کنند، حمایت شود.

دولت با یک آئین نامه به دانش بنیان ها 
برای حق بیمه قراردادها کمک کند

یک نماینده مجلس گفت: در قانون تصویب 
شده مجلس موارد مفصلی برای حمایت از 
این شرکت ها وضع شده که اگر دولت آئین 
نامه مربوط به این قانــون را تهیه و اجرا کند 
مشــکلات شــرکت های دانــش بنیان در 
خصوص مســاله حق بیمه ای کــه تأمین 
اجتماعی در خصــوص قراردادهــا از این 
شــرکت ها دریات می کند، به راحتی حل 
می شود و همه ارگان ها از جمله خود تأمین 
اجتماعــی موظف به تمکیــن و اجرای این 

قانون است.
غلامرضا شریعتی اندراتی، عضو کمیسیون 
انرژی مجلس شــورای اســلامی در گفت 
وگو با »مهر« درباره مشــکلات پیش روی 

شــرکت های دانــش بنیــان در خصوص 
پرداخت حق بیمــه قراردادها بــه تأمین 
اجتماعی گفت: قبل از شــروع سال جدید 
در مجلــس قانون نســبتاً جامعــی برای 
شــرکت های دانش بنیان مصوب شــد تا 
این شــرکت ها در معاملات و مبادلاتشان 
با شــرکتهای مختلف و دولت دچار مشکل 
نشــوند.وی در ادامه بیان کــرد: در قانون 
تصویب شــده مجلس موارد مفصلی برای 
حمایت از این شــرکت ها وضع شده که اگر 
دولت آئین نامه مربوط به این قانون را تهیه 
و اجرا کند مشــکلات شــرکت های دانش 
بنیان در خصوص مســاله حق بیمه ای که 
تأمین اجتماعی در خصــوص قراردادها از 
این شــرکت ها دریات می کنــد، به راحتی 
حل می شــود و همه ارگان ها از جمله خود 
تأمین اجتماعی موظف به تمکین و اجرای 

این قانون است.
عضو کمیســیون انرژی مجلــس در ادامه 
درباره حمایت هــای مالیاتی از دانش بنیان 
هم متذکر شد: دانش بنیان ها شرکت های 
نوپایی هســتند که توســط جوانان بدون 
سرمایه راه اندازی می شوند و یقیناً فعالیت 

این شــرکت ها در تولید ملی بسیار اثر گذار 
است. وقتی این شــرکت ها به تدریج رشد 
کنند و به سودهی برســند، در این شرایط 
دولت می تواند، در قبال تســهیلاتی که به 
به آنها داده در قالب مالیات از این شرکت ها 
دریافتی داشــته باشــد اما دولــت باید در 
ابتــدای کار در بحث بیمــه و مالیات از این 

شرکت ها حمایت کند.

دولت برای حل مشکل حق بیمه 
شرکت های دانش بنیان لایحه بدهد

در عین حــال، احمد علیرضــا بیگی عضو 
کمیســیون امور داخلی کشــور و شوراها 
در گفت وگو بــا »مهر« درباره مشــکلات 
شــرکت های دانش بنیــان با حــق بیمه 
قرادادها گفت: به جهت مشــکلات بیمه ای 
شرکت های دانش بنیان و غیر دانش بنیان 
با هم تفاوتــی ندارند مگر اینکــه معافیت 

قانونی برای آنها منظور شده باشد.
وی در ادامه دربــاره وضــع معافیت برای 
شــرکت های دانش بنیــان در زمینه حق 
بیمــه توضیــح داد: مجلس هنــوز در این 
زمینــه معافیتی برای شــرکت های دانش 
بنیان منظور نکرده و این موضوع مســتلزم 
لایحه دولت اســت و یا اینکه برای حل این 
مشــکلات بایــد در قانون بودجــه چیزی 

منظور می شد.
این نماینــده مجلس در ادامــه تاکید کرد: 
معافیت شرکت های دانش بنیان از پرداخت 
و یا تخفیــف در حق بیمــه قرادادها به این 
جهت که بار مالی برای دولت ایجاد می کند 
در قانون جهــش تولید دانــش بنیان هم 
که چند ماه پیش در مجلس مصوب شــد، 

گنجانده نشده است.
عضو کمیســیون امــور داخلی کشــور و 
شوراها افزود: این شرکت ها تفاوتی با سایر 
شرکت هایی که در کشور فعالیت می کنند 
تفاوتی ندارد و اگر بنا باشد برای شرکت های 
دانش بنیان تســهیلاتی در نظر گرفته شود 
دولت باشد لایحه بیاورد. اما در مجموع باید 
تسهیل گری در زمینه فعالیت شرکت های 
دانش بنیان صورت بگیرد تا کار آنها روان و 

آسان انجام شود.

وضعیت بازار سکه و طلای داخلی با تحولات ناگهانی بازارهای جهانی

نظام بانکی باید به قواعد بانک مرکزی پایبند باشد

خ سود سپرده ضربه به تولید است  افزایش نر
خریدار   کارشناس اقتصادی با بیان اینکه 
افزایش نرخ سود سپرده بانکی بزرگ ترین 
ضربه را به تولیــد می زند، گفت: نظام بانکی 
باید به قواعد بانک مرکزی پایبند باشــند تا 
بتوان تــورم را کنترل و به تولید و اشــتغال 

کمک کرد.
»صمد عزیزنژاد« در خصوص برخورد بانک 
مرکزی با بانک هایی که از مصوبه شــورای 
پول و اعتبار در بحث میزان نرخ سود سپرده 
پیروی نمی کنند، اظهار داشــت: نرخ سود 
ســپرده رابطه چندگانه بــا نقدینگی دارد. 
اگر ابتدا تســهیلات پرداخت شود و سپس 
بانک مجبور باشد برای نگهداری تسهیلات 
نرخ سودی را تعیین کند، موجب خلق پول 

می شود.
وی افــزود: چنانچــه بانک ها نرخ ســود 
ســپرده ای را تعیین کنند، منوط به اینکه 
گیرنده تســهیلات منابع خود را نزد بانک 
سپرده کند؛ این نرخ سود سپرده به صورت 
رقابتی و ناسالم افزایش یافته است و به این 
حالت خلــق پول از صفر نامیده می شــود، 
یعنی بــدون اینکه منابعی جــذب بانک ها 
شــود، بانک به دلیل قدرت خلق پولی که 
دارد اقدام به خلق پــول می کند و چنانچه 
گیرنــده تســهیلات راضی نباشــد با بالا 
بردن نرخ سود و ایجاد رقابت ناسالم فرد را 
راضی می کنند که منابع خود را در بانک ها 

بگذارد.
عزیزنژاد بیان کرد: خلق پول از محل منابعی 
که وجود ندارد، باعث می شــود نرخ ســود 

ســپرده ها به صورت مخرب افزایش یابد و 
هزینه تمام شــده پــول در جامعه افزایش 

یابد.
وی ادامــه داد: بانک مرکزی بــرای کنترل 
این وضعیت از اواخر ســال ۹۹ سیاستی را 
اتخاذ کــرده مبنی بر اینکــه بانک ها اجازه 
ندارند، بیش از دو درصــد اقلام بالای خط 
ترازنامه خود را رشد دهند و هر بانک  ماهانه 
می تواند دو درصد خلق پــول از محل اقلام 
دارایی بالای خط ترازنامه خود داشته باشد. 
این باعث شده که بانک مرکزی خلق پول و 
تورم را در کانال هدف گذاری شــده کنترل 

کند.
این کارشناس اقتصادی گفت: برای بررسی 
وضعیت مالــی بانک ها، بازار بیــن بانکی را 
می توانیم بررسی کنیم. در این بازار بانک ها 
به صورت شــبانه به هم تسهیلات می دهند 
به عبارتــی بانک هایی که مازاد ســرمایه 
دارند منابع خود را در بازار بین بانکی عرضه 
می کننــد و بانک هایی که کســری دارند 
می توانند تســهیلات دریافــت کنند. این 
منابع به عنوان اعتبارات بین بانکی شناخته 

می شود.
وی ادامــه داد: هــم اکنــون میانگین نرخ 
ســود در بازار بین بانکی ۲۱ درصد است و 
بانک ها در ازای دریافت تســهیلات از بانک 
دیگر ۲۱ درصد سود پرداخت می کند. بانک 
مرکزی بــرای اینکه بانک ها ســراغ اضافه 
برداشت نروند ساز و کاری را ایجاد کرده که 
سیاست پولی را به صورت موثر ایفا کند و تا 

حدودی نیز موفق بوده است. بانک مرکزی 
چنانچه بخواهد اعتبارات قاعده مند در بازار 
بین بانکی اعطا کند؛ نــرخ آن را بالاتر از نرخ 
میانگین بازار بین بانکی می دهد تا بانک ها 
ســراغ اضافه برداشــت نروند و از همدیگر 

کمک بگیرند.
عزیزنژاد اظهار داشــت: در شــرایطی که 
بانک ها قادر به تامین منابع خود از بازار بین 
بانکی نباشــند، ســراغ افرادی می روند که 
سرمایه بالایی دارند به خصوص شرکت های 
بزرگ مثل پتروشــیمی ها، پالایشــگاه ها، 
کارخانه های بزرگ و به صورت رقابتی ورود 
می کنند، زیرا می دانند اگر از بانک مرکزی 
اضافه برداشــت داشــته باشــند دو اتفاق 
می افتد یکی اینکــه ۳۴ درصد باید جریمه 
بپردازند، دیگر اینکه تنبیهــات غیربانکی 
همچون مســدود کردن ســاتنا را نیز باید 

متحمل شوند.
وی ادامه داد: بنابراین شــبکه بانکی نتیجه 
می گیرد اگر مشــتریان را راضــی کنند تا 
سپرده خود را با نرخ ۳۴ درصد در بانک قرار 
دهند سودمند اســت در این شرایط است 
که قواعد بخشــنامه ای بانک مرکزی اجرا 

نمی شود.
عزیز نــژاد بیان کــرد: واقعیت این اســت 
که هزینه بانکداری در کشــور بالاســت و 
بانک ها به جای اینکه تلاش کنند به سمت 
بانکداری الکترونیکی حرکت کنند ســعی 
می کنند به روش ســنتی بانکــداری کنند 
و این موجــب افزایش هزینه ها می شــود و 

در نتیجه دچار کســری نقدینگی می شود 
و بــرای جبران آن بــر رقابت بر نرخ ســود 
سپرده هاســت روی می آورند تا منابع لازم 

را دریافت کنند.
وی تاکید کرد: افزایش نرخ ســود ســپرده 
بزرگ ترین ضربه را بــه تولید وارد می کند و 
تولید را نابود می کند، زیــرا ۲۵ درصد نرخ 
ســود تســهیلات را باید بپردازد، درنتیجه 
بازدهی تولید کاهش یابــد و ماهیت تولید 

از بین می برد.
این کارشــناس بانکی تصریح کرد: افزایش 
نرخ سود ســپرده ضد تولید عمل می کند و 
به ســمت بخش های غیرمولد کوتاه مدت 
مــی رود و دیگــر نمی توان بــه طرح های 

تولیدی بلندمدت فکر کرد.
عزیز نــژاد اظهار داشــت: از طرفی افزایش 
نرخ سود ســپرده موجب افزایش نرخ های 
تامین مالی سرمایه می شود و منابع از بازار 
سرمایه به ســمت بانک ها هدایت می شود، 
در حالی که بــازار ســرمایه پایگاهی برای 
سرمایه گذاری و تامین سرمایه بلندمدت به 

خصوص در بخش های زیربنایی است.
وی گفــت: باید توجه داشــته باشــیم که 
نباید نرخ سود بانکی را به صورت دستوری 
کاهش دهیــم، بلکه باید شــبکه بانکی به 
قواعد بانک مرکزی پایبند باشــند تا بتوان 
تورم را کنترل کــرد و به تولید و اشــتغال 

کمک کرد.
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وزیر جهاد کشاورزی تاکید کرد
توسعه صادرات محصولات کشاورزی ماموریت 

ویژه وزارت جهاد کشاورزی
 وزیر جهاد کشــاورزی با تاکید بر اهمیت توســعه صادرات محصولات 
کشاورزی گفت: برای صادرات مرکبات، خشــکبار و محصولات آبزی 
و دامی، بازارهای صادراتی مناســبی در منطقه و جهان وجود دارد که 
با توجه به ظرفیت های فوق العاده کشاورزی ایران، فرصتی بی نظیر در 

راستای افزایش درآمدهای ارزی و خلق ثروت برای کشور است.
به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »سید جواد ساداتی نژاد« در جلسه 
روز گذشته قرارگاه دیپلماســی غذایی با اشــاره به تولید محصولات 
کشاورزی ســالم و بهداشــتی افزود: در یک سال گذشــته در زمینه 
ســلامت محصولات کشــاورزی اقدامات خوبی صــورت گرفته و در 
همین راستا موانع و مشکلات بهداشتی که جریان صادرات محصولات 

کشاورزی را متوقف کرده بود، به طور کامل برطرف و حل شده است.
وزیر جهاد کشاورزی خاطرنشــان کرد: کاهش بروکراسی  های اداری 
مربوط به صــادرات محصولات کشــاورزی، اصلاح و تغییــر برخی از 
شــیوه نامه های صادراتی، انعقاد تفاهم نامه های بهداشتی بین المللی، 
رایزنــی با بیش از ۲۰ کشــور جهــان در زمینه صــادرات محصولات 
کشاورزی، از ســرگیری صادرات برخی محصولات کشاورزی از جمله، 
سیب، کیوی، دام سبک، گوشــت مرغ، خوراک آبزیان، فلفل دلمه ای 
و ... در یک ســال گذشــته نشــان دهنده اهمیت صادرات محصولات 

کشاورزی در دولت سیزدهم است.
وی با بیان این که بخش کشاورزی می تواند پیشــران و موتور محرک 
اقتصاد کشور باشــد، تصریح کرد: در این راستا اقدامات موثری صورت 
گرفته که امیدواریم با همت کشــاورزان و بازرگانان کشور شاهد تداوم 

پیشرفت ها باشیم.
معاون دیپلماســی اقتصادی وزارت امور خارجه، سفیر ایران در چین، 
اســتاندار مازندران، تجار و بازرگانان و معاونان وزارت جهاد کشاورزی 

نیز در این نشست حضور داشتند.

سرپرست دفتر بهره برداری معادن وزارت صمت خبر داد
آغاز ثبت نام متقاضیان شرکت در مزایده بیش از 

۵ هزار معدن از ۲۶ مهرماه
 سرپرســت دفتر بهره برداری معادن وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
از آغاز ثبت نام متقاضیان شــرکت در مزایده و محدوده ۵ هزار و ۳۴۹ 
معدن از ۲۶ مهر ماه خبر داد و گفت: پروسه ثبت نام در کل کشور تا ۲۶ 

آذر ماه سال جاری ادامه خواهد داشت.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی صمت )شــاتا(، »مهــدی حمیدی« 
افزود: ۵ هزار و ۳۴۹ فقره محدوده و معدن را که شامل مجوز برداشت، 
درخواست اکتشــاف، پروانه برداشت، گواهی اکتشــاف، پروانه بهره 
برداری و معادن متروکه می شــود، بــه صورت مزایــده از ۲۶ مهرماه 
در اختیــار متقاضیان قــرار می دهیم تــا از طریق ســامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت )ستاد( قیمت های پیشنهادی خود را ارائه کنند.

سرپرســت دفتر بهره برداری معادن وزارت صنعت، معدن و تجارت با 
اشــاره به اینکه این محدوده ها در ۳۱ استان کشــور به اضافه جنوب 
کرمان واقع شده اند، گفت: این اســتان ها در ۴ بخش قرار گرفته اند که 
در بخش اول شــامل محدوده ها و معادن استان های خراسان رضوی، 
خراسان شمالی، خراسان جنوبی، هرمزگان و بوشهر است و متقاضیان 
از ۲۶ مهر ماه تا ۱۱ آبــان ماه فرصت ثبت نام دارند کــه به همین روال 
سایر اســتان ها تا ۲۶ آذر ماه بخش بندی شــده اند و بازه زمانی آنها در 
سایت اداره کل صمت استان ها اعلام می شــود.حمیدی با بیان اینکه 
محدوده های مورد مزایده که در سطح کشور معین شده اند در سامانه 
کاداســتر معادن با رنگی متفاوت مشخص شده اســت، افزود: روی هر 
کدام از این محدوده ها کد شناسایی هســت که متقاضیان می توانند 
با آن کد سوابق محدوده مورد نظرشــان را از دبیر خانه اداره کل صمت 

همان استان دریافت کنند تا با مطالعه بیشتری وارد مزایده شوند.
وی بر ضرورت دارا بودن صلاحیت فنی و مالــی متقاضیان تاکید کرد 
و گفت: این افراد می توانند از طریق ســازمان نظام مهندسی معادن یا 
اداره کل صمت استان خود در زمان کوتاهی صلاحیت فنی و مالی خود 
را دریافت کنند که این گواهی به مدت یک ســال و در کل کشور اعتبار 

دارد.

از سوی هیات وزیران
فهرست جدید عوارض صادراتی برای مواد خام 

و نیمه خام تصویب شد
هیأت وزیران در مصوبه ای فهرست جدید عوارض صادراتی برای مواد 
خام و نیمه خــام را تعیین و تصویب کرد.هیأت دولت فهرســت جدید 
مواد معدنی به صورت خام و نیمه خام که درآمد حاصل از صادرات آنها 

در تمام نقاط کشور مشمول مالیات هستند، تعیین کرد.
بر اســاس این مصوبه، هیأت وزیران در اجرای بنــد )ص( تبصره )۶( 
قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور و اجرای سیاست های کلی ابلاغی 
به منظور تحقــق جهش تولیــد دانش بنیان و جلوگیــری از صادرات 
نهادهایی که مورد نیاز داخل هستند، فهرست مواد و محصولات معدنی 
و محصولات نفتی، گازی و پتروشــیمی به صورت خــام و نیمه خام را 
که درآمد حاصل از صادرات آنها در تمام نقاط کشــور مشمول مالیات 
هســتند، تعیین کرد.مواد خام: بر اســاس بند )ب( ماده )۱( آئین نامه 
اجرایی ماده )۳۷( قانــون رفع موانع تولید رقابت پذیــر و ارتقای نظام 
مالی کشور موضوع تصویب نامه شماره ۱۰۷۰۳۸/ ت ۵۲۵۳۲ ه مورخ 
۱۷/ ۰۸/ ۱۳۹۴  ماده ای که پس از اســتخراج و یا اســتحصال، تغییری 
در کیفیت فیزیکی، شــیمیایی، ماهیت و نوع آن ایجاد نشده باشد و به 
همان شکل برای فرآوری به واحد تولیدی واگذار یا صادر می شود.مواد 
نیمه خام معدنی: کالاهــا و محصولات حاصــل از کانه آرایی و فرآوری 
ماده خام معدنی که صرفاً به عنوان ماده اولیه و حد واســط جهت تولید 

محصولات نهایی به کار می روند را در بر می گیرد.

تولید

معاون بین الملل اتاق ایران با تشــریح سیاســت های 
این معاونت در دوره مســئولیت خود، بــر دو موضوع 
تمرکز بر تجارت با کشــورهای اروپایی در بخش های 
غیرتحریمــی و همینطور ایجاد دفاتــر تجاری در این 
کشــورها تاکید کــرد. علیرضا یاوری در نشســتی با 
روسای اتاق های مشــترک منطقه اروپا با اظهار تاسف 
از اینکه برخی از کشورهای اروپایی حتی در حوزه های 
غیرتحریمی نیز بــه بهانه تحریم ها مــراودات خود با 
ایران را قطع یا محــدود کرده اند گفت: عملکرد فعالانه 
اتاق های مشترک در این کشورها می تواند این شرایط 

را به نفع کشور و بخش خصوصی تغییر دهد.
او با تاکید بر اینکه سیاســت فعلی اتاق ایران تاسیس 
دفاتر تجاری به جــای مراکز تجاری در کشــورهای 
خارجی و اروپایی اســت ادامــه داد: به عنــوان مثال 
می توان ساختمان های بانک ملی و صادرات در پاریس 

را که در حال حاضر متروکه هستند به عنوان 
دفتر تجاری فعال کــرد. دفاتر تجاری از این 
جهت که می توانند مستقل عمل کنند و سود 
و زیان آن ها مســتقل از اتاق تعریف می شود 
قطعا کارکــرد بهتری نیز خواهند داشــت و 
تجربه های نامطلوب مراکز تجاری ایران در 

سوریه و یا سودان تکرار نخواهد شد.
یاوری بــا بیان اینکــه تمرکز مــا باید در تجــارت با 
اروپایی هــا بر بخش هــای غیرتحریمی باشــد افزود: 
هــم در این هــدف و هم در ایجــاد دفاتــر تجاری در 
کشــورهای اروپایــی، اتاق های مشــترک می توانند 
نقش مهمی داشته باشند.معاون بین الملل اتاق ایران 
با اشاره به جلســات خود با برخی ســفرا و رایزن های 
تجاری کشــورهای دیگر گفت: در این دیدارها برخی 
نکات مهم مطرح شــد. از جمله اینکه اغلب اتاق های 

مشــترک هیچ عضو خارجی از کشوری که 
با آن اتاق مشترک تشــکیل داده اند ندارند 
در حالــی که رویــه فعلی اتاق هــای آلمان 
یا ایتالیا در عضوگیری از کشــور متقابل در 
هیات مدیره و یا عضو عادی باید در دســتور 
کار همه اتاق های مشترک قرار گیرد.او بیان 
کرد: نکته مهم دیگر این است که بسیاری از 
اتاق های مشترک یا از ســوی نهاد متناظر خود در آن 
کشور به رسمیت شناخته نمی شــوند و یا اساسا نهاد 
متناظری در آن کشــور ندارند. که این هم نقطه ضعف 
بزرگی است که اتاق های مشــترک باید برای رفع آن 
تلاش کنند.بر اســاس گزارش ســایت اتاق ایران، در 
ادامه این نشســت احمد پورفلاح رئیس اتاق مشترک 
ایران و ایتالیا با اشــاره به برخی انتظــارات اتاق های 
مشــترک از اتاق ایــران و معاونــت بین الملل گفت: 

یکی از خواســته های اولیه ما این اســت که اتاق های 
مشــترک در مراودات خارجی و رفت و آمد هیات های 
تجاری و سفرا نادیده گرفته نشــوند.او افزود: در زمینه 
درخواست ویزا در خواســت ما این است که اتاق ایران 
از تماس مســتقیم پرهیز کند و اجازه دهد این اقدام از 
کانال اتاق های مشترک به عنوان نمایندگان اتاق ایران 
انجام شــود.  پورفلاح همچنین با اشاره به تعداد بالای 
اعضای اتاق های مشترک خواســتار تعیین سهمیه و 
صندلی برای این اتاق ها در اتاق ایران و هیات رئیســه 
آن شد.عباســعلی قصاعی - رئیس اتاق مشترک ایران 
و آلمان - هم با اشاره به اینکه تا قبل از تحریم ها حدود 
۱۰۰ هیات بزرگ آلمانی شــروع به سرمایه گذاری در 
کشور کردند، گفت: هنوز هم سرمایه های این افراد در 
ایران بلاتکلیف اســت و آنها منتظر چراغ سبزی برای 

بازگشت به کشور و ادامه فعالیت های خود هستند.

تجارت

خریــدار  مدیــرکل خودرویــی وزارت 
صمت گفت: وجود خودروهای اقتصادی و 
رقابت پذیر بودن خودروها مقدمه ای برای 
برداشتن قیمت های دستوری است، در غیر 
این صورت برداشــتن قیمت های دستوری 

نتیجه بخش نخواهد بود.
به گزارش وزارت صمت )شــاتا(، »عبدالله 
توکلــی« در یک برنامــه تلویزیونی، افزود: 
با الگوبرداری از بهتریــن مدل هایی که در 
صنعت خودرو در دنیا وجود دارد، باید یک 
نگاه آســیب شناســانه به وضعیت صنعت 
خودروی کشور داشت و آسیب های موجود 
را شناســایی کرد؛ در واقع اگر عارضه هایی 
مانند کیفیت پایین، قیمت بالا و غیررقابتی 
بودن محصول، عدم ایمنی و… را کنار هم 
قرار داده و به ریشــه  این مسائل توجه کنیم 
به درســتی به کمبود عنصر دانش بنیان در 

این صنعت پی می بریم.
صمــت  وزارت  خودرویــی  مدیــرکل 
اظهارداشــت: خودروســازان در تــلاش 
هســتند تا کلید طراحی و توســعه خودرو 
را شــخصی کنند، یعنی بتوانند طراحی و 
توســعه پلتفرم های ســازه های بومی را در 
اختیار داشته باشند. در حقیقت در زنجیره 
صنعت خودرو، دانش فنــی ارزش آفرین و 

ضامن پایداری تولید خودرو است.
وی اضافه کرد: مسیر طی شده تولید خودرو 
در کشور دائماً با نوســان مواجه بوده است. 
اگر دقت کنیــم، زنجیره ارزشــی که برای 
کشور قابل اتکا است پس از انقلاب با ایجاد 
زنجیره تأمین، گسترش این زنجیره ، ایجاد 
مراکز تحقیقاتی و… شــکل گرفت، سپس 
طراحی و توســعه محصولاتی مانند کاروان 
ســایپا، تیبا و… شروع شــد؛ اگر این روند 
ادامه می یافــت، عملًا صنعــت خودروی 
کشور بالنده تر می شــد اما متأسفانه دائماً 

این مسیر با فراز و نشیب مواجه بود.
توکلی بــا بیــان اینکه در صنعــت خودرو 
مشکلات و مسائل به رسمیت شناخته شده 
اند، اظهارداشت: در واقع به این موضوع که 
مختصات فعلی در این صنعــت، قابل دفاع 
نیست، واقف هســتیم، در عین حال برای 
رســیدن به نقطه مطلوب پتانســیل های 
فراوانــی وجــود دارد. با تکیه بــر امکانات 
محیطی و پتانســیل های موجــود، برای 
رسیدن به نقطه ی مطلوب برنامه ای در سه 
گام طراحی شــده تا این صنعت در کشــور 

رقابتی شــود.وی افزود: اولین گام از برنامه 
یاد شده شــامل ترمیم و تثبیت در جریان 
تولید است. سال گذشته تنها بیش از ۱۰۰ 
هزار خودروی کامل تولید شد، در حالی که 
در همین بازه زمانی مشــابه در سال جاری 
این رقم به ۴۲۰ هزار خودروی کامل تولید 
شده، رســیده اســت. گام دیگر شامل یک 
برنامه پوســت اندازی پلتفرمی است که در 
نمایشــگاه تحولی که در شهریور ماه برگزار 
شــد، بر دو مفهوم بن ســازه ها و هم افزایی 
در صنعت خودرو نمایش داده شــد این دو 
مفهوم می تواند تغییر قواعد صنعت خودرو 
و دوره گذار )پوست اندازی پلتفرمی( را رقم 

بزند.
مدیرکل خودرویی وزارت صمت ادامه داد: 
آخریــن گام تمرکز بر بازارهــای صادراتی 
و ایجاد مزیت هــای رقابتی بــرای صنعت 
خودرو کشور اســت. این برنامه به صورتی 
تنظیم شــده که بتوانیم در کنــار افزایش 
تولید همزمــان بحث کیفیــت را نیز مورد 

توجه قرار دهیم.
وی تاکید کرد: زمانی می تــوان از وضعیت 
مطلوب در این صنعت دفاع کرد که در حوزه 
قیمت، کیفیت و تولید رقابت پذیر شــویم. 
در واقع توان تصاحــب بازارهای منطقه ای 
و جهانی را داشته باشــیم. در خودروسازی 
فرآینده توســعه محصول، یک فرآیند سه 

ساله اســت. اگر این فرآیند در هر نقطه ای 
قطع شــود و با خیالی خوش تصور کنیم با 
واردات محصــول خارجی و بومی ســازی 
آن می توانیم دانش فنــی را تصاحب کنیم، 

مسیر اشتباهی را طی کرده ایم.
توکلی بیان کــرد: به عنــوان مثال صنعت 
خودروی چین رشــد بســیار خوبی در این 
صنعت داشته اســت. این در حالی است که 
از نظر زمانی نقطه شــروع آن، بعد از کشور 
ما بود. این کشور شــرکای خارجی فراوانی 
داشــت. مرکز طراحی خود را با چهار برابر 
مراکز ما در بخش تحقیق و توسعه گسترش 
داد و در عین حال محصولات را با نشان های 

خود به بازارهای منطقه فرستاد.
وی اظهارداشــت: در واقع آنها دریافتند به 
جای تکیه بر محصولات خارجی، به طراحی 
و توســعه محصولات با برندها و توان دانش 
خود باید تکیه و آن را در دســتور کار خود 
قرار دهند. در کشــور ما هــم از این منظر 
مزیت هایی وجود دارد در واقــع ایران تنها 
دانشــکده و پژوهشــکده خودروی منطقه 
را دارد؛ یعنی نیروی انســانی کارآمد برای 
صنعــت خودروســازی در کشــور تربیت 
می شود، همچنین کشور ما بیشترین فارغ 
التحصیلان رشته مهندسی و نیرو کار ارزان 

در برابر کشورهای منطقه را دارا هستیم.
مدیرکل خودرویی وزارت صمت ادامه داد: 

پس از ســال ۹۶ حدود یک میلیون و ۶۰۰ 
هزار تولید خودرو داشــتیم که در سال ۹۷ 
این میزان به نصف رسید و متأسفانه بخشی 
از خودروهای تولیدی در پارکینگ ها ماند و 
وارد بازار نشد. چنین مواردی سبب تلاطم 
در بازار خودرو شــد در واقــع جریان تولید 
شکننده شــده بود؛ به واســطه تحریم ها 
جلوی تأمین خارجی بسیاری از محصولات 
گرفته شــده بود و عملًا کارخانجات ما را با 

مشکل مواجه کرد.
وی همچنیــن بیان کرد: ســال گذشــته، 
خودروســازان به دلیل نقصانی که در تولید 
وجود داشــت به نوعی عرضه قطره چکانی 
داشته و توان پاســخگویی به تقاضای بازار 
در کشور را نداشــتند، بنابراین خودروهای 
تولیــدی را بــه صــورت ماهانــه عرضه 
می کردند، بــه عنوان مثــال ۲۰ هزار هزار 
خودرو وجود داشت و ۶ میلیون نفر در قرعه 
کشی ثبت نام می کردند. این شرایط باعث 
شــد نه تنها نقصان در تولید بلکه در عرضه 
خودرو هم دیده شــود. در واقع به نقطه ای 
رســیده بودیم که همه خودروهای کشور با 
قرعه کشی عرضه می شد و در این بین یک 
طبقه واسطه نیز شــکل گرفت و شفافیت و 

یکپارچگی نیز دچار مشکل شد.
توکلــی با بیــان اینکــه در این شــرایط، 
تصمیمی کــه برای حذف طبقه ســوداگر 

گرفته شــد، ایجاد یک ســامانه یکپارچه 
برای شــرکت در قرعه کشــی بود، افزود: 
یعنی به جای ارائه ۲۰ هــزار خودرو در یک 
مرحله، در قدم اول ۱۷۰ هزار خودرو با اتکا 
به افزایش تولید ارائه شــود. این مسیر سه 
دوره تکرار شــد و در حال حاضر محصولات 
گروه خودروسازی ســایپا کلًا از قرعه کشی 
بیرون آمد.وی درباره قیمت گذاری خودرو 
گفت: در خصوص رهاســازی و قیمت های 
دســتوری باید دو نکته در نظر گرفته شود. 
یکی اینکــه در صنعت خــودرو در حالت 
ایزولــه قیمت ها نباید خیلی بــالا بروند که 
مزیــت رقابتی در این صنعــت از بین برود، 
بنابراین اگر در این صنعــت محصولات به 
دلایل مختلف زیانده هستند باید ریشه های 
این زیان شناسایی شــود و قسمتی که یک 
خودرو در یــک کلاس می تواند رقابت پذیر 
باشــد افزایش قیمت قابل قبول اســت در 
غیر این صورت قیمت گذاری دســتوری و 

سرکوب قیمت اشتباه است.
توکلی بیان کــرد: همچنین بایــد بتوانیم 
برای بخش هــای مختلف بــازار محصول 
داشــته باشــیم یعنی بــرای خودروهای 
اقتصــادی هــم فکــری کنیــم و بــرای 
خودروهــای زیر ۲۰۰ میلیــون تومان هم 
برنامه ای داشــته باشــیم. متأســفانه بعد 
از اینکه خودروی پراید از رده خارج شــد، 
 SUV اغلب خودرو ســازان به خودروهای
های مونتــاژی اقبال نشــان دادند، چرا که 
حاشیه سود بیشــتر و با طبقه مرفه جامعه 
سرو کار دارد. در حالیکه باید قواعد گذاری 
به گونه ای باشــد که برای همه بخش ها راه 

حل مناسب داشته باشیم.
مدیرکل خودرویی وزارت صمت گفت: پس 
وجود خودروهای اقتصــادی و رقابت پذیر 
بودن محصولات خودروســازان مقدمه ای 
برای برداشــتن قیمت های دستوری است، 
در غیر ایــن صورت برداشــتن قیمت های 

دستوری نتیجه بخش نخواهد بود.
وی اظهارداشت: در بحث رقابت پذیری دو 
مسیر در نظر گرفته شد و وزارت صمت هم 
بسیار بر رقابت پذیر شدن این صنعت معتقد 
اســت. باید با کمک واردات توازنی در بازار 
ایجاد کرد البته این واردات نباید به گونه ای 
باشــد که عوائد آن به طبقه خاصی برســد. 
وارداتی که عوائد آن به قشــر کم درآمد نیز 

برسد، از اهدافی بوده که دنبال شده است.

خریدار  رییس ســازمان فضایــی ایران 
گفت: برای ســاخت منظومــه ماهواره ای 
شبیه به اســتارلینک در کوتاه مدت، نیاز به 
شــکل گیری یک کنسرســیوم بین المللی 
برای همکاری با کشــورهای علاقه مند به 
این کار داریم که رایزنی هایــی در این باره 
انجام شده و ظرف چند ســال آینده به آن 

دست پیدا خواهیم کرد.
مدتــی قبــل برخــی اعــلام کردنــد که 
ســازمان فضایی ایران باید چیزی شــبیه 
به اســتارلینک برای ایران بســازد. ساخت 
چنین منظومه ای اما کار زمان بر، پر هزینه 

و سختی است.
»حسن سالاریه« رئیس ســازمان فضایی 
ایران در گفت وگو بــا ایرنا درباره اینکه آیا ما 
می توانیم چیزی شــبیه استارلینک داشته 

باشیم، توضیحاتی ارائه کرد.
سالاریه گفت: ســازمان فضایی ایران در 
خصوص ساخت منظومه های ماهواره ای 

برنامه مدونی دارد. 
برنامــه بــه ایــن صورت اســت کــه از 
دانش بنیان  شــرکت های  شــکل گیری 
فعال در این حوزه حمایت کنیم تا به مرور 
زمان به یک کنسرســیوم تبدیل و سازنده 
ماهواره هــای مخابراتی کوچــک )تا ۳۰۰ 

کیلوگرم( شوند.

ایجاد منظومه مخابراتی متشکل
 از ریز ماهواره ها

معاون وزیــر ارتباطات تأکید کــرد: در گام 
نخســت قصد داریم یک منظومه مخابراتی 
تشکیل شده از ریز ماهواره ها طراحی کرده 
و بســازیم. این منظومه بــرای کارهای باند 
باریک و اینترنت اشــیا مورد اســتفاده قرار 
می گیرنــد. منظومه های ریــز ماهواره ای 
کوچک و زیــر ۵۰ کیلوگرم اســت و بخش 
خصوصی به راحتی می تواند آن را بسازد. در 
این خصوص مطالعات امکان سنجی زیادی 
انجام گرفته اســت و امیدواریم شرکت های 
دانش بنیان در این بخش بــا جدیت به کار 
خود ادامــه بدهند.رییس ســازمان فضایی 
تصریح کرد: منظومه ریز ماهواره، برنامه ای 
اســت که ما در افق کوتاه مدت خــود قرار 
دادیم. تا پایان ۱۴۰۱ سازمان فضایی، آگهی 
ثبت نام شرکت های دانش بنیان برای حضور 
در مناقصه و پلتفرمی کــه باید برای این کار 
ساخته شــود را اعلام می کند. پس از حضور 
شرکت ها در مناقصه و بررسی هایی که انجام 

می گیرد ما با آن ها قرارداد منعقد می کنیم.

ساخت ماهواره برای ارائه خدمات 
پهن باند

وی افــزود: در ایــن گام مــا شــرکت ها را 

شناســایی و آن ها را توانمنــد می کنیم تا 
بتواننــد به ســمت گام اصلی که ســاخت 
ماهواره برای ارائه خدمات پهن باند اســت، 
حرکت کننــد. این اتفــاق منجر بــه ارائه 
اینترنت می شــود، همان کاری که منظومه 
ماهواره ای اســتارلینک توانایی انجام آن را 

دارد.
ســالاریه تصریح کــرد: ســاخت منظومه 
ماهواره ای در کشــور ما به صورت انفرادی 
جلو نخواهد رفــت. برای رســیدن به این 
هدف باید برای ارتفاعات مختلف چند ۱۰۰ 
و چند هزار ماهواره در زمــان کوتاه به مدار 

موردنظر پرتاب شوند.
وی تأکید کرد: اگر اکنون پرســیده شود در 
آینده نزدیک )۲ ساله( و صرفاً با استفاده از 
ظرفیت بخش خصوصــی می توان منظومه 
ماهواره ای ســاخت، پاســخم منفی است. 
در اهــداف این چنینی باید کنسرســیوم 
بین المللی شــکل بگیرد. نقشــه راه ما این 
است که ایران همراه با چند کشور علاقه مند 
دیگر که با آن هــا رایزنی کرده ایــم، برای 

ساخت منظومه ماهواره ای همراه شوند.

برنامه ریزی برای دستیابی به منظومه 
ماهواره ای اینترنت اشیا و پهن باند

رییس ســازمان فضایی کشــور اعلام کرد: 

با تشــکیل این کنسرســیوم یــک پلتفرم 
را به صورت مشــترک طراحــی و آن را به 

منظومه تبدیل خواهیم کرد. 
شــکل گیری ایــن منظومــه می تواند 
رقیبــی بــرای منظومــه اســتارلینک 

باشد.
ســالاریه درباره بازه زمانی دســتیابی 
به منظومــه ماهواره ای بــرای رقابت با 
اســتارلینک گفت: قطعــاً در بازه زمانی 
۲ تا ۳ ســاله این کار انجام شدنی نیست، 
اما هر چقدر مشــارکت بالاتر برود، قطعاً 
در مدت زمــان کوتاه تــری می توانیم به 

این هدف دســت پیدا کنیم. دســتیابی 
به منظومه ماهــواره ای IOT )اینترنت 
اشــیا( و پهن بانــد هــر دو در برنامه ما 

هستند.
اســتارلینک )Starlink( یــک منظومه 
ماهــواره ای اســت که از ســوی شــرکت 
اســپِیس اکِس برای فراهم کردن اینترنت 
ماهواره ای شــکل گرفته است. این صورت 
فلکی از هــزاران ماهواره کوچــک در مدار 
پایینی زمین تشــکیل شده اســت که در 
ترکیب با فرســتنده و گیرنده های زمینی 

کار می کنند.

وپا ح کرد؛ سیاست ایران در تجارت با اتحادیه ار معاون بین الملل اتاق بازرگانی ایران مطر



مدیرکل دفتر توسعه نیروگاه های مقیاس کوچک اعلام کرد

وگاه پشت بامی احداث ۱۱۰ هزار نیر
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رئیس پژوهشگاه نیرو:
نقشه راه توسعه انرژی های تجدیدپذیر تدوین 

شده است
رئیس پژوهشــگاه نیرو با اشــاره به اهــداف دولت در زمینه توســعه 
انرژی های تجدیدپذیر در کشور گفت: این پژوهشگاه نقشه راه توسعه 

انرژی های تجدیدپذیر را تدوین کرده است.
»مجید عمیــد پور«  افزود: پژوهشــگاه نیــرو در بخــش  بهره وری و 
انرژی های تجدیدپذیــر فعالیت های زیــادی در این ســال ها انجام 
داده اســت.وی ادامه داد: اما دولت ســیزدهم برای توسعه انرژی های 
تجدیدپذیر و افزایش بهره وری در انرژی اهداف خیلی بلندی را طراحی 
و مدنظر قرار داده است.رئیس پژوهشگاه نیرو گفت: ترسیم تحقق ۱۰ 
هزار مگاوات بهره وری در انرژی و نیز بین ۱۰ تا ۱۲ هزار مگاوات توسعه 
انرژی هــای تجدیدپذیری شــان از اراده جدی این دولت در توســعه 

تجدیدپذیرها و افزایش بهره وری انرژی است.
عمید پور ادامه داد: براین اســاس پژوهشگاه نیز باهدف کمک به تحقق 

این اهداف فعالیت های خود را توسعه داده است.
وی افزود: پژوهشگاه در زمینه توسعه فناوری،  زنجیره تولید و زنجیره 
ارزش اینها فعالیت هایی را انجام داده و نقشــه راه توسعه آنها را تدوین 
کرده است.رئیس پژوهشــگاه نیرو از همکاری های نزدیک پژوهشگاه 
نیرو و ســازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری بــرق ایران خبر داد 
و گفت: همچنین تفاهم نامه هایی در این زمینه با ســاتبا منعقد شــده 
است.وی ادامه داد: تلاش می شــود در زیســت بوم فناوری و نوآوری 
که پژوهشــگاه مدیریت آن را برعهده دارد و با تعاملات چندجانبه  در 
آن قســمت هایی که نواقصی در فناوری وجود دارد پژوهشــگاه بتواند 
نقش خود را بازی کرده و کمک به رفع نواقص برای توســعه انرژی های 

تجدیدپذیر کند.

تهران وارد سومین سال خشک شد
 سهم آب آشامیدنی تهران از ذخایر سدها

 ۲۵ درصد کاهش می یابد
مدیر دفتر تأسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران با بیان 
اینکه تهران به سومین سال خشــک و کم بارش وارد شده است، گفت: 

سهم آب آشامیدنی تهران از ذخایر سدها ۲۵ درصد کاهش می یابد.
 علیرضا ارســطویی با بیان اینکه سهم تأمین آب آشــامیدنی تهران از 
ذخایر سدها و ســفره های آب زیرزمینی ۷۰ به ۳۰ درصد است، اظهار 
کرد: با کاهش ۸۹ میلیون مترمکعبی ذخایر ســدهای تهران نســبت 
به پارسال سهم تأمین آب آشــامیدنی تهران از منابع آب سطحی ۲۵ 
درصد کاهش می یابد، بنابراین ســهم تهران از ذخایر آب ســدها ۶۰ 

درصد و از سفره های آب زیرزمینی ۴۰ درصد خواهد بود.
وی با بیان اینکه تهران به ســومین سال خشــک و کم بارش وارد شده 
اســت، افزود: با تغییر اقلیم و نوع بارش از برف به بــاران و البته افزایش 

جمعیت میزان ذخایر سدها نیز کاهش یافته است.
مدیر دفتر تأسیسات آبی و برق آبی شرکت آب منطقه ای تهران گفت: 
سال ۱۴۰۰ نیز نسبت به ســال ۹۹، به علت کاهش بارندگی ها میزان 
بهره برداری از ذخایر سدها ۱۳ درصد کاهش یافت که این روند به علت 

مدیریت منابع آب است.

تاثیر تحریم های روسیه بر صادرات نفت ایران
یک کارشناس حوزه انرژی گفت: ایران باید در بازار نفت نشان دهد که 
یک عرضه کننده و فروشــنده قابل اعتماد است و می تواند به موقع نفت 
خام را تحویل دهد ولی اگر به دلایل مختلف ارتباطات بین فروشــنده و 

مشتری قطع شود، قطعا در روند معاملات خلل ایجاد خواهد شد.
محمود خاقانــی درباره تاثیر تحریم های اتحادیه اروپا علیه روســیه بر 
صادرات نفت ایران اظهار داشت: ما در بازار اروپا سهمی نداریم، بنابراین 
باتوجه به تداوم تحریم ها تصور این نیســت حتی دورزنندگان تحریم 
بتوانند نفت خام ایران را به اروپا ببرند، فعلا بازار نفت خام ایران چین و 
هند اســت. آنچه اتحادیه اروپا در مورد روسیه تصمیم می گیرد ممکن 
است اجرایی نشــود، و باید منتظر بمانیم و ببینیم زمستان چقدر سرد 

خواهد بود. 
وی افزود: اکنون اتحادیه اروپا مقرراتی برای مصرف انرژی اعمال کرده 
تا با مدیریت مصرف و کمک گرفتن از مردم این اوضاع را ســپری کنند، 
روســیه بازار بزرگ و مهم نفت و  گاز اروپا را از دست داده و نفت خود را 
با تخفیف به هند و چین می فروشــد و گاز این کشــور هم که از طریق 
خطوط لوله به اروپا می رود با مشــکل مواجه شده یعنی خط لوله نورث 
اســتریم ۱ و ۲ را در دریای بالتیک منفجر کردند و اکنــون تعمیر آن 
مشکل اســت.این کارشــناس حوزه انرژی در ادامه گفت: فرض کنیم 
دورزنندگان تحریم خوب عمل می کنند و نفت خام ما را می فروشــند، 
حجم صادرات بالا رفته و پول را هم دریافت می کنیم، اما در ایران نباید 
به بازار نگاه کنیم آنچه قدرت تولید داریم بــا ظرفیت تولید فاصله زیاد 

دارد زیرا فناوری نوین نیاز داریم و این منوط به رفع تحریم است.
وی تاکید کرد: ایران باید در بازار نفت نشان دهد که یک عرضه کننده و 
فروشنده قابل اعتماد است و می تواند به موقع نفت خام را تحویل دهد 
ولی اگر به دلایل مختلف ارتباطات بین فروشنده و مشتری قطع شود، 
قطعا در روند معاملات خلل ایجاد خواهد شد. هرچند روسیه در شرایط 
جنگ بسر می برد اما هنوز برای اروپا یک عرضه کننده قابل اعتماد است 
و این رابطه از زمان شــوروی ســابق تاکنون تداوم داشته است، یعنی 
شوروی بهترین و قابل اعتمادترین عرضه کننده نفت و گاز به اروپا بوده 

و اروپا هم بهترین مشتری بود که به موقع پول را تسویه می کرد. 
خاقانی با بیان اینکه اکنون امریکا ســعی می کند پوتین را به اســتفاده 
از سلاح اتمی تشــویق کند، گفت: هرچند اروپا نگران است اما در باطن 
اروپا و امریکا و روســیه باهم معامله می کنند، در این بین آنچه مســلم 
است تا وقتی تحریم ادامه دارد، اروپا از ایران نفت نمی خرد مگر اینکه با 

تخفیف و به اسم نفت عراق وارد اروپا شود.
وی با اشاره به سواپ نفت روسیه از ایران گفت: در دولت هفتم و هشتم 
دیپلماســی انرژی ایران تعریف و بر آن اساس ســرمایه گذاری صورت 
گرفت و بندر نفتی نــکا با ظرفیــت ۵۰۰ هزار بشــکه در روز با هدف 
واردات نفت خام آســیای مرکزی و روسیه احداث شــد که نفت خام 
را امتزاج کرده تا در پالایشگاه های کشــور پالایش شود، در  پالایشگاه 
تبریز هم اصلاحاتی انجام شد حتی در کنار آن پالایشگاهی تعریف شد 
که با سرمایه گذاری خصوصی ساخته شود، در جزیره کیش هم بورس 
بین المللی نفت ایران تعریف و ثبت شــد که نفت خام حوزه کاســپین 
شامل ترکمنستان، قزاقستان و روسیه در ایران پالایش شود تا ظرفیت 
بالای ۵۰۰ هزار بشــکه نفت و فراورده را در کشورهای همسایه عرضه 
کنیم و معادل آن را در بورس بین المللــی نفت ایران در جزیره کیش به 
ریال معامله کنیم و در واقع ریال با پشــتوانه و معاوضه نفت و گاز ایران 

تقویت شود. 

و نیر

مدیر پشــتیبانی ســاخت و تأمین کالای شرکت ملی 
نفت ایران از مذاکرات با هیئتــی از بلاروس خبر داد و 
گفت: مذاکرات برای صدور مــواد، تجهیزات و دانش 

فنی به این کشور ادامه دارد.
به نقل از شــرکت ملی نفت ایران، برزو قنبری با اشاره 
به مذاکره و همکاری با کشــور بلاروس در حوزه نفت، 
گاز و انرژی افزود: نشســت مدیریت پشتیبانی ساخت 
و تأمین کالای شــرکت ملی نفت ایران با حضور آقای 
مهدیا مطهری، مدیر پژوهش و فناوری شــرکت ملی 

نفت ایــران، آقای اســماعیل کفایتی، مدیر 
پارک فنــاوری و نــوآوری صنعــت نفت، 
نماینــدگان انجمن ســازندگان تجهیزات 
صنعت نفــت و انجمن ســازندگان ایران با 
هیئت بلاروس در حوزه ســاخت تجهیزات 
صنعت نفــت و نحوه صدور خدمــات فنی و 

انتقال دانش برگزار شد.
وی گفت: ســازندگان داخلی در حوزه ساخت و تأمین 
اقلامــی که مورد نیاز بلاروس اســت ظرفیت بســیار 

مناسبی دارند، از این رو به راحتی می توانیم 
پاسخگوی نیاز آنها باشیم.

مدیر پشــتیبانی ســاخت و تأمیــن کالای 
شــرکت ملی نفت ایران افزود: پس از انجام 
مذاکــرات و ارائــه شــرح توانمندی های 
ســازندگان داخلــی و بررســی مــوارد 
مطــرح شــده، راهکارهای ایــن همکاری 
مشــترک، مدون و نمایندگانی از دو کشــور به منظور 

سرعت بخشی به انجام امور مشخص می شوند.

به گفته قنبری، با توجه به اینکه ســازندگان ایرانی در 
حوزه ساخت مورد نیاز شــرکت های بلاروسی، دانش 
فنی و فنــاوری بالاییش دارند، همچنیــن با توجه به 
کمتر بودن نرخ هزینه های تمام شــده ساخت کالا در 

ایران، ادامه این همکاری بسیار روشن است.
وی ضمن اظهار امیدواری نسبت به همکاری مشترک 
ایران و بلاروس، افزود: ایــران می تواند ظرفیت و منبع 
خوبی برای رفع نیازهای صنایع نفت و گاز و انرژی این 

کشور در شرایط کنونی باشد.

مدیر دیســپچینگ شــرکت ملی گاز ایــران گفت: 
مذاکرات بــا ترکیــه در مراحــل ابتدایی اســت اما 
امیدواریم قــرارداد صادرات گاز به این کشــور تمدید 

شود.
محمدرضــا جولایی، درباره تمدید  قــرارداد صادرات 
گاز به ترکیه اظهار داشت: در ســفر هفته گذشته امور 
بین الملل و مالی شــرکت ملی گاز به ترکیه مذاکراتی 

با مقامات این کشور انجام شــد، گفت وگوها باید ادامه 
داشته باشد تا مفاد قراردادی کاملا بررسی شود.

وی افزود: مذاکرات با ترکیه در مراحل ابتدایی اســت 
اما امیدواریم قرارداد صادرات گاز به این کشور تمدید 
شود.مدیر دیسپچینگ شــرکت ملی گاز ایران درباره 
تاثیر اجــرای دالان زنگــزور بر احتمال عــدم تمدید 
قرارداد گازی ایران و ترکیه گفت: بر اســاس جلســه 

ابتدایی که با مقامات ترک داشــتیم به نظر نمی رسد 
که اینگونه باشد. دو طرف علاقمند هستند که قرارداد 

صادرات بین ایران و ترکیه تمدید شود.
وی درباره صــادرات گاز بــه پاکســتان تصریح کرد: 
صادرات به این کشور بســتگی به این دارد که ما به چه 
شکل بنا داریم ســوآپ را انجام دهیم، اگر نهایی شود 
اعلام خواهد شــد.جولایی درباره ســواپ گاز روسیه 

بیان داشت: فعلا پروســه این کار ۸۰ درصد پیشرفت 
داشــته و منتظــر operation agreement و توافق 
نهایی هســتیم.وی درباره پرداخت بدهی گازی عراق 
نیز خاطرنشــان کرد: بانــک مرکزی ایــران موضوع 
مباحث وصول بدهی ها را دنبــال می کند و تا جایی که 
بنده اطلاع دارم، بخش زیادی از پول دریافت شده و در 

حساب ما قرار دارد.

نفت

گاز

ســمیرا ربیع  مدیــرکل دفتر توســعه 
نیروگاه های تجدیدپذیــر مقیاس کوچک 
ساتبا از احداث ۱۱۰ هزار نیروگاه انشعابی ۵ 

کیلوواتی حمایتی در کشور خبر داد.
جعفر محمدنــژاد ســیگارودی بــا بیان 
اینکه احداث نیروگاه هــا از طریق پرداخت 
تســهیلات با بهره کــم بــه خانواده های 
کــم برخــوردار در مناطق محــروم انجام 
می شــود و خانواده هــا از طریق ســازمان 
های حمایتی)سازمان بســیج سازندگی، 
کمیته امداد امام، ســازمان بهزیســتی و 
معاونت روستایی و توســعه مناطق محروم 
ریاســت جمهوری معرفی و پــس از تایید 
نهایی به سازمان ســاتبا برای عقد قرارداد 
خرید تضمینی معرفی خواهند شد و ان ها 
به مدت ۲۰ سال ضمن تامین برق کشور از 

مزایای آن بهره مند می شوند.
وی با تاکید بــر اینکه بیش از ۵۷ شــرکت 
برای تامیــن تجهیــزات اعــلام آمادگی 
کرده اند، اظهار کرد: خریــد برق در بخش 
حمایتی به ازای هر کیلووات ساعت ۲۲۰۰ 
تومان اعلام شــده، مشــوق بعدی اعطای 
وام های کم بهره اســت که بانک های عاملی 
که  تعیین شــده اند موظف به تامین منابع 

هستند.
مدیــرکل دفتــر توســعه نیروگاه هــای 
تجدیدپذیر مقیاس کوچک ســاتبا با بیان 
اینکه  در برنامه دولت ســیزدهم توسعه ۱۰ 
هزار مگاواتی نیروگاه های تجدیدپذیر مورد 

توجه اســت و برای این مهم تدابیر لازم در 
نظر گرفته شده است، اظهار کرد: بر اساس 
این  برنامه توســعه و ایجاد ۷۰۰۰ مگاوات 

انرژی خورشیدی در دستور کار است.
محمدنــژاد ادامــه داد: مقدمــات اجرای 
این طرح در نظر گرفته شــده و در دســت 
اجرا است و بر اســاس مصوبه اخذ شده از 
شــورای اقتصاد به منظور احداث ۴۰۰۰ 
مگاوات برای دو سال آینده، مناقصه برای 

ساختگاه های تعیین شده در کشور انجام 
شــده و طی مرحله اول مناقصه ساختگاه 
ها برای ظرفیت ۱۴۳۰ مــگاوات در حال 
واگذاری به برندگان مناقصه بوده و مرحله 
بعدی مناقصه مربوطه در شــرف برگزاری 

است . 
وی با اشــاره به پتانســیل بــالای ایران در 
حوزه انرژی خورشــیدی، گفــت: ایران به 
طــور میانگیــن دارای ۳۰۰ روز آفتابی در 

سال اســت که همین مساله ظرفیت بالایی 
را برای تولید برق از انرژی خورشــیدی در 

ایران فراهم کرده است و باید از آن بهره برد.
مدیــرکل دفتــر توســعه نیروگاه هــای 
تجدیدپذیر مقیاس کوچک ســاتبا با اشاره 
به نحوه درخواســت برای نصــب نیروگاه 
خورشیدی انشــعابی در پشــت بام منازل 
یا ســقف ســوله های صنعتی نیــز گفت: 
متقاضیان می توانند با ثبت نام در ســامانه 

مهرســان شــرکت های توزیع نیروی برق 
استان محل اســتقرار، نســبت به دریافت 
مجوز مربوطه و عقد قرارداد خرید تضمینی 

برق به مدت ۲۰ سال اقدام کنند.
محمدنژاد افزود: بدین صورت که مشترک 
باید به شــرکت توزیع برق محل ســکونت 
خود مراجعه و قرارداد  را که از قبل طراحی 
شــده، امضا کرده و از  پیمانکاران صلاحیت 
سنجی شده که در هر شهری فعال هستند، 
یک پیمانکار انتخاب و نیروگاه را طی مدت 

کوتاهی احداث کند.
به گفته وی شــرکت توزیع نیز بر اســاس 
قــرارداد، کنتــور را برای مشــترک نصب 
می کنــد و مبالغ بــرق تولیدی بر اســاس 
صورت حســاب های ارســالی، به صورت 
دوماهیانــه پرداخــت می شــود. البته در 
تلاش هستیم دوره ی پرداخت را به یک ماه 

کاهش دهیم.
وی در پایان در خصــوص زمان آغاز اجرای 
طرح حمایتــی نیروگاه های خورشــیدی 
که همزمان در سراســر کشور انجام خواهد 
شد، گفت: با ایجاد زیر ساخت های مناسب، 
هماهنگی با تمامی نهاد ها و شــرکت های 
توزیع برق کشــور و صلاحیت سنجی مالی 
و فنی که از شــرکت های تامین کننده ی 
تجهیزات را در دســت انجــام داریم، پیش 
بینی می کنیم از ابتدای مــاه آبان عملیات 
احداث این سامانه ها در سراسر کشور آغاز 

شود.

وس برای صدور تجهیزات نفتی مذاکره ایران و بلار

ور تاثیری بر تمدید قرارداد گازی ایران و ترکیه ندارد زنگز

 راهکار برد- برد دولت سیزدهم در حاشیه نشست شانگهای

خنثی سازی تحریم ها و بازارسازی برای نفت ایران
خریدار  کارشــناس اقتصادی با اشاره به 
سهامداری در پالایشگاه های فراسرزمینی، 
گفت: در شرایط فعلی باید از هر راهی برای 
فروش نفت خود بهــره بگیریم و همکاری با 
کشورهای دوســت در زمینه پالایشگاهی 
و بازارســازی برای نفت ایــران و همچنین 
بازسازی پالایشگاه کشور ازبکستان بسیار 

اقدام مثبتی برای هر دو طرف است.
 وزارت نفت فعلی سیاســت سهامداری در 
پالایشگاه های فراســرزمینی را در دستور 
کار خود قرار داده اســت. در ایــن ارتباط 
می توان به همکاری های ایران با ونزوئلا در 

زمینه پالایشگاه داری اشاره کرد.
اخیراً جواد اوجــی، وزیر نفت در حاشــیه 
نشســت اجلاس سران ســازمان همکاری 
شــانگهای از پالایشــگاه داری ایــران در 
ازبکســتان و افزایش فروش نفت ما به این 

کشور خبر داد.
این را می توان به عنوان تلاشــی از ســوی 
وزارت نفــت فعلــی بــرای فعال ســازی 
دیپلماســی انــرژی ایران و خنثی ســازی 
تحریم های نفتی کشــورمان قلمداد کرد. 
همکاری در پالایشــگاه های فراسرزمینی 
مزایایــی دارد کــه از آن جملــه می توان 
به دســتیابی بــه حداکثر ظرفیــت تولید 
با صــادرات خدمــات فنی و مهندســی در 
زمان اندک، ســرمایه گذاری بســیار کمتر 
نســبت به پالایشگاه ســازی داخلی، ایجاد 
ارتباط دیپلماتیک قوی با وابســته شــدن 
پالایشگاه های کشــورهای مختلف به نفت 
خام ایران و دستیابی به مسیر جدیدی برای 
فروش نفت کشورمان بدون سرمایه اولیه و 
طی زمان طولانی اشاره کرد.برخی معتقدند 
تلاش های وزارت نفت فعلــی در خصوص 
همکاری در پالایشــگاه های فراسرزمینی 
ونزوئلا و حالا ازبکستان را می توان قدمی رو 

به جلو و مثبت دانست و عملکرد خوبی برای 
این دولت به حساب آورد.

 تبدیل نفت به فرآورده ارزش افزوده 
بیشتری برای کشور دارد

جمشید عدالتیان، کارشناس اقتصادی در 
گفت وگو با ایرنا در خصوص ضرورت تبدیل 
نفت به فرآورده در کشــورمان اظهار کرد: 
هرچقدر بتوانیم نفــت را تبدیل به فرآورده 
کنیم، به نفع کشور اســت و قابلیت تحریم 

پذیری آن را کم می کنیم.
وی افزود: سال های سال است که بر اهمیت 
این موضوع تأکید می شــود و این امر نیاز به 
سرمایه گذاری دارد. تبدیل نفت به فرآورده 
ارزش افزوده بیشــتری برای کشور خواهد 
داشــت و به صرفه تر اســت. از طرف دیگر، 
فرآورده های نفتی امکان فروش بیشــتری 
دارند. از آنجایی که پالایشــگاه ســازی در 
کشــور روند هزینه بــر و زمان بــری دارد، 
همکاری با پالایشگاه های فراسرزمینی که 
ظرفیت های خالی دارند، می تواند راهکاری 
برای تبدیل نفت کشــورمان بــه فرآورده 
باشد.این کارشناس اقتصادی گفت: صدور 
خدمات فنی و مهندســی به سایر کشورها 
مزیت های بیشــماری دارد. مــا در زمینه 
نفت به لحاظ دانش بنیان پیشــرفت هایی 
داشــته ایم اما هنوز جــا دارد در این حوزه 
سرمایه گذاری های بیشتری داشته باشیم تا 
بتوانیم درنهایت از این ظرفیت های داخلی 
برای صــدور خدمات فنی و مهندســی در 

زمینه نفت بهره ببریم.

سهامداری در پالایشگاه های 
فراسرزمینی، سیاستی که ناگهان 

متوقف شد
عدالتیــان تاکیــد کــرد: می توانیــم از 

توانمندی هــای فعلی دانــش بنیان خود 
در زمینه پالایشــگاهی و نفتــی در صدور 
خدمات فنی و مهندســی به دیگر کشورها 
اســتفاده کنیم؛ اما لازم اســت در راستای 
دســتیابی به توانمندی های بیشتر در این 
زمینه تــلاش کنیم تا بــه فنّاوری های روز 

دنیا دست یابیم.
وی در ارتباط با تلاش هــای وزارت نفت در 
خصوص ایجاد همکاری های پالایشگاهی با 
سایر کشورها در منطقه ازجمله ازبکستان 
خاطرنشــان کرد: قبــلًا نیز از سیاســت 
همکاری در پالایشــگاه های فراسرزمینی 
در کشــورمان استفاده می شــد، متأسفانه 
ناگهان این سیاست متوقف و پالایشگاه های 
مــا در دیگــر کشــورها واگذار شــد.این 
کارشــناس اقتصادی ادامــه داد: همکاری 
در پالایشگاه های فراســرزمینی سیاست 
مناسبی است که می توان از آن در راستای 
فروش نفت بهره گرفت. اگر به جایی برسیم 
که وزارت نفت کشورمان بتواند به همکاری 
در پالایشگاه های فراسرزمینی بپردازد و تا 
حد داشــتن پمپ بنزین در دیگر کشورها 
نفوذ داشته باشد، این امر به نفع کشور است 
و مزایای زیادی برایمان خواهد داشت. اگر 
بتوانیم مجدداً این سیاســت را فعال کنیم 
و به همکاری بــا دیگر کشــورها در حوزه 
پالایشــگاهی بپردازیم، اقــدام رو به جلو و 

مثبتی انجام داده ایم.

تلاش های وزارت نفت در زمینه افزایش 
فروش نفت اقدام مناسبی است

عدالتیان گفــت: تلاش هــای اخیر وزارت 
نفت در راســتای همکاری با ازبکستان در 
زمینه پالایشــگاهی و افزایش فروش نفت 
کشــورمان به این کشــور اقدام مناســبی 
است. در شرایط فعلی باید از هر راهی برای 

فروش نفت خود بهــره بگیریم و همکاری با 
کشورهای دوســت در زمینه پالایشگاهی 
و بازارســازی برای نفت ایــران و همچنین 
بازسازی پالایشگاه کشور ازبکستان بسیار 

اقدام مثبتی برای هر دو طرف است.
وی تصریح کــرد: اگرچه ازبکســتان بازار 
بزرگی بــرای ما به حســاب نمی آیــد، اما 
توافق های انجام شــده با سیاست بازسازی 
پالایشگاه های کشــورهای هدف و توسعه 
رویکرد پالایشــگاه داری فراسرزمینی یک 
قدم بسیار بزرگ و مهم از سوی وزارت نفت 
فعلــی در خصوص فروش نفت به حســاب 
می آید. ما باید هر جایی که بازاری هســت، 
ورود کنیم. این تلاش ها باید از چند ســال 
قبل شروع می شــد؛ اما اینکه الآن تلاش ها 
در این ارتباط آغاز شــده است، نویدبخش 

خوبی است.

فروش روزانه 200 هزار بشکه نفت 
به ونزوئلا

به گفته این کارشناس مســائل اقتصادی، 

ایجــاد هــر فرصتی بــرای فــروش نفت 
کشورمان قدم مثبتی اســت. به طور مثال، 
الآن وزارت نفت بــا تلاش هایی که صورت 
داده است به فروش روزانه ۲۰۰ هزار بشکه 
نفت به ونزوئلا پرداخته اســت کــه اقدام 

مثبتی به حساب می آید. 
هر جایــی کــه می توانیــم نفتمــان را 
بفروشــیم باید بازارســازی کنیــم و از 
فرصت ها بهره ببریــم. باید زمان را مدنظر 

داشته باشیم.
عدالتیــان بیان کــرد: الآن لازم اســت از 
خودمان بپرسیم که آیا زمان را برای افزایش 
فروش نفت مان به کشورهای دیگر از دست 
نداده ایم. آیا نباید سال ها پیش تلاش هایی 
را بــرای بازارســازی فروش نفــت ترتیب 

می دادیم.
 امیدواریم تلاش های فعلی به ثمر بنشیند 
و بتوانیم در سال های آتی شــاهد افزایش 
بــازار فروش نفت کشــورمان باشــیم و به 
درآمدهای نفتی بیش از پیش دســت پیدا 

کنیم.



 شارلاتان هایی که دست به تیغ می شوند

مرگ به خاطر زیبایی

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      23 مهر 1401    شماره 1166

مدیرکل استاندارد استان تهران:
وندان به صورت پیامکی از اعتبار مصنوعات  شهر

طلا، مطمئن شوند
مدیرکل اســتاندارد اســتان تهران از شهروندان خواســت به صورت 

پیامکی از اعتبار مصنوعات طلا مطمئن شوند.

به گزارش اداره کل استاندارد اســتان تهران،، »عباس نوری« در جلسه 
با اتحادیه فروشندگان و سازندگان طلای شــهر تهران، افزود: در حال 

حاضر ۴۸۹ کد شناسایی مصنوعات طلا در استان، ابطال شده  است.
مدیرکل اســتاندارد اســتان تهران با تاکید براینکه اخذ کد شناسایی 
جهت تولید مصنوعات طلا اجباری است، در این خصوص تشریح کرد: 
در حال حاضر ۴۸۵ کد شناسایی معتبر برای مصنوعات طلا، در استان 

وجود دارد.
وی درخصــوص عیارســنجی مصنوعــات طــلا افــزود: ۸۰ درصد 
عیارســنجی های انجام شــده بر مصنوعات طلا، توســط کارشناسان 
اســتاندارد، با الزامات استاندارد مطابقت داشته اســت و تنها ۵درصد 

آن ها مغایرت بحرانی داشته اند.
نوری با اشاره بر سامانه پیامکی ۱۰۰۰۱۵۱۷ جهت استعلام و اطمینان 
از صحت اعتبــار پروانه اســتاندارد و یا مجوز فرآورده های مشــمول 
اســتاندارد اجباری از جمله مصنوعات طلا، گفت: شــهروندان قبل از 
خرید مصنوعات طلا با ارســال پیامک شــماره کدGT  به این سامانه، 

وضعیت اعتبار کدها را استعلام کنند.
این مقام مســؤول در خصــوص کدها توضیــح داد: ایــن کدها برای 
مشخص شــدن تولید این مصنوعات توســط تولیدکننــدگان معتبر 

داخلی و با رعایت عیار قانونی، بر روی مصنوعات طلا درج می شود.
در این جلســه، نوری تعامل و همکاری اعضای اتحادیه فروشندگان و 
سازندگان طلای شهر تهران با این اداره کل را ارزنده دانست و از امضای 

تفاهم نامه فی مابین استقبال کرد.
مدیرکل اســتاندارد اســتان تهران، برای نظارت دقیق تر بر واحدهای 
تولیدی و صنفی طلا، ایجاد بســتر مشــترک جهت هم افزایی در امور 
بازرســی و نمونه برداری را موثر دانست و افزود: گســترش و نظارت بر 
آزمایشگاه های همکار، تشــکیل کمیته تخصصی جهت پیگیری امور 
مربوط به صنعت طلاســازی، برگزاری دوره های آموزشی با همکاری 
دوجانبه اداره کل و اتحادیه از راه های زمینه ســاز ارتقای سطح کیفی و 

استانداردسازی صنعت طلا است.

 جزییات عفو و تخفیف مجازات محکومان
 به مناسبت میلاد پیامبر اعظم)ص(

معاون قضایی قوه قضاییه جزییات عفو و تخفیــف مجازات محکومانِ 
محاکم عمومی و انقلاب، ســازمان قضایی نیروهای مسلح و تعزیرات 
حکومتی از ســوی مقــام معظم رهبری به مناســبت میــلاد پیامبر 

اعظم)ص( و امام جعفر صادق )ع( را تشریح کرد.

به گزارش مرکز رســانه قوه قضاییه،  حجت الاسلام والمسلمین صادق 
رحیمی در این باره گفت: در این مرحله ۱۸۶۲ پرونده های عفوی که در 
کمیسیون مرکزی عفو و بخشودگی بررسی شــد و پس از تایید رئیس 
قوه قضاییه، فهرســت این افراد برای مقام معظم رهبری ارسال شد که 

مورد موافقت ایشان قرار گرفت.
معاون قضایی قوه قضاییه افزود: از مجموع ۱۸۶۲ نفر مشــمول عفو و 
تخفیف مجازات، ۷۶۹ نفر مشــمول عفو منتهی به آزادی و ۱۰۹۳ نفر 

مشمول تخفیف یا تبدیل مجازات شدند.
رحیمی ادامه داد: از مجموع افرادی که در این مرحله مشــمول عفو و 
تخفیف مجازات شــدند، ۱۲۶۰ پرونده مربوط دادگستری ها و محاکم 
عمومی و انقلاب، ۴۵۰ پرونده مربوط به ســازمان تعزیرات حکومتی و 

۱۵۲ پرونده مربوط به سازمان قضایی نیروهای مسلح است.
وی خاطرنشان کرد: از ۱۲۶۰ مورد از عفوشدگان دادگستری و محاکم 
عمومی و انقلاب، ۱۳ نفر جــزو محکومان اعدام بودنــد که یک درجه 
مجازات آنها تخفیف پیدا کرد، ۱۰ مورد نیز مربوط به ماده ۲۰ آئین نامه 

عفو و ۱۲۳۷ مورد هم سایر محکومان هستند.
معاون قضایی قوه قضاییه اضافه کرد: از مواردی که عنوان شد ۹۵ مورد 

از خانم ها و ۱۲۳ مورد هم از محکومان امنیتی هستند.

 گسترش همکاری های ایران و سودان 
در عرصه سلامت

وزیران بهداشت ایران و ســودان بر گسترش همکاری های دو کشور در 
عرصه سلامت تاکید کردند.

 بهرام عین اللهی وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی که برای 
شــرکت در شــصت و نهمین اجلاس منطقه مدیترانه شرقی سازمان 
جهانی بهداشت به قاهره ســفر کرده است، در حاشــیه این اجلاس با 

دکتر حاتم محمد ابراهیم همتای سودانی خود دیدار و گفت وگو کرد.
وزیر بهداشت در این دیدار ضمن اعلام آمادگی برای گسترش همکاری 
ها در حوزه های بهداشت، درمان، آموزش، تحقیقات، دارو و تجهیزات 
پزشــکی از دکتر حاتم محمد ابراهیم، وزیر بهداشت سودان برای بازید 
و آشــنایی  با ظرفیت های نظام ســلامت کشــورمان دعوت کرد تا به  

جمهوری اسلامی ایران سفر کند.
 دکتر محمد ابراهیم وزیر بهداشــت ســودان نیز در این دیدار، ضمن 
استقبال از همکاری با وزارت بهداشت جمهوری اسلامی، اعلام داشت 
ایــران در زمینه مبارزه با بیمــاری ها موفق عمل کرده و  ما خواســتار 

همکاری با ایران در این زمینه ایم.   
وی همچنین در این دیدار خواســتار اســتفاده از تجربه نظام سلامت 

ایران در ادغام سه حوزه آموزش پزشکی، بهداشت و درمان شد.

شهر

 رییــس ســازمان مــدارس و مراکــز غیردولتــی و 
مشــارکت های مردمی گفت: متناســب با رتبه بندی 
مدارس غیردولتی گره گشایی های دیگری در موضوع 
شهریه و کیفیت بخشی مســائل آموزشی و پرورشی 

انجام خواهد شد.
 دانش آموزان مهرماه امســال پس از ۲ ســال دوری از 
محیط مدرســه توانســتند بواســطه واکسیناسیون 
حداکثری در جامعه آموزش حضوری را دوباره از ســر 
گیرند. بر این اساس امســال به منظور آموزشی موثرتر 
برنامه هایی برای یادگیری دانش آموزان طراحی شده 

بود.
در حوزه مدارس غیردولتی هم پیشتر برای مهر امسال 
ورود به موضوعاتی از جمله رتبه بندی مدارس، تامین 
معلم و آموزش زبان فرانسه مطرح شده بود که معمولا 
پس از آغاز ســال تحصیلی، چگونگی روند این فعالیت 

ها در مدارس مورد توجه قرار می گیرد.
در این راستا، احمد محمودزاده  در گفت و گو 
با خبرنگار گروه جامعه ایرنا درباره رتبه بندی 
مدارس غیردولتی اظهارکرد: شاخص های 
رتبه بندی مدارس غیردولتی تدوین شده و 
جلساتی را به منظور بررسی بیشتر با مدیران 
مشــارکت های مردمی و مدارس غیردولتی 

برگزار کردیم.
وی افزود: همچنین بحث بارگذاری مدارک در سامانه 
انجام شده اســت و با توجه به وعده قبلی امسال به این 

موضوع ورود کردیم.
معاون وزیر آموزش و پرورش دربــاره کمبود معلم در 
مدارس غیردولتی برای آغاز سال تحصیلی اظهارکرد: 
مدارس غیردولتی کمبود معلم ندارنــد، تامین معلم 
مدارس غیردولتی بر عهده موسســین است که از سال 

های قبل ایــن برنامه ریزی هــا را انجام 
داده اند.محمــودزاده ادامه داد: اســتخدام 
معلمان در مــدارس غیردولتی آزمون ندارد 
و فقــط موضوعــات گزینش بــا همکاری 
آموزش و پرورش صورت می گیرد، بنابراین 
موسسین برنامه ریزی لازم در این خصوص 

را انجام داده اند.
وی خاطرنشــان کرد: جابه جایی و ساماندهی نیروی 
انسانی از اول تیرماه به منظور آغاز سال تحصیلی انجام 

می شود و گزارشی از کمبود معلم به ما نرسیده است.
معاون وزیر آموزش و پرورش همچنین درباره آموزش 
زبان فرانســه در مدارس غیردولتی اظهار کرد: جلسه 
ای با ســازمان پژوهش برای توزیع کتاب های درسی 
داشــتیم و اکنون آموزش زبان فرانســه  درسه استان 

تهران، خراسان و فارس درحال اجراست.

محمودزاده افــزود: مطالبه رهبر معظــم انقلاب بوده 
اســت که آموزش زبان خارجی در انحصار انگلیســی 
نباشد، بنابراین مدارس غیردولتی هم در کنار مدارس 

دولتی به این موضوع وارد شدند.
وی افزود: آموزش زبان فرانســه در مــدارس دولتی و 
غیردولتی به صورت آزمایشی است تا سال های آینده 

اقدامات تکمیلی در این راستا صورت گیرد.
معاون وزیر آموزش و پرورش یادآورشد: برای آموزش 
زبان فرانســه معلمانــی از داخل آمــوزش و پرورش 
شناسایی شده اند، اما در صورت کمبود معلم از ظرفیت 
آموزش های زبــان انگلیســی از جمله کانــون زبان 

استفاده می شود.
محمودزاده خاطرنشــان کرد: همچنین برای آموزش 
این زبان می توان از روش ترکیبی تدریس هم استفاده 

کرد.

مدرسه

خریدار  موارد مرگ و میر به دلیل مداخله 
در امور پزشــکی تا حدودی نگــران کننده 
شده و این در حالی است که جامعه پزشکی، 

میزان مجازات ها را بازدارنده نمی داند.
 انجام امور پزشــکی و کار درمانــی، نیاز به 
تحصیــل و تخصص دارد. اینگونه نیســت 
که بتــوان با یک دوره چنــد هفته ای، خود 
را یک پزشــک حاذق و جراح کاربلد جا زد. 
زیرا، اگر این طــور بود، بــا حوادثی که در 
انجام جراحی های زیبایی توسط افراد غیر 

پزشک رخ می دهد، مواجه نمی شدیم.
متأســفانه برخی افراد به طمع درآمدهای 
هنگفت، حاضر شــده اند جان بیماران را به 
خطر بیاندازند. شــاهد این ادعا، مشکلاتی 
اســت که در حین دخالت افراد غیر پزشک 
در جراحی های زیبایی برای بیماران اتفاق 

می افتد.
بارهــا شــنیده ایم و خوانده ایــم که دختر 
جوانی در حین عمل زیبایــی، به کما رفته 
و در نهایت فوت شــده اســت. در حالی که 
مجازات افرادی که در امور پزشکی دخالت 
می کنند، بــه گونه ای نیســت کــه برای 

دیگران درس عبرت شود.
علی سالاریان معاون فنی و نظارت سازمان 
نظام پزشــکی ایران، در گفتگو با خبرنگار 
مهر، یکی از مهم تریــن عوامل دخالت افراد 
غیــر متخصص در امــور پزشــکی را، عدم 
بازدارندگــی مجازات ها دانســت و گفت: 
سال ها است که می گوئیم مجازات دخالت 

در امور پزشکی، بازدارنده نیست.
وی با اشــاره به حبس زدایــی از مجازات 
دخالت در امور پزشــکی، افــزود: حداکثر 
۵ میلیون تومان جزای نقدی، به شــوخی 

شبیه است.
معاون فنی و نظارت ســازمان نظام پزشکی 
ایران ادامــه داد: مجلس نتوانســته میزان 
مجازات و جرایم افرادی که در امور پزشکی 
و درمانی دخالت می کنند را تشــدید کند و 

آنچه ما می بینیم، بازدارنده نیست.
ســالاریان افزود: بــا این میــزان جرایم و 
مجازات ها، همچنان شــاهد مداخلات غیر 

مجاز در حرفه پزشکی هستیم.

وی گفت: بیشــترین مداخــلات در اعمال 
جراحی زیبایی اتفاق می افتد.

شهریار موســوی نژاد رئیس نظام پزشکی 
ملارد، با اشــاره به اینکه دخالت افراد فاقد 
صلاحیت در پزشکی ســابقه ای به بلندای 
تاریخ دارد، اظهار کرد: اگر نگاهی به قســم 
نامه های پزشــکی به ویژه قسم نامه حکیم 
مجوســی اهــوازی بیاندازیــم، در آن به 
صراحت بحث آموزش پزشکی توسط افراد 
خاص مطرح شــده و دخالت افراد آموزش 

ندیده را منع کرده است.
وی افزود: در حال حاضر نیز اگر دقت کنیم، 
تبلیغات پشــت شیشــه عطاری ها اعم از 
چاقی، لاغری، ترک اعتیــاد و…، همه در 
زمینه درمان اســت در حالی کــه درمانگر 
اعتیاد مــا در مرکز MMT حق نوشــتن 

داروی درمان اعتیاد را ندارد.
رئیس نظام پزشــکی مــلارد تصریح کرد: 
با توجه به گردش مالی بســیار بالای حوزه 
زیبایی و اقبال عمومی، شاهد حضور پر رنگ 
افراد فاقد صلاحیت در این حوزه هستیم و 
اخیراً آنقدر جرأت پیــدا کرده اند که حتی 

جراحی زیبایی نیز انجام می دهند.
موســوی نژاد با اظهار تأسف از عدم نظارت 
دقیق بــر عملکرد افرادی کــه فاقد حداقل 
صلاحیت های لازم در این حوزه هســتند، 
گفت: عدم انتشار احکام مربوط به این افراد 
در فضای عمومی و اطلاع رســانی به مردم 
از نتایج وحشــتناک اقدامات آنها از جمله 
معضلاتی است که با آن دســت به گریبان 
هستیم که هم عامل گســتاخی بیشتر این 
افراد سودجو در انجام اقدامات غیرقانونی و 
هم مانع اطلاع مردم از عواقب کارهای آنان 
شده است.وی خاطرنشان کرد: واقعیت این 
اســت که قوانین فعلی در برخــورد با افراد 
فاقد صلاحیت در امور پزشــکی و درمانی 
به هیچ عنوان بازدارنده نیســت و از آن بدتر 
قوه قضائیه هم با مماشــات و تسامح با آنان 

برخورد می کند.
محمدرضــا دیدبان اردکانــی رئیس نظام 
پزشکی شیراز با بیان اینکه نیازمند بازنگری 
قوانین و بازدارندگــی آن در مقابله با افراد 
فاقد صلاحیت در امور پزشــکی و درمانی 
هســتیم، گفت: این افراد بی مهابا در تمام 

زمینه ها به تبلیــغ کارهای خود می پردازند 
و کلًا ســلامت جامعه را به خطر انداخته و 
از خلاء قانون و عدم رسیدگی قاطع مراجع 

ذی صلاح سوءاستفاده می کنند.
وی خاطرنشــان کرد: چنانچه بــا این افراد 
برخوردهای قانونی انجام نشــود، در آینده 
با گســترش این امــر غلط توان مبــارزه با 
متخلفان کمتر شــده و با فریــب بعضی از 
مراجعین ساده اندیش تهدید بزرگی برای 

سلامت جامعه خواهند بود.
دیدبان اردکانــی گفت: مداخلــه در امور 
درمانی وظیفه قانونی افرادی اســت که به 
طور رســمی آموزش دیده و دارای مدارک 
قانونی و دانشگاهی هســتند مانند جامعه 
پزشکی که در این موارد آموزش کامل دیده 

و از تبحر لازم برای امر درمان برخوردارند.
در همین حال، یدالله سهرابی عضو شورای 
عالی نظام پزشــکی با گلایه از اینکه حذف 
مجازات حبــس از قانون مداخلــه در امور 
پزشــکی و تبدیل آن بــه ۵ میلیون جریمه 
نقدی به هیچ عنوان بازدارنده نیست، تاکید 
کرد: افراد فرصت طلب بــا مداخله در امور 

پزشــکی در قالب دایر کردن کلینیک های 
بــدون مجــوز و زیرزمینی زیبایــی یا در 
پوشــش آرایشــگاه های زنانه بــه صورت 
غیرمجاز و پنهانی مشــتری جــذب کرده 
و بدون حضور پزشــک اقدام به انجام امور 

درمانی و زیبایی می کنند.
وی با اشاره به تبلیغات اغواء کننده در فضای 
مجازی ادامه داد: با توجه به اینکه ســلامت 
مردم شــوخی بردار نیســت، حبس زدایی 
چــاره کار نبــوده و باید به طــور جدی در 
خصوص مجازات های ایــن حوزه بازنگری 
انجام شود تا از رشــد قارچ گونه افراد فاقد 
صلاحیت در امور پزشــکی و درمانی مردم 

جلوگیری شود.
حســینعلی شــهریاری رئیس کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس، با انتقاد از دخالت 
افراد فاقد صلاحیت در امور پزشکی، گفت: 
متأســفانه افراد زیادی بــدون صلاحیت و 
تخصص لازم در امور پزشــکی و ســلامت 
مــردم ورود می کنند کــه در برخی موارد 

شاهد اتفاقات ناگواری هستیم.
وی بــا انتقــاد از افزایــش فعالیــت افراد 
غیرمتخصــص در حوزه جراحــی زیبایی، 
افزود: متأســفانه شــاهد افزایــش ورود 
غیرمتخصص ها در زمینــه جراحی زیبایی 
هستیم و بیشــترین صدمات و آسیب ها به 

مردم از این همین حوزه نشأت می گیرد.
شــهریاری ادامه داد: افراد شارلاتان تحت 
عناوین مختلف عوام فریبــی می کنند و با 
ســودجویی مبالغ کلانی به جیب می زنند، 
اما جرایمی که بــرای این افــراد در قانون 
تعزیرات پیش بینی شــده بازدارنده نیست 

و نیاز به بازنگری دارد.
وی افزود: از آنجایی که این موضوع مصوبه 
مجمــع تشــخیص مصلحت نظام اســت، 
مجلس نمی توانــد ورود کند مگــر اینکه 
مجمع اجازه ورود مجلس را بدهد. بنابراین 
می طلبــد دولت بــا هماهنگی بــا مجمع، 
قوانین قدیمــی را اصلاح کند تــا جرایم به 
گونه ای پیش بینی شــود کــه بازدارندگی 
داشته باشند و افراد جرأت نکنند با دخالت 
در امور پزشکی، با سلامت مردم بازی کنند.

گره گشایی شهریه مدارس غیردولتی با رتبه بندی 

رییس شورای عالی استان ها:

۲۰ درصد بودجه آموزش شوراها در اختیار شورای عالی استان ها قرار می گیرد
خریدار  رییس شــورای عالی اســتان ها 
اعــلام کــرد: در تفاهم نامه ای بــا وزارت 
کشور مقرر شد ۲۰ درصد از بودجه آموزش 
شوراها مســتقیم در اختیار شــورای عالی 

استان ها قرار داده شود.
 پرویز سروری در نطق پیش از دستور خود 
در دهمین اجلاس عمومی شــورای عالی 
استان ها با اشــاره به تفاهم همکاری این 
شورا با موضوع آموزش گفت: این امر بیانگر 
تثبیت نقش شــورای عالی اســتان ها در 
مسئله آموزش شــوراهای اسلامی سراسر 
کشــور اســت که البته در تلاش هستیم 
این ســهم را با رایزنی به ۳۰ درصد افزایش 
دهیم که این خود پایه بودجه ای شــورای 
عالی اســتان ها را در ســال بعــد افزایش 

خواهد داد.
وی تاکید کرد: نقش شورای عالی استان ها 
در قانون درآمدهای پایدار و موضوع آموزش 
شوراها اتفاق مبارکی اســت و ما را امیدوار 
می کند تا رفته رفته مشکلات را رفع کرده و 
به نقطه ای برسیم که شورای عالی استان ها 

در جایگاه واقعی خود قرار گیرد.
رییس شورای عالی اســتان ها با بیان اینکه 
تعامل بســیار مؤثر و مهمی میان شــورای 
عالی اســتان ها با وزارت کشــور و مجلس 
شــورای اســلامی در حال انجام اســت، 
اظهار داشــت: در موضوع آموزش، شورای 
عالی اســتان ها به عنوان یکی از مؤلفه های 
تأثیرگذار با همکاری وزارت کشــور تعریف 
شده و در جای جای قانون به این نهاد اشاره 

شده است.
ســروری خاطرنشــان کــرد: در قانــون 
درآمدهای پایدار و هزینه های شهرداری ها 
و دهیاری ها نیز همین اتفاق افتاده اســت و 
ما با حساسیت و وســواس این موضوعات را 
دنبال می کنیم تا نکته ای از قلم نیفتد و نیاز 

به بازگشت به عقب نباشد.
رییس شــورای عالی اســتان ها تصریح 
کرد: پــس از بررســی ایــن دو موضوع 
آموزش و درآمدهای پایدار  و نظر مثبت 
شما نمایندگان شــورای عالی استان ها، 
امیدواریم در جلســه با وزارت کشــور 
بتوانیم کار را تکمیل و جمع بندی کنیم. 
در بحث ســاختار و موضوعــات مرتبط 
با آن نیــز به توافقــات خوبی بــا دولت 

رسیده ایم.
وی ادامــه داد: با توجــه به این مســائل، 
امیدواریم موانعــی که در راه رســیدن به 
شورای عالی اســتان های تأثیرگذار و قوی 
در گذشته وجود داشــته، رفع شود و از این 
فرصت طلایی ایجاد شــده بتوانیم استفاده 
کرده و چفت و بســت تشــکیلاتی شورای 
عالی استان ها و فرآیندهای طولی و عرضی 

آن را تثبیت کنیم.
ســروری با تبریک ولادت پیامبر اســلام 
حضرت محمد)ص( و امام جعفر صادق )ع( 
و هفته وحدت، گفــت: امیدواریم خداوند 
توفیق دهد تا بتوانیم راه پیامبر)ص( را ادامه 

دهیم و در این راه سربلند باشیم.
نکته مثبت قانون درآمدهای پایدار شهری، 

اثرگذاری شورای عالی اســتان ها در همه 
موضوعات است

همچنین وی پس از پایــان اجلاس دهم 
این شورا و در جمع خبرنگاران گفت: نکته 
مثبت قانون درآمدهای پایدار شهرداری 
ها و دهیاری ها کــه مجلس تصویب کرده 
این اســت که شورای عالی اســتان ها در 
کنار وزارت کشــور در همــه موضوعات 
مداخله داده شده اســت و اثرگذاری لازم 

را دارد.
وی تاکید کــرد: یکــی از موضوعات مهم 
مدیریت شهری در کشور بحث درآمدهای 
شــهرداری ها اســت. اوایل انقلاب موضوع 
خودکفایی شــهرداری ها مطرح شد که هم 

فرصت بود و هم تهدید.
سروری افزود: شهرفروشــی شهرداری ها 
بــرای ارائه خدمت باعث شــد، شــهرها از 
انضباط خارج شــوند و این نشــان می دهد 
قانون درآمدهای پایدار شهری باید سامان 
یابد تا از حــرص زدن شــهرداری ها برای 

برداشت از شهر جلوگیری کند.
وی خاطرنشان کرد: قبلًا مشــکل این بود 
که نظر جامعه مدیریت شــهری چه شوراها 
و چه شــهرداری دیــده نمی شــد اما نکته 
مثبت قانون درآمدهای پایدار شــهرداری 
ها و دهیاری ها که مجلــس تصویب کرده 
این است که شورای عالی استان ها در کنار 
وزارت کشــور در همه موضوعات مداخله 
داده شــده اســت و اثرگذاری لازم را دارد 
و سهم شــهرداری ها از ارزش افزوده نیز از 

سه درصد به چهار درصد افزایش پیدا کرده 
است.

رییس شورای عالی اســتان ها تصریح کرد: 
چندین کارگروه مشــترک با وزارت کشور 
در همــه زمینه های مرتبط بــا درآمدهای 
پایدار شهری تشــکیل شده که این موضوع 
آغاز بسیار خوبی اســت تا به مباحث مالی 

شهرداری ها انضباط داده شود.
وی اظهار داشــت: در اجلاس امروز شورای 
عالی اســتان ها نیــز دو مبحــث آموزش 
و درآمدهــای پایدار بررســی شــد که به 
دلیل کمبــود وقت، مقرر شــد در اجلاس 

فوق العاده ای باقی مباحث مطرح شود.
ســروری با بیــان اینکــه فقــدان و فقر 

آمــوزش باعــث بســیاری از مســائل و 
تخلفــات در شــوراها اســت، گفــت: با 
همکاری وزارت کشــور به توفیق بزرگی 
رســیدیم و مجلس زمینه بســیار خوبی 
فراهــم کرده تــا بــا تعامــل و همکاری 
بــا وزارت کشــور بتوانیم چــه در بحث 
درآمدهای پایدار و چه آموزش، شــورای 

عالی استان ها ایفای نقش کند.
سروری بیان داشــت: قرار بر این شده تا 
آموزش شــوراها بر عهده شــورای عالی 
اســتان ها و شــهرداری ها و دهیاری هــا 
بر عهده وزارت کشــور باشــد و بســیار 
امیدواریم اتفاقات مثبتــی در این زمینه 

نیز رخ دهد.

آگهی مفقودی
ســند وبرگ سبز وکارت ســواری پیکان۱۶۰۰مدل ۱۳۷۷رنگ سفیدبه شماره موتور 
۱۱۱2۷۶8۱229وشاسی۰۰۷۶۴8۶۰2۳وشــهربانی ایــران ۶۴_۷5۶د۷۶بــه نام 

پروانه زارع مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



آیین بزرگداشــت  اهواز – محمد مجدم
هفته کودک صبح روز چهارشنبه 20 مهر با 
حضور معاون توســعه مدیریت و منابع اداره 
کل فرهنگ و ارشــاد اســامی خوزستان، 
رئیس اداره فرهنگی هنری، اردوها و پرورشی 
اداره کل آموزش و پرورش خوزستان ، رئیس 
اداره مطبوعات و رسانه ، سرپرست معاونت 
امور فرهنگی و رســانه ، مسئول جام باشگاه 
هــای کتابخوانــی خوزســتان ، جمعی از 
مسئولین استان و اصحاب رسانه در دبستان 

هاشم موسی پور اهواز برگزار شد.
بحث کودک باید با همه لوازماتش 

در نظر گرفته شود
ناصر چنانی معاون توســعه مدیریت و منابع 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسامی خوزستان 
در این مراســم ضمن تبریک هفته کودک 
اظهار کرد : این برنامه در جهت بزرگداشــت 
و توجه بیشتر فضا ، برنامه ها ، مسائل روحی و 

روانی کودک برگزار می شود .
چنانی با اشــاره به اینکه بحث کودک باید با 

همه لوازماتش در نظر گرفته شود خاطرنشان 
کرد : دنیای کودکی و دنیایی که کودک دارد 
دنیای شــاد، پر مهر و محبت، رنگارنگ ، پر 
از امید و نشاط اســت و اگر قرار است ما برای 
کودک برنامه ریزی کنیم بایــد به لوازمات 

دنیای کودکی توجه داشته باشیم .
وی افزود : در جامعه ای که امروز نیازمند این 
دنیا شده است، با توجه به مشکات عدیده ای 
که در کل جهان و در زندگی انسان ها به وجود 
آمده اســت ، روابط اجتماعــی و خانوادگی 
اکنون دچار مشــکاتی شده اســت و بنظر 
می رســد دنیای کودک و روز جهانی کودک 
یادآور این اســت که بــرای ارتباط و محبت 
بیشــتر و انســجام کانون گرم خانواده باید 
ترمیمی در این فضا و در زندگی انسان ها مد 

نظر قرار بگیرد.
معاون توســعه مدیریت و منابــع اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اســامی خوزستان گفت 
: اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسامی با هدف 
جلب توجه، توجه بیشتر و دعوت خانواده ها 

به چنین فضا ، رابطــه و محیطی وارد عرصه 
شده اســت تا با فکر و توجه بیشــتر، برنامه 

ریزی بهتری صورت گیرد.
اسفندیار صمیمی رئیس اداره فرهنگی هنری، 
پرورشــی و اردوها اداره کل آموزش و پرورش 
خوزستان گفت : امیدواریم دانش آموزان، آینده 
سازان ســرزمین به یمن وجود معلمان عزیز 
و تاشگری که کارشان شناســایی و هدایت 
دانش آموزان است تا سرمنزل مقصود به آنچه 

استحقاق دارند نائل شوند .
صمیمی اظهار کرد : نامگــذاری روز کودک 
نشــان از آن دارد که کودک نه تنها در کشور 

ما بلکه در تمام دنیا ارزش دارد.
وی با اشاره به اینکه در دین و آیین ما کودک 
بسیار مورد توجه واقع شده است تصریح کرد 
: پیامبر اکرم )ص( مــی فرمایند:آموختن یا 
آموزش دادن در سنین کودکی مانند حکاکی 
روی سنگ اســت و آموزش در سنین بالاتر 
مانند نوشتن روی آب است . که این توصیف 
نشــان می دهد آموزش دادن ، گفتن فضائل 

اخاقی و تربیت فرزندان در ســنین کودکی 
می تواند در آینده ما تاثیرگذار باشد.

رئیس اداره فرهنگی هنری، پرورشی و اردوها 
اداره کل آموزش و پرورش خوزســتان گفت 
: شــاید یکی از خا هایی که اکنون داریم بی 
توجهی به پرورش و آموزش کودک است که 
مشکات اقتصادی و زندگی باعث شده هم 
مدرسه و هم خانواده آن گونه که باید رسالت 

خود را به خوبی انجام ندهند اما ما تاش می 
کنیم براساس سند تحول بنیادی آموزش و 
پرورش که نقشه راه آموزش و پرورش است 
، آنچه وظیفــه داریم در جهــت آموزش و 
تربیت کــودکان مصروف بداریم تا شــاهد 
فرزندانی آینده ساز باشــیم که بتوانند همه 
توانایی و استعدادهایشان را در قسمت های 

مختلف به منصه ظهور بگذارند.

در مراســمی با حضور مدیران  قزوین – مریم نقدی
فرهنگی و صنعتی استان از پوستر رویداد طراحی بسته 

بندی در خانه خاق قزوین رونمایی شد.
 مراسم رونمایی از پوســتر رویداد طراحی بسته بندی با 
همکاری اداره فرهنگ و ارشاد اسامی و شرکت شهرک 
های صنعتی استان در خانه خاق سعدالسلطنه قزوین 

برگزار شد.
در این مراسم که رضا صفاری مدیرعامل شرکت شهرک 
های صنعتی اســتان، محمد حســین فائزی مدیرکل 
فرهنگ و ارشــاد اســامی، رضا افضلی رئیس سازمان 
صمت، صدقی مســئول توسعه زیرســاخت پارک علم 
وفنآوری قزوین و جمعی از هنرمندان حضور داشــتند 
از پوستر رویداد طراحی بسته بندی در قزوین رونمایی 

شد.
محمد حسین فائزی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسامی 
اســتان قزوین در این مراســم گفت: خانه خاق نقش 
مهمی در اتصال هنرمند به بخش صنعت و ایجاد چرخه 

اقتصادی در استان دارد وتاش می کنیم با اجرای طرح 
های خاقانه بــه اقتصاد و معیشــت هنرمندان کمک 

کنیم.
وی افــزود: در گام اول در بخش طراحی بســته بندی 
بدنبال ارتقای کیفــی و مهارت افزایــی اهالی هنر در 
ســطوح حرفه ای هســتیم وامیدواریم بتوانیم کمک 

کنیم تا مشتریان صنعتی درک درستی از هنر گرافیک 
وطراحی داشــته باشند و با ایجاد شــناخت به طراحی 

مناسبی هم برسیم.
فائزی تصریح کرد: تا زمانی که شناختی نباشد سفارشی 
صورت نمی گیرد و گاهی کارها به تهران ارجاع می شود 
وهنرمند بومی از درآمدزایی محروم می شود لذا تاش 

می کنیم یک لبه گفتگو برای تعامل بیشتر بین هنرمند 
وصنعتگر ایجاد شود.

مدیــرکل فرهنگ و ارشــاد اســامی اســتان قزوین 
یادآورشد: کمک به تقویت چرخه اقتصادی در طراحی 
بســت بندی از دیگر اهداف ما در این کار جدید است و 
امیدواریم کمک کنیم تا هنرمندان طراح برای معیشت 
و زندگی مجبور به مهاجرت از استان نشوند و در هیمن 

منطقه به کسب درآمد مشغول شوند.
وی گفت: باید بپذیریم که بخــش مهمی از صنایع 
اســتان از دانش تخصصی بســته بندی برخوردار 
نیســتند در حالی که این ظرفیت در استان وجود 
دارد تــا از مهــارت و تخصص هنرمنــدان قزوینی 
برای رفع نیازها اســتفاده شــود و در این رویداد با 
دعوت از اســاتید برجســته هنر گرافیک و طراحی 
برای مهــارت افزایــی هنرمنــدان و ایجــاد میز 
گفتگــوی هنرمنــد و صنعتگر و تولیــد محصولی 

حرفه ای مهیا خواهد شد.

بــا برنامه ریــزی و اجرای  اصفهان-مریــم مومنی
تاشگران ذوب آهن اصفهان، فاز اول پروژه تعویض بالک 
های کارگاه ریخته گری مداوم بخش فولادسازی شرکت 
به پایان رسید.سیاوش خواجوی مدیر بخش فولادســازی 
ذوب آهن اصفهان با اعام این خبر، گفت: در حدود سی سال 
پیش با تغییر در ظرفیت کنورتورها و احداث ایســتگاه های 
جدید ریخته گری در بخش فولادســازی، ظرفیت تولید 
کارخانه افزایش پیدا کرد و این موضوع شکســتگی هایی 
را ب ر روی بالک ها ایجاد نمود. وی افزود: از حدود 2۵سال 
پیش به تدریج تعمیراتی بر روی بالک ها و اســکلت فلزی 
کارگاه شروع شــد و تاکنون همواره یک گروه اجرایــــی 
از کارگاه ۵۱ بــه همراه نفرات مکانیــک بالابرهای بخش 
فولادســازی در حال بازدید و تعمیر این بالک ها هستند.

مدیر بخش فولادســازی ذوب آهن اصفهان تصریح کرد: 
به دلیل حجم ایرادات مشاهده شده و تعمیرات زیاد بالک 
ها شرکت مت پروم روسیه، ســه مجموعه نقشه و مدارک 
فنی تحویل کارخانه نمود. دسته اول نقشه های مربوط به 
تقویت اسکلت فلزی کارگاه ریخته گری بود که از سال ۹0 

تا ۹2 به طور کاما جرا گردید. دسته دوم نقشه های تقویت 
سر ستون های کارگاه بود که سال های ۹۴ و ۹۳ اجرا گردید 
و دسته ســوم مربوط به تعویض کلیه بالک هــای کارگاه 
ریخته گری بود. پس از ســاخت بالک ها توسط معاونت 
توســعه به دلیل تداخل عملیات تعویض بالک ها با روند 
تولید، اجرای این پروژه بر عهده معاونت بهره برداری گذاشته 
شد. خواجوی اظهار داشــت: از زمان اتخــاذ این تصمیم 

با همکاری مدیریت های فولادســــازی و مهندســــی 
نت، مطالعات وبررســی های لازم جهــت انجام عملیات 
تعویض بالک ها آغاز شــــد و عملیات اجرایی پروژه در ۹ 
مرحله برنامه ریزی شد.علی بزاز معاون تجهیزات مکانیک 
بخش فولادســازی شرکت نیز گفت: در سال ۷۹ به علت 
شکستگی یکی از بالک ها، تیمی از شرکت گیپرومز فراخوان 
شد و براســاس بازدید و طرح آن بازسازی، تعمیر و تقویت 

ســه عدد بالک به صورت اضطراری انجام شــد. وی افزود: 
طی یک قرارداد بازرسی و کنترل تمامی بالک ها توســط 
کارشناسان سازه شــرکت گیپرومز انجام و گزارش تفصیلی 
عیوب و راهکارهای تعمیر و تقویت آن ها ارائه شد و ضمن 
آن ضرورت تعویض تمامی بالک ها به دلیل تعدد مشکات 
وا فزایش تناژ و تعداد جرثقیل ها توســط آن شرکت اعام 
شد.معاون تجهیزات مکانیک فولادســازی شرکت ادامه 
داد: در ســــال ۱۳۹0 قرارداد اصاح ســازه فلزی بالک 
های کارگاه ریخته گری شــامل طراحی، ساخت، نصب و 
راه اندازی بالک به صورت EPC توسط کنسرسیوم شرکت 
مت پروم روسیه، مرات پولاد و آزمونه فولاد منعقد شد و پس 
از انجام طراحی توســط شرکت مت پروم ساخت بالک ها در 
شرکت مرات آغاز شد. این تاشــگر ذوب آهنی از تعویض 
بالــک های ناحیه یک سمت شــمال کارگاه ریخته گری 
توســط مدیریت مهندسی نت و شــرکت توسعه لنجان 
خبر داد و گفت: با تعویض بالک ها، کاهش توقفات، حذف 
تعمیرات بالک ها ، ا مکان مونتاژ جرثقیل 200تنی جدید وا 

جرای پروژه های توسعه وا فزایش تولید فراهم می شود.

وین قز

اصفهان

ونمایی شد وین ر ویداد طراحی بسته بندی در قز پوستر ر

با برنامه ریزی و اجرای تلاشگران ذوب آهن اصفهان انجام شد؛

وژه تعویض بالک های کارگاه ریخته گری فولادسازی پایان فاز اول پر

وزیر کشور  پس از ورود به  سنندج-فاطمه ملایی
سنندج از تصفیه خانه آب این شهر بازدید کرد.

وحیدی وزیر کشور با هدف بازرسی از نحوه پیشرفت 
طرح انتقال آب ســد آزاد به شــهر ســنندج  به این 

سفرکرد
وزیر کشــور در این بازدید بر ضرورت تسریع در اتمام 
و اجرای این پروژه تاکید کرد و گفــت: تمام هم  و غم 

دولت سیزدهم رفع دغدغه های مردم است.
او باتاکید بــر اینکه منافع و اهــداف این طرح محقق 
شــود، تصریح کرد: امیدواریم هرچه زودتر شــاهد 

بهره برداری از این پروژه باشیم.
وحیدی با اشــاره به گزارشــی از مجری طرح  اظهار 
داشت: پیش بینی این است که این پروژه تا آخر امسال 
به بهره برداری برسد و آب با کیفیتی تحویل مردم داده 

شود.
او با بیان اینکه این پروژه با ســرعت خوبی پیشــرفت 
داشــته و منابع مالی آن تامین اســت، افــزود: طرح 
انتقال آبرسانی از سامانه انتقال آب آزاد به تصفیه خانه 
سنندج هم اکنون بالای ۹0 درصد پیشرعت داشته و 

پس از افتتاح وارد چرخه استفاده خواهد شد.
وزیر کشــور با ذکــر اینکــه با افتتــاح ایــن پروژه 

نیازمندی های حوزه صنعت و کشاورزی رفع و ۵ هزار 
هکتار زیر کشت خواهد رفت، تصریح کرد: طرح انتقال 
آب کارکرد بسیار خوبی داشــته و باعث اشتغال زایی 
و از بحــران و فرونشســت منطقه قــروه و دهگان 

جلوگیری خواهد کرد.
او با اشــاره به اینکه هم اکنون یک هزار هکتار اراضی 
کشاورزی زیر کشت رفته اســت، ادامه داد: نیاز حوزه 
صنعت نیز به میــزان ۸ میلیون متــر مکعب تامین 

خواهد شد.
از دیگــر برنامه های وزیر کشــور حضور در مراســم 

گرامیداشت هفته وحدت است.

سرپرســت اداره کل  گرگان-مهنازمحمدزمانی
منابع طبیعی و آبخیزداری گلســتان از پیشرفت ۴2 

درصدی طرح های مقابله با سیل در استان خبر داد.
ســامتی گفت: طرح های مقابله با سیل در استان 
گلســتان که از محل اعتبار ســفر رئیس جمهور به 
استان در حال ســاخت اســت تاکنون ۴2 درصد 
پیشــرفت فیزیکی داشته اســت.او گفت: در سفر 
رییــس جمهور بــه اســتان گلســتان مبلغ ۶۱۵ 
میلیارد تومان اعتبار برای طرح های مقابله با سیل 
و مقابله با بیابان زایی در نظر گرفته شــد و تاکنون 
2۵ میلیارد تومان آن تخصیص داده شــده اســت.

او افزود: در طرح های مقابله با ســیل مقرر شد ۱۸ 
ســازه شــامل ۳ بند خاکی و ۱۵ بند سنگ و ماتی 
در حوزه های ســیل خیز گلســتان اعــم از چهل 
چای مینودشــت، اوغان گالیکش، کال اجی بزرگ 
شهرستان کاله، گرگاندوز کاله، قرناوه، یانباغ و 

لهندر مراوه تپه ساخته شود.
ســامتی ادامــه داد: بند های خاکی ماننــد یک تله 
رســوب گیر عمــل می کنند و خســارات ناشــی از 

سیاب ها را تا حد زیادی کاهش می دهند.
او گفــت: این بند ها زمــان نفوذ آب در خــاک را تا 

حد بســیار بالایــی افزایــش می دهنــد و ضمن 
افزایش پوشــش گیاهی از جاری شدن سیاب هم 

جلوگیری می کنند.
سامتی گفت: برای مقابله با بیابان زایی هم در استان 
تاکنون ۶00 هزار اصله نهال مرتعــی از محل همین 

اعتبارات تولید شده است.
او افزود: در طرح های مقابله با ســیل مقرر شــد ۱۸ 
سازه شــامل ۳ بند خاکی و ۱۵ بند سنگ و ماتی در 
حوزه های ســیل خیز گلســتان اعــم از چهل چای 
مینودشــت، اوغــان گالیکــش، کال اجــی بزرگ 
شهرســتان کاله، گرگاندوز کاله، قرناوه، یانباغ و 

لهندر مراوه تپه ساخته شود.

کردستان گلستان

پیشرفت ۹۰ درصدی سامانه انتقال آب سد آزاد به سنندج ح های مقابله با سیل در گلستان پیشرفت ۴۲ درصدی طر

توسط اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خوزستان صورت گرفت؛

برگزاری آیین بزرگداشت هفته کودک در خوزستان
برنامه هفتم توسعه، فرصتی برای دست یابی 

و تعریف اهدافی جدید در مناطق آزاد

* عیســی فرهادی)رییس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان 
منطقه آزاد انزلی(

در فرآیند بررسی راهکارها و ســازوکارهای ایفای نقش موثر مناطق آزاد 
تجاری صنعتی کشــورمان در تحقق سیاســت های کلی تعیین و اباغ 
شده از سوی مقام معظم رهبری ابتدا به ساکن باید متوجه عنایت ایشان 
به مناطق آزاد در سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی بود، و از منظرگاه 
توســعه حوزه عمل مناطــق آزاد و ویژه  اقتصادی کشــور در راســتای 
دستیابی به پنج ســرفصل ۱(انتقال فناوری های پیشرفته، 2(گسترش 
و تســهیل تولید، ۳(صادرات کالا و خدمات و ۴(تأمین نیازهای ضروری 
و در نهایت ۵(منابــع مالی از خارج به حوزه عمل ایــن مناطق در اجرای 
منویات معظــم له، پرداخت.مناطــق آزاد ظرف حدود نه ســال از اباغ 
سیاســت های کلی اقتصاد مقاومتی با چالش ها و فرصت های متنوعی 
جهت تحقق راهبردهای فــوق مواجه بوده انــد، فرصت هایی همچون 
برجام، توسعه همکاری ها با چین، روســیه و هند که در قالب استراتژی 
توسعه روابط با شــرق و حضور ایران در اتحادیه های اقتصادی همچون 
اوراســیا، ســازمان همکاری شــانگهای فرصت های پیش آمده از قبل 
قرارگرفتن در کریدورهای بین المللی عبوری از کشــورمان و در نهایت 
تصریحات موجود در قانون احکام دائمی توسعه کشور.در قیاس فرصت 
های برشمرده فوق مناطق آزاد با چالش های مهمی مانند تبصره واحده 
ماده 2۳ قانون برنامه ششــم توسعه که براســاس آن حاکمیت مستقل 
دبیرخانه شورایعالی مناطق آزاد از میان رفته و به زیرمجموعه وزارت امور 
اقتصادی و دارایی منتقل گردید؛ تعمیم قوانین و مقررات سرزمین اصلی 
به محدوده جغرافیایی مناطق آزاد از طریق دســتورالعمل های دولتی و 
مصوبات قانونی مجلس شورای اســامی، مواجه شدند. خروجی فرصت 
ها و چالش های پیش گفته را می توان در برنامه هفتم توســعه کشــور با 
بهره گیری از سیاســت های کلی برنامه هفتم توسعه، در دستورکار قرار 
داد.محور نخســت معطوف به چگونگــی تعیین جایــگاه مناطق آزاد 
در توســعه روابط دو یا چندجانبه اقتصادی ایران اســت که می توان در 
چارچوب بهره بــرداری از فرصت های کریدورهــای بین المللی، حضور 
فعال تر در کمیســیون های مشترک کشــورمان با کشورهای همسایه 
در مسیر تحقق این راهبرد گام برداشــت. هم اکنون دو کریدور شمال-
جنوب و چین-قزاقستان-ایران عرصه تبلور توانمندی های این مناطق 
در معادلات فرامنطقه ای اســت. به عبارتی با تکیه بر چنین مزیت هایی 
عاوه بر ایفای نقش در همکاری های منطقــه ای مناطق آزاد می توانند 
حلقه تحریم کشورمان را شکســته و بسترساز تشکیل بلوک اقتصادی با 
کشورهایی باشند که نیازمند فرصت ها و مزیت های ترانزیتی مستظهر 
در مناطق آزاد تجاری صنعتی جمهوری اســامی ایران اســت.البته در 
این زمینه نمی توان از فرصت های بی نظیر ناشــی از عزم جدی روس ها 
در گســترش همکاری های دو جانبه و چند جانبه در چارچوب اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا به راحتی گذشــت. فرصتی که منطقه آزاد انزلی در 
بهره برداری حداکثری از ظرفیــت ها و فرصت هــای آن از مزیت های 
متنوع و منحصر به فردی برخوردار اســت. ناگفته پیدا است که مناطق 
آزادی همچون انزلی با توجه به ســابقه همکاری و انعقاد تفاهم نامه های 
همکاری با مناطق آزاد لوتوس آســتراخان روسیه و اکتائو قزاقستان می 
توانند الگوی مناســبی برای ایجاد مناطق آزاد مشــترک باشند، طرفه 
اینکه مناطق آزاد مرزی ایران اســامی در مرزهای غربی و شرقی کشور، 
یعنی مناطــق آزاد جدید، دارای قابلیت اجرای بیشــتری می باشــند.
نقطه اتکای این فرصــت و مزیت، راهبرد دولت ســیزدهم در خصوص 
گســترش همکاری های منطقه ای با کشــورهای همســایه و منطقه 
گرایی با کشورهای آسیایی و شرق است که با توجه به مناسبات سیاسی 
و استراتژیک کشورمان با کشورهای مزبور، توسعه مناسبات اقتصادی، 

زمینه ساز ایجاد تعادل در مراودات با دیگر کشورها می شود.ادامه دارد...

با اجرایی شدن طرح جهاد آبرسانی محقق می شود؛

وستای شهرستان سمیرم  بهره مندی  ۱۹ ر
از آب شرب پایدار

اصفهان-مریم مومنی مدیر آبفای ســمیرم از آغــاز طرح جهاد 
آبرسانی در این شهرســتان خبر داد و گفت: با اتمام  عملیات اجرایی این 

طرح ۱۱۱0۸ نفر در ۱۹ روستا از آب شرب پایدار بهره مند می شوند.
مجید صابری، با بیان این که جهاد آبرســانی در شهرستان سمیرم در قالب 
طرح جهاد آبرسانی به ۱0 هزار روستا در ۳۱  استان کشور با همکاری قرارگاه 
سازندگی امام حســن مجتبی )ع( در حال انجام است، خاطرنشان کرد: این 
عملیات در شهرستان سمیرم از اواخر مرداد ماه سال جاری آغاز و تا کنون در 

حدود ۴200 متر حفاری و 2200 متر لوله گذاری انجام شده است.
با اجرایی شدن طرح جهاد آبرسانی محقق می شود؛ بهره مندی ۱۱۱0۸ 

نفر در ۱۹ روستای شهرستان سمیرم از آب شرب پایدار
وی اضافه کرد: طرح جهاد آبرســانی هم اکنون در سه محور گردنه بیژن 
به سمت روستاهای سرباز و نورآباد، محور تل محمد به سمت روستاهای 
شاملو، ماچان لو و قاسم لو و محور چشمه شهید به سمت روستای کردان 

در حال انجام است.
با اجرایی شدن طرح جهاد آبرسانی محقق می شود؛ بهره مندی ۱۱۱0۸ 

نفر در ۱۹ روستای شهرستان سمیرم از آب شرب پایدار
 مدیر آبفای سمیرم ، خاطرنشان کرد: این عملیات در شهرستان سمیرم 
با ۱2۹ کیلومتر لوله گذاری خطوط انتقال و شبکه توزیع آب، احداث ۱۵ 
باب مخزن با ظرفیت ۵۵00 متر مکعب ، دو ایستگاه پمپاژ و حفر و تجهیز 

سه حلقه چاه اجرایی می شود.
صابری در پایان خاطرنشان کرد: در شهرستان سمیرم ۱00 روستا تحت 
پوشش خدمات شرکت آبفای این شهرستان قرار دارند که آبرسانی به ۱۹ 
روستا به صورت سیار انجام می شود و با تحقق طرح جهاد آبرسانی، به آب 

شرب پایدار متصل خواهند شد.

یادداشت سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وز فناوری ایران« در جیتکس  برگزاری همایش »ر
با مشارکت و حمایت همراه اول

همراه اول همزمان با روز اول رویداد بین المللی جیتکس ۲۰۲۲، ضمن 
حمایت از همایش »روز فناوری ایران« که گعده ای برای جهانی سازی 
ســرویس ها و محصــولات کمپانی های فنــاور ایرانــی و محلی برای 
شبکه ســازی با قطب های فناوری دنیاست، به مشــارکت در پنل های 
تخصصی این رویداد پرداخت و از اســتراتژی خود در زمینه »نوآوری 

باز« گفت.
به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات ســیار ایران، همزمان 
با نخســتین روز برگــزاری رویداد بیــن المللی جیتکــس ۲۰۲۲ در 
کشور امارات متحده عربی، روز گذشــته همایش »روز فناوری ایران« 
با حمایت همراه اول و مشــارکت برندهای معتبــر ارتباطی و فناوری 
اطلاعات کشور و اســتارتاپ های ایرانی که با نگاه کسب تجربه و نقش 

آفرینی در عرصه جهانی به این رویداد پیوسته اند، برگزار شد.
این همایش که در واقع فرصتی برای معرفی محصولات و سرویس های 
بومی ایران برای بازدیدکنندگان و همتایــان خارجی بود، امکان درج 
معرفی کسب و کار و محصولات در دایرکتوری دیجیتال، شبکه سازی 
با مشارکت کنندگان ایرانی و خارجی و آشنایی با رقبای خارجی را نیز 

فراهم آورد.
پیرو رسالت و ظرفیت های پیش بینی شده برای این همایش، فتح بابی 
برای ملاقات های تجاری و B۲B بین ایرانیــان و بازیگران پرآوازه بین 

المللی در صنعت تلکام و فناوری اطلاعات نیز شد.

همراه اول بزرگترین اپراتور خاورمیانه و هفدهمین اپراتور 
بزرگ جهان

در این همایش که همراه با برگزاری پنل های تخصصی و ارائه از سمت 
بازیگران اصلی صنعت تلکام و فناوری اطلاعات ایران همراه بود، عباس 
لطفعلیان، معــاون بازاریابی و فروش همراه اول نیز به ایراد ســخنرانی 
برای مهمانان ایرانی و خارجی حاضر در این گعده تخصصی و دوستانه 
پرداخت و در تعریف اپراتــور اول تلفن همراه اظهار کــرد: همراه اول 
شرکتی اســت که از یک دارایی ملی )شرکت مخابراتی سنتی( به رهبر 

بازار و اپراتور دیجیتال موبایل تبدیل شده است. 
وی با بیان اینکه ما »همراه اول« را یک دارایی منحصر به فرد و ارزشمند 
می دانیم که توسط افراد حرفه ای و نیروهای انسانی متخصص توسعه 
پیدا کرده اســت، تاریخچه ای از شکل گیری نخســتین و بزرگترین 
اپراتور تلفن همراه ایران را برای حاضران شــرح داد و به دوران ماقبل و 

پسا خصوصی سازی نیز اشاراتی داشت.
معاون بازاریابی و فروش همــراه اول با تأکید بر اینکــه از منظر پایگاه 
مشتری که ارزشــمندترین دارایی اپراتورهای تلفن همراه به حساب 
می آید، همــراه اول بزرگترین اپراتور خاورمیانــه و هفدهمین اپراتور 
بزرگ جهان است، تصریح کرد: اپراتور اول تلفن همراه ایران ۵۷ درصد 
بازار کشــورمان را در اختیار دارد و چیزی که در این میــان باید به آن 
توجه داشت این است که همراه اول ســهم بازار خود را در حالی حفظ 
می کند که ۱۶ ســال پیش اپراتور دوم و سپس اپراتور سوم تلفن همراه 

نیز فعالیت خود را در بازار ایران شروع کردند.
وی خاطر نشــان کرد: اگر بــه بازارهای دیگر مناطق دنیــا نگاه کنید، 
معمولا وقتی اپراتور دوم یا ســوم به بازار می آید، بازیگر اول بازار حدود 
۶۰ درصد سهم خود را از دســت می دهد؛ با این حال همراه اول امروز 
ســهمی ۵۷ درصدی دارد در حالیکه از ۱۶ سال پیش اپراتورهای دوم، 

سوم و حتی اپراتورهای مجازی تلفن همراه نیز وارد بازار شده اند.

لطفعلیان با بیان اینکه توانســته ایم در زمینه توسعه اینترنت پهن باند 
همراه )Mobile broadband( عملکرد بســیار خوبی داشته باشیم، 
ابراز کرد: ما یک شــبکه نســل چهارمی )G۴( گســترده و فراگیر در 
سراسر ایران داریم و در واقع دیتای موبایل ارزان و بهینه ای را در اختیار 
مشتری می گذاریم؛ جالب اســت زمانیکه به مصرف کنندگان تجاری 
همین اینترنت نگاه می کنیم، می بینیم که آنها کســب و کار بزرگی را 
به وسیله همین اینترنت ما ساخته اند که آورده های بسیار زیادی برای 

آنها داشته است. 
وی اذعان کرد: به همین دلیل همراه اول تصمیم گرفت تا اســتراتژی 
جدید خود را با تمرکز بر عصر دیجیتال تدوین کند. در واقع، همراه اول 

تصمیم گرفت نقش مهم و بزرگی در اکوسیستم دیجیتال ایفا کند. 
لطفعلیان ادامه داد: اســتراتژی ما در این زمینه روی سه نقطه متمرکز 
اســت. ابتدا بازطراحی Core business یا هســته اصلی کسب و کار، 
در قدم بعدی تمرکــز بر Beyond Core یا فراتر از هســته ی اصلی به 
معنای سرمایه گذاری در پلتفرم ها و ســازمان های دیجیتال و تبدیل 
 Near Core شدن به ســرمایه گذار خطرپذیر مهم در بازار و همچنین
که به معنای توجه به کسب و کارهایی اســت که قرابتی با هسته کاری 
ما دارند.معــاون بازاریابی و فروش همراه اول با بیان اینکه چشــم انداز 
بخش دیجیتال همراه اول این است که با ارائه سرویس ها و راهکارهای 
هوشمند برای فراهم کردن اکوسیســتم دیجیتال، به یکی از رهبران 
بازار منطقه تبدیل شــود، بیان کرد: اکوسیســتم دیجیتال همراه اول 
بازیگران بزرگی دارد که زیر چتر این اپراتــور فعالیت می کنند؛ مانند 
»آکادمی همراه اول« که پیگیر توســعه و توانمندســازی افراد فعال 
در اکوسیســتم دیجیتالی اســت، »نور دنا« به عنوان شرکت سرمایه 
گذاری، »مبین نت« به عنوان ارائه کننده ارتباطات FWA، »افرانت« 
که در زمینه تکنولوژی و ارائه سرویس های دیتاسنتر فعالیت می کند. 

وی به شــرح فعالیت مجموعه هایی چون »حرکــت اول« و هاب های 
شتابدهنده اپراتور اول تلفن همراه که نقش شتابدهی و سرمایه گذاری 
در بازار اســتارتاپی ایران دارند نیز اشــاره کــرد و از مأموریت »همراه 
کســب و  کارهای هوشمند« به عنوان متولی توســعه کسب و کارهای 
دیجیتالی و »مرکز تحقیق و توســعه همراه اول« به عنوان رکن اصلی 

بومی سازی تجهیزات و خدمات این اپراتور گفت.
لطفعلیان وضعیت کنونی هر کدام از ســرویس هــای دیجیتال دیگر 
همراه اول نظیر »سوپراپلیکیشــن اوانو« با ۹ میلیــون نصب به عنوان 
کیف پول، »همراه من« بــا بیش از ۱۵ میلیون نصب بــه عنوان درگاه 
خدمات گســترده همراه اول، »اپلیکیشن شــاد« که در کمتر از یک 
ســال و در دوران شــیوع کرونا به ۱۵ میلیون کاربر فعال دست یافت و 
بزرگترین و کاربردی ترین برنامه آموزش آنلاین مدارس اســت را نیز 

تشریح کرد. 
معاون بازاریابی و فــروش همراه اول همچنین در پایان ســخنانش از 
تمایل اپراتور اول تلفن همراه ایران برای همکاری در زمینه های اشاره 
شــده خبر داد و از اینکه بازیگرانی متقاضی کمک رسانی در این مسیر 

دیجیتالی باشند، استقبال کرد.
وحید شاه منصوری، رئیس مرکز تحقیق و توسعه همراه اول نیز در این 
همایش با بیان اینکه همراه اول بزرگترین اپراتور تلفن همراه خاورمیانه 
با بیش از یک میلیارد دلار درآمد ســالانه است، اظهار کرد: اپراتورهای 

مخابراتی این روزها برای تکامل، با چندین چالش مواجه هستند. 

 بانک توسعه تعاون و اتحادیه تعاونی های
 سواری کرایه بین شهری تفاهم نامه همکاری 

امضاء کردند
طی تفاهــم نامه بیــن بانک توســعه تعاون و 
اتحادیه تعاونی های سواری کرایه بین شهری 
فرآیند واگذاری ۲۵۰۰ خودرو ســورن جهت 

نوسازی ناوگان بین شهری صورت می پذیرد.
مهــدی مســکنی معــاون تعــاون وزارت 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در جلســه انعقاد 
تفاهم نامه میان شرکت ایران خودرو و اتحادیه 
تعاونی های سواری کرایه بین شــهری اظهار داشت: رانندگان از اقشار 

پر تلاش هستند که تسهیل فعالیت آنان بسیار حائز اهمیت است.
وی افزود: مجموعه نهادهــای حاضر در بخش تعــاون همواره در پی 
تســهیل فعالیت اتحادیه تعاونی های سواری کرایه بین شهری بوده اند 
که این اتحادیه نیز طی بیش از ۲۰ سال فعالیت از فعال ترین اتحادیه ها 
در بخش تعاون بوده است و پیگیری مسائل و رعایت حقوق شرکت ها و 

اعضای زیرمجموعه این اتحادیه بسیار مهم است.
مســکنی تاکید کــرد: بانــک توســعه تعــاون و صنــدوق ضمانت 
سرمایه گذاری تعاون به عنوان دو نهاد توسعه ای می توانند در پیشبرد 
مناســبات اقتصادی میان تعاونگران و فعالین حاضــر در اتحادیه های 

تخصصی حمل و نقل مؤثر واقع شوند.
وی تصریح کــرد: در نتیجه این تفاهم نامه، فرآینــد و مراحل واگذاری 
۲۵۰۰ خــودرو ســورن جهت نوســازی نــاوگان از طریــق اتحادیه 
تعاونی های سواری کرایه بین شــهری صورت می پذیرد و هدفگذاری 

بر این است این مهم تا دهه فجر اجرایی گردد.
محمد شیخ حسینی سرپرست بانک توسعه تعاون در حاشیه این جلسه 
گفت: بخش حمل و نقل کشور از راهبردی ترین جایگاه جهت پیشرفت 
و ارتقای بخش صنعت، معدن و کشــاورزی کشــور برخوردار است و 
بخش تعاون نیز ســهم بزرگی را در حوزه حمل و نقل بار و مسافر درون 

شهری و برون شهری دارا می باشد.
وی افزود: تعاونگران بخش حمل و نقل کشــور از مشــتریان قدیمی و 
خوشنام بانک توســعه تعاون و ســابقاً صندوق تعاون کشور محسوب 
می شوند و بانک توسعه تعاون در واگذاری ۲۵۰۰ خودرو سورن جهت 
نوسازی ناوگان از طریق اتحادیه تعاونی های سواری کرایه بین شهری 
نیز عهده دار پشتیبانی خدمات بانکی و مراحل پرداخت و انتقال وجوه 

است.
در این جلسه حمید رضا شهرکی معاون حمل و نقل سازمان راهداری 
و حمل و نقل جاده ای، مهدی داداشــی زین الدیــن نایب رییس هیات 
مدیره ایران خودرو، رحمت اله حاجی محمد علی، اتحادیه تعاونی های 
سواری کرایه بین شهری، محمد شفیعی نژاد به عنوان معاون بازاریابی 
و فروش ایران خودرو مطالــب مهمی را در خصــوص مراحل اجرایی 

واگذاری مطرح نمودند.
گفتنی است در این مراســم که ســعید معادی معاون امور استان ها و 
بازاریابی بانک توســعه تعاون، یونس کلانتری رییــس اداره کل امور 
مشتریان و توسعه بازار و شهرام بخشــا رییس اداره کل روابط عمومی 
نیز حضور داشتند از خودرو ســورن زرد رنگ به عنوان خودروی جدید 

ناوگان سواری کرایه بین شهری رونمایی شد.

 حمایت 71 هزار میلیاردی بانک کشاورزی 
از کشت محصولات بهاره و پاییزه در سال جاری 

بانک کشاورزی از ابتدای سال جاری تا ابتدای 
مهرماه با پرداخت حدود ۷۱ هزار میلیارد ریال 
تســهیلات زراعت، از کشت محصولات بهاره و 
پاییزه و تحکیم پایه های امنیت غذایی کشور 

حمایت کرده است.
به گزارش روابــط عمومی بانک کشــاورزی، 
شعب این بانک در سراسر کشور از ابتدای سال 
جاری تا نهم مهرمــاه ۷۰ هزار و ۸۷۷ میلیارد ریال تســهیلات زراعت 
برای کشت محصولات بهاره و پاییزه به کشاورزان پرداخت کرده اند که 

در مقایسه با مقطع مشابه در سال گذشته ۶۴ درصد رشد داشته است.
شایان ذکر است این تسهیلات با معرفی ســازمان جهاد کشاورزی، بر 
اساس سطح کشت و نوع محصول و به منظور پیشبرد عملیات فیزیکی 
آماده ســازی زمین برای کشــت، خرید بذر و نهاده های کاشت و نیز 
پوشش هزینه های مربوط به استفاده از ماشــین آلات و ادوات کاشت 

بذر، به کشاورزان پرداخت می شود.

 صدور بیش از 2900 فقره ضمانت نامه
وستایی   طی 19 ماه گذشته در باجه های بانکی ر

منتخب پست بانک ایران
امور اســتان ها و بازاریابی پســت بانک ایران 
بــا انتشــار گزارشــی از صــدور ۲۹۱۷ فقره 
ضمانت نامه توسط ۲۰۴ باجه بانکی روستایی 
منتخب سراســر کشور در طرح ســفیران، از 
ابتدای بهمن ســال ۱۳۹۹ تا پایان شهریور ماه 

سال جاری خبر داد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی پســت بانک 
ایران، بر اســاس این گزارش، باجه های بانکی های روســتایی فعال در 
طرح سفیران طی مدت ۱۹ ماه گذشته، مبلغی بیش از ۱۵ هزار و ۱۱۱ 

میلیارد ریال ضمانت نامه در سراسر کشور صادر کرده اند.
بر اساس آمار منتشر شــده امور اســتان ها و بازاریابی بانک، با اجرای 
این طرح، بیش از یک هزار و ۱۵۱ میلیارد ریال ســپرده نقدی در بانک 
رسوب کرده است و مبلغی بالغ بر ۱۷۶ میلیارد ریال کامزد برای صدور 

این ضمانت نامه از مشتریان دریافت شده است.
این گزارش می افزاید: مدیریت شعب استان اصفهان در این بازه زمانی 
با ۳۸ باجه بانکی فعــال و صدور یک هزار و ۶۰۰ فقــره ضمانت نامه به 
مبلغ بیش از ۹ هــزار و ۷۹۸ میلیــارد ریال، ۸۵/۵۴ درصــد از صدور 

ضمانت نامه های کل کشور را به خود اختصاص داده است.
همچنین مدیریت شعب اســتان های مازندران و خراسان رضوی با ۱۵ 
و ۲۲۱ باجه فعال در طرح سفیران، به ترتیب با صدور ۲۹۸ و ۲۲۰ فقره 

ضمانت نامه در رتبه های دوم و سوم این طرح قرار دارند.

موسسه اعتباری ملل در شهریورماه  339  فقره 
وام ازدواج پرداخت کرد

 موسســه اعتباری ملــل در راســتای ایفای 
مســؤلیتهای اجتماعی و به منظــور حمایت 
از زوجهای جوان تعــداد ۳۳۹   فقره وام قرض 

الحسنه ازدواج پرداخت نمود.
به گــزارش روابط عمومی موسســه اعتباری 
ملل:ایــن موسســه بــه جهت ترویج ســنت 
پسندیده ازدواج در شــهریورماه تعداد  ۳۳۹ 

فقره وام به مبلغ ۴۵۵/۷۰۰میلیون ریال پرداخت نمود.
گفتنی اســت در حال حاضر  تعداد متقاضیان در انتظــار دریافت وام 

قرض الحسنه ازدواج ۶۸۴  نفر می باشند
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معاون نظارت بانک مرکزی خبر داد

معرفی یک بانک به کمیسیون اصل ۹۰ مجلس به دلیل 
مقاومت در برابر افشای اطلاعات

خریدار   معاون نظارت بانک مرکزی با اشــاره 
به روند انتشار اطلاعات تســهیلات شبکه بانکی 
و عــزم جدی بانــک مرکــزی برای برخــورد با 
بانک هــای متخلــف در زمینه افشــای عمومی 
اطلاعات تســهیلات گفت: تا کنــون یک بانک 
بدلیل عدم ارسال اطلاعات تسهیلات و تعهدات 
کلان برای انتشار عمومی به کمیسیون اصل ۹۰ 

مجلس شورای اسلامی معرفی شده است.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، فهرســت 
اطلاعات تســهیلات و تعهدات کلان و اشخاص 
مرتبط بانک هایی که در پایان ســه ماه اول سال 
جاری مورد بررسی نهایی قرار گرفته اند به همراه 
اطلاعات تســهیلات کلان غیرجاری به تفکیک 
هر بانک به روزرســانی و منتشر شــد. در همین 
رابطه ابوذر ســروش معاون نظارت بانک مرکزی 
توضیحاتی در رابطه با وضعیت افشای تسهیلات 

بانکی ارائه کرد.

انتشار به موقع اطلاعات، مستلزم دسترسی 
به سامانه تسهیلات ذینفعان واحد است

معاون نظارت بانک مرکزی با بیان اینکه چنانچه 
بانکی به هر دلیلی اطلاعات تسهیلات کلان خود 
را به بانک مرکزی ارسال نکند به کمیسیون اصل 
نود و دیون محاسبات کشور اعلام می شود گفت: 
تا کنون یــک بانک بدلیل عدم ارســال اطلاعات 
تســهیلات و تعهدات کلان برای انتشار عمومی 
به کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای اسلامی 

معرفی شده است.
ســروش بــا بیــان اینکه عــدم دسترســی به 
ســامانه های ذینفعان تسهیلات واحد و تعهدات، 
عامل اصلی تاخیر در انتشــار اطلاعات تسهیلات 
کلان برخی بانک های بزرگ است گفت: بر اساس 
تکلیف قانون بودجه در زمینه انتشــار اطلاعات 
تســهیلات و تعهدات کلان بانک ها از سوی بانک 
مرکزی، این اطلاعات شــامل موارد متعددی در 
مورد تســهیلات کلان اشــخاص و افراد مرتبط 
است و در این راستا، بررســی اطلاعات مربوط به 
تســهیلات ذینفع واحد، نیازمند بررســی دقیق 
اســت.وی افزود: هم اکنــون ســامانه ای برای 
شناسایی تســهیلات ذینفعان واحد یا تعهدات 
وجود نــدارد و بانک مرکــزی پــس از دریافت 
اطلاعــات آن را تجمیع و  صحت ســنجی کرده و  
منتشــر می کند و در این فرایند برخی بانک های 
بــزرگ از جملــه بانک ملــی نیازمند بررســی 

بیشتری است.

سروش خاطرنشــان کرد: علت تاخیر در انتشار 
اطلاعات بانک ملی ناشی از همین امر است؛ چرا 
که اطلاعات همیشه توسط ســامانه بانک ها و با 
اتکای به نیروی انسانی بررسی و به بانک مرکزی 
ارسال می شــود و در این حجم انبوه اطلاعات به 
هر دلیلی ممکن است برخی اطلاعات دچار خطا 
شــود که باید دوباره به بانک مربوطه عودت داده 

شود تا مجدد ارزیابی شود.
معاون نظارت بانــک مرکزی با بیــان اینکه هم 
اکنــون فرآیند دســته بندی و صحت ســنجی 
اطلاعــات ارســالی بانک ها به بانــک مرکزی به 
صورت دستی و رفت و برگشــت اطلاعات انجام 
می شــود گفت: در این فرایند انتشــار اطلاعات 
بانک هایــی با انــدازه کوچک به ســرعت انجام 
می شود اما بررســی اطلاعات بانک های بزرگی 

همچون بانک ملی نیازمند زمان بیشتری است.
وی افزود: بانک ملی هم اکنون اطلاعات خود را به 
بانک مرکزی ارســال کرده است و فرآیند بررسی 
ایــن اطلاعات در حال انجام اســت امــا به دلیل 
وجود برخی خطاها در اطلاعات ارســالی، فرآیند 
رفت و برگشت و بررســی آن در حال انجام است 
که ان شاالله به زودی پس از صحت سنجی مجدد 
اطلاعات تســهیلات کلان بانک ملی نیز منتشر 

خواهد شد.
معاون نظارت بانک مرکزی ابــراز امیدواری کرد 
با هم افزایی بین دســتگاه های مختلف اجرایی، 
امکان اســتفاده از ســامانه ذینفعان واحد برای 
بانک مرکزی فراهم شود تا امکان صحت سنجی 
سریع  اطلاعات ارسالی از ســوی بانک ها فراهم 
گردد زیرا مادامی که این امکان فراهم نباشد بانک 
مرکزی عملا باید به صورت دســتی اطلاعات را 
کنترل کند.وی افزود: بــا توجه به این که موضوع 
انتشار فصلی تسهیلات کلان بانک ها چند ماهی 
بیشتر نیست که به شبکه بانکی اعلام شده است 
امیدواریم بــه زودی با روال هایی که دیده شــده 

انتشار اطلاعات تسریع شود.
این مقام مسئول در پاسخ به این سوال که برخورد 
بانک مرکزی بــا آن دســته از بانک هایی که در 
اطلاعات منتشر شده در پایان بهار قواعد مربوط 
به تســهیلات کلان و اشــخاص مرتبط را رعایت 
نکرده بودنــد چگونه خواهد بــود؟ گفت: یکی از 
دلایل عدم رعایت بانک ها در مــورد حدود مقرر 
در انتشار اطلاعات این است که در یک دوره بانک 
تسهیلات کلان اشخاص مرتبط را پرداخت کرده 
و بعد از آن به دلیل تغییراتی که در نســبت های 

مالی بانک حادث شــده در زمان انتشار، به ظاهر 
از حدود مقرر تخطی کرده اســت لیکن در زمان 
اعطا تخطئ انجام نشده اســت. در ارتباط با این 
بانک ها یک برنامه زمان بندی تدوین شــده است 
که یا ساختار مالی خود را اصلاح کنند یا اینکه در 

برنامه مشخصی به حدود معینی برسند.
وی افزود: بعضی از بانک ها تسهیلاتی را پرداخت 
کرده اند که گروه های مرتبط از شمول تسهیلات 
کلان بدلیل مصوبات بالادستی مستثنی شده اند 

که در این مورد تخطی تلقی نمی شود.
ســروش با بیان اینکه البته برخی بانک ها در ارایه 
تســهیلات کلان تخطــی داشــته اند گفت: این 
بانک ها به مانند ســایر تخطی ها فرآیند برخورد 
انضباطی با آنها در قالــب تذکر یا دریافت برنامه و 
معرفی به هئیت انتظامی بانک ها در مورد آنها به 

اجرا درخواهد آمد.
وی در پاسخ به ســوالی در خصوص نحوه برخورد 
بانک مرکــزی با آن دســته بانک هایی که بدلیل 
اعطای تسهیلات اشــتغالزایی سقف تسهیلات 
کلان را رعایــت نکرده اند گفــت: بانک هایی که 
بدون داشــتن دلیل موجه قانونــی تخطی کرده 
باشند، توســط بانک مرکزی به هئیت انتظامی 
معرفی و برخورد انتظامی می شــوند؛ کما اینکه 
همین روال برخورد در دســتور کار بانک مرکزی 

قرار دارد.
وی افــزود: برخــی از تخطی ها ناشــی از وجود 
مجوزها است. به عنوان مثال گروهی از صنایع به 
دلایل متعدد قانونی با مجوز شورای پول و اعتبار 
یا ارکان بالادستی از شمول تسهیلات و تعهدات 
کلان معاف هســتند، که در همین راستا بانک ها 
به لحاظ رعایت یــا عدم رعایت حــدود تفکیک 

می شوند.
ســروش در پاســخ به ســوال دیگری در زمینه 
وضعیت رعایت الزام بانک ها به ثبت تســهیلات 
اعطایی در سامانه ســمات گفت: در حال حاضر 
عمده تسهیلات شــبکه بانکی در سامانه سمات 
ثبت می شــود و موردی وجود ندارد که در سامانه 
اشاره شــده ثبت نشده باشــد. البته موارد بسیار 
نادری شاید وجود داشته باشد که بازرسین بانک 
مرکزی در صورت مشــاهده بلافاصلــه به بانک 

اطلاع می دهند و دلیل آن را جویا می شوند.
وی افزود: بانک مرکزی تا کنون موردی در زمینه 
عدم ثبت تســهیلات اعطایی در ســامانه سمات 
دریافت نکرده است و بدون شناسه سامانه سمات 

بانک ها اجازه اعطای تسهیلات را ندارند.

مسکن

سرپرســت بانــک مســکن در 
نشست شورای مســکن استان 
مرکزی کــه با حضــور وزیر راه و 
شهرســازی و برخی مســوولان 
اســتانی برگزار شــد؛ به تشریح 
جزییات و اقدامــات این بانک در 
حوزه تســهیلات اعطایی طرح 

نهضت ملی مسکن پرداخت.
بــه گــزارش خبرنگار اســتانی 
پایگاه خبــری بانک مســکن- 
هیبنــا ، مدیــران ارشــد بانک 
در ایــن نشســت که بــا هدف 
پیگیری تکمیل ۲۵۰ هزار واحد 
نیمه تمام مســکن مهر و حضور 
در آیین کلنگ زنی آغاز عملیات 
ساخت۲۰ هزار واحد مسکن تک 
واحدی در قالب طرح نهضت ملی 
مسکن برگزار شــد؛ در خصوص 
اقدامات صورت گرفته توســط 
بانک مســکن در دیگر طرح های 
مســکن دولت نیــز توضیحاتی 

ارایه کردند.
همچنین دکتر علی عسکری در 

حاشیه این نشست در 
گفتگو بــا خبرگزاری 
صدا و ســیمای شبکه 
آفتاب استان مرکزی، 
در پاســخ به این سوال 
که نقش بانک مسکن 
در تامیــن مالی طرح 

نهضت ملی مســکن چیســت و 
تاکنون، میزان مشــارکت بانک 
در این طرح در کشور و در استان 
مرکــزی چه میزان بوده اســت، 
گفت: نهضت ملی مسکن، طرح 
بزرگی اســت که به نیــاز افراد 
جامعه برای ایجاد ســرپناه پاسخ 
می دهد.بانــک مســکن افتخار 
دارد در کنــار ســایر بانک ها در 
این طرح مشارکت کرده و در این 
مسوولیت مهم اجتماعی سهیم 

است.
وی در ادامــه اظهــار داشــت: 
تاکنون بالغ بــر ۶۰۰ هزار نفر در 
وبســایت ویژه این طرح مربوط 
به بانک مسکن ثبت نام کرده اند 

که باید بــا مراجعه به 
ادارات کل مســکن و 
و  استان ها  شهرسازی 
معرفی نامه،  دریافــت 

به بانک مراجعه کنند.
سرپرست بانک مسکن 
تصریح کرد: ســهمیه 
ســال جاری بانک مســکن در 
انعقاد قــرارداد طرح نهضت ملی 
مســکن ۲۱۰ هزار واحد اســت 
که خوشــبختانه بــا وجودی که 
طرح در حال حاضر مراحل اولیه 
خود را ســپری می کند با همت و 
تلاش کارکنان بانک مســکن و 
کوششی که در اجرای این طرح 
و در راستای خانه دار کردن اقشار 
مختلف جامعه شده است، بالغ بر 
۸۲ درصد از تکالیــف محوله به 
بانک مســکن به انجام رسیده و 
مابقی، در مرحله تکمیل پرونده 

و ارسال به دفترخانه قرار دارد.
دکتر عســکری افــزود: تاکنون 
در اســتان مرکــزی قــرارداد 

۶ هــزار واحد مســکونی با بانک 
مسکن منعقد شده و متقاضیان 
سهم الشــرکه مربوطه را دریافت 

کرده اند.
وی ادامه داد: اکثــر پروژه ها در 
اســتان مرکــزی فعال اســت و 
بازدیدی که در مسیر مراجعه به 
شــهر جدید امیرکبیر از تعدادی 
از پروژه هــا صــورت گرفت نیز 
نشــان دهنــده اجــرای بهینه 
عملیات ساخت واحدها در اکثر 

پروژه هاست.
سرپرســت بانک مسکن تصریح 
کرد: خوشبختانه استان مرکزی 
در طــرح نهضت ملی مســکن، 
نســبت به خیلی از اســتان های 
کشور پیشتاز اســت و امیدواریم 
بــا پشــتیبانی و همراهی دولت 
محترم و مردم عزیز این اســتان 
و دیگر اســتان های کشور، شاهد 
موفقیت این طرح در ســال های 
پیــش رو و خانــه دار شــدن 

هم میهنان عزیز باشیم.

ح نهضت ملی تشریح جزییات تسهیلات اعطایی بانک مسکن در طر
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